












صاحب امتیاز و مدیرمسوول:
مسعود فاتح

رئیس شورای سیاست گذاری:
دکتر مهدی ادیبان

مشاوران مدیرمسوول:
نیما فاتح، دکتر داوود ادیب، فرامرز رستگار، فریبرز 

نژاددادگر، فریبرز ایرانی و مهران ارشادی فر
سردبیر:

مونا ارشادی فر
دبیر تحریریه:

زهرا طاهری
همکاران این شماره:

دکتر اس�معیل ثنایی، دکت�ر حمید ضیای�ی پرور، 
دکترنسیم توکل، دکتر داوود زارعیان، حمزه فاتح

 و فرزانه احمدی منش 

عکاس ها:
 حسین شهلایی

روابط عمومی و امور مشترکین:
زهرا رحیمی

صفحه آرایی و طرح روی جلد:
 سمیرا علیدادی

با تشکر از:
دکتر عیسی زارع پور، دکتر علی اصغر انصاری، دکتر محمد 
احسان خرامید، فردخت شاه حسینی، امیررضا قویدل، مجید 
سلطانی، محمدرضا بیدخام،  محمدرض�ا محمدخ�انی، دکتر 
سعید ستای��شی، حامد حکاکان، دکتر سعی��د عسکری،  
محمدعل��ی یوسف��ی زاده،  دکتر امی�ر کیه��ان،  سعید 
کیایی، دکتر س�پیده عابدینی،محمود صادقیان، محم��د 

جاب��ری، محسن ابوئی مهریزی و  مهدی محسن��ی پور  

امورآماده سازی وچاپ:
چاپخانه پیمان نواندیش

نشانی چاپخانه: 
تهران، پیچ شمیران، خیابان بهار، خیابان سمیه، 

پلاک 58، طبقه زیرهمکف 
تلفن: 88844663- 09122438324

ناظر فنی چاپ: محمدرضا کبودانی
نشانی ماهنامه:

انتهای بلوار کشاورز- خیابان دکتر قریب
خیابان فرصت شیرازی- پلاک 108-  واحد 17 

کدپستی 1419963379
امور بازرگانی: 09128216658

تلفن: 66592573 
دورنگار: 66936076

وب سایت: 
پست الکترونیک:

ــت. آماده دریافــت مقالات و  ــت. ماهنامه درتخلیص مطالب دریافتی آزاد اس ــل مطالب با ذکر منبع بلامانع اس نق
ــان و پژوهشگران هستیم.  دیدگاه  ها و تحلیل  های دریافتی از نویسندگان لزوما  دیــدگاه  های نویسندگان،کارشناس

بیانگر دیدگاه  های ماهنامه نسل چهارم نیست.

www.4Gnews.ir 
info@4Gnews.ir

20
کنکاش

جایگاه فاوا در برنامه هفتم
 توسعه از نگاه 

مرکز پژوهش های مجلس

16
گام نخست

ــف برنامه هفتم  ــرد ضعی رویک
ــاد  اقتص ــعه  توس ــعه در  توس

دانش بنیان 

10
یادداشت ماه

 ICT ،برنامه پنج ساله هفتم
و اقتصاد رقومی )دیجیتال(

8
سرمقاله

برنامه هفتم توسعه، سراب یا 
واقعیت؟!

22
گزارش ماه

روند پرشتاب توسعه پروژه 
فیبرنوری در استان های 
مختلف کشور ادامه دارد

34
داخل گود

بررسی نقش خط مشی گذاری 
هوشمند در کارآمدسازی نظام 

تصمیم گیری کشور

11
تحلیل ماه

بررسی حوزه ارتباطات و فناوری 
اطلاعات در لایحه برنامه هفتم 

توسعه

12
تحلیل ویژه

نقد و بررسی فصل رسانه و 
فرهنگ در برنامه هفتم توسعه

29
گفت و گوی ماه

لزوم ایجاد رگولاتوری امنیت 
اقتصاد دیجیتال در ایران 

همانند اتحادیه اروپا

14
یادداشت ویژه

نگاه به برنامه ریزی باید واقع 
بینانه باشد؛ رقابت و توسعه با 
دست های خالی امکان پذیر 

نیست

15
نگاه ماه

فرکانس، چالش اصلی 
اپراتورهای کشور در توسعه 

فناوری است

4
ICT in Iran



14
02 

ماه
اد   

رد
��

 /م
95

ره 
ما

ش
w

w
w

.4
G

ne
w

s.
ir

8

دکتر داوود ادیب 
رییس کانون هماهنگی فاوا

برنامه هفتم توسعه، سراب یا واقعیت؟!

سرمقاله

در شرایطی که هر روز با بسته شدن ده ها 
بنگاه اقتصادی روبرو می باشیم، در طول 
پنج سال آینده چگونه می توان تصور نمود 
که میانگین رش��د اقتص�ادی مان هش��ت 

درصد شود؟

ــورمان در افق ۱۴۰۴ هجری شمسی که از سال  ــند چشم انداز بیست ساله کش س
۱38۴ و در قالب چهار برنامه توسعه پنج ساله می باشد، این هدف گذاری را داشته 

است که  کشورمان در سال ۱۴۰۴ به رتبه اول منطقه تبدیل شود.
ــورمان  با میانگین جهانی به طور قابل توجهی  ــعه کش ــه شاخص های توس مقایس
معنی دار بوده و مبین این موضوع است که در۱86 شاخص از مجموع 373 شاخص 
ــه  و فقط در ۴۴  ــر از میانگین جهانی قرارگرفت ــش از ۱۰ نمره، پایین ت ــعه بی توس
ــی قرارگرفته ایم؛ به عبارتی در  ــره بالاتر از میانگین جهان ــاخص بیش از ۱۰ نم ش
ــاخص از 373 شاخص توسعه، پایین تر از  ــه با میانگین جهانی در 262 ش مقایس
ــیم و این موضوع نشان دهنده وضعیت نامطلوب کشورمان  میانگین جهانی می باش

در توسعه  در مقایسه با سایر کشورها بوده است.
ــده است، ولیکن  ــعه ارائه ش ــته تعاریف مختلفی برای توس در طی چند دهه گذش
ــعه، توسعه را فرایند شکل گیری ساختارهای نهـادی تعریـــف  پویش فکری توس
می نماید که منجر به ایجاد رفاه پایدار و توزیع نسبتا عادلانه آن در سطح جامعه با 
هدف توانمندسازی همه افراد جامعه می شود، به طوری که هیچ محدودیت درونی 
ــده  یا هیچ محدودیت بیرونی که همان آزادی های  و یا به عبارتی نیاز اولیه  رفع نش
ــت، افراد را از انتخاب آزادانه و مختارانه فرصت های خودشکوفایی  ــلب شده اس س

محروم نکند که  این تعریف می تواند تعریف جامعی از توسعه را داشته باشد.
ــورمان در افق ۱۴۰۴ هجری شمسی این  ــند چشم انداز بیست ساله کش اگرچه س
ــال ۱۴۰۴ به رتبه اول منطقه  ــورمان در س ــت که کش ــته اس هدف گذاری را داش
تبدیل گردد، متاسفانه راه درازی را در راستای این هدف گذاری خواهیم داشت و 
گرچه بخش هایی از برنامه های توسعه ای پنجم و ششم محقق نگشته و مصداق 
ــت، ولیکن امیدواریم که در برنامه هفتم  ــفید و قدم سیاه را پیدا نموده اس قلم س
چنین اتفاقی نیفتد و پیش از عملیاتی شدن این برنامه، اندیشمندان و محققیــن 
ــگاه های منتخب، عارضه یابی برنامه های  ــور و نه دانش ـــگاه های مطرح کش دانش

پیشین را نموده و از توصیه های آنها استفاده شود.
ــعه  کشورمان در بیست  ــتر تحلیل گران معتقدند که برنامه های توس امروزه  بیش
سال اخیر، بدون توجه به امکانات و ظرفیت های قابل استفاده کشور بوده و برنامه 
هفتم نیز مطابق آرزوهای دور از دسترس نگارش گردیده و این نگرانی متصور است 
ــور را در درازمدت با مشکلات ناشی از عدم  ــئله ای شود که کش که تبدیل به مس

دستیابی به نتایج برنامه ها رو به رو سازد.
 

یکی از این موارد، پیش بینی میانگین رشد اقتصادی هشت درصدی در پنج سال 
ــت. در سال های اخیر  ــد که در برنامه هفتم مد نظر قرار گرفته اس آینده می باش
وعلی الخصوص در دو سال گذشته   مشکلات فراوانی را در حوزه های مختلف از 
ــه دریافت مجوزها، امور گمرکی، مالیات، تامین اجتماعی، بانک مرکزی، عدم  جمل
دریافت مطالبات معوقه، افزایش نرخ ارزهای خارجی وغیره را می بینیم که نه تنها 
ــب و کار را بر فعالین  ــده و روز به روز فضای کس مرتفع نگردیده بلکه حادتر هم ش

اقتصادی تنگ تر نموده است.
ــد اقتصادی 2.8 درصد بوده است.  در2۰  ــال گذشته میانگین رش در طول ۴۰ س
ــال گذشته میانگین رشد اقتصادی ۱.8 درصد بوده و در طول ۱۰ سال گذشته  س
رشد اقتصادی  نزدیک به صفر بوده است. سوالی که پیش می آید این است که در 
شرایطی که مشکلات صنعت و صنعتگرانمان آن چنان پیچیده و سخت نبود، رشد 
اقتصادی مان صفر درصد بوده و در شرایطی که هر روز با بسته شدن ده ها بنگاه 
اقتصادی روبرو می باشیم، در طول پنج ساله آینده چگونه می توان تصور نمود که 

میانگین رشد اقتصادی مان هشت درصد شود؟
اگر سیاست های پیشین حوزه فاوا را در برنامه های پنجم و ششم بازنگری نماییم، 
ملاحظه می کنیم که سیاست های کلی برنامه پنجم توسعه در بخش امور فناوری 
ــت  ــات، وزارت ارتباطات را موظف به اجرای مواردی نموده اس ــات و ارتباط اطلاع
ــعه بخش غیردولتی  که از جمله می توان به حمایت از فعالیت های تحقیق و توس
ــادرات نرم افزار در  ــعه ص ــت فناوری اطلاعات و ارتباطات، حمایت از توس در صنع
ــند راهبردی صادرات غیرنفتی با توجه به مزیت های رقابتی کشور و  چارچوب س
ــاخت های فنی لازم برای به اشتراک گذاری منابع نرم افزاری و سخت  ایجاد زیرس
ــتر شبکه ملی اطلاعات جهت استفاده عمومی و خصوصی مطابق  افزاری روی بس
ــوال پیش می آید که  ــاره نمود. در این جا این س ــده ، اش پروتکل های تعریف ش
ــت و چه آماری  ــط نهاد متولی اجرا گردیده اس کدام یک از موارد فوق الذکر توس
ــم توسعه  ــت های کلی برنامه شش در این خصوص وجود دارد. همچنین در سیاس
ــتر شبکه ملی  ــعه دولت الکترونیک در بس ــب جایگاه برتر منطقه در توس نیز، کس
اطلاعات، بهره گیری از موقعیت ممتاز کشور با هدف تبدیل ایران به مرکز تبادلات 
ــتی و ترافیکی ارتباطات و اطلاعات منطقه و گسترش حضور در بازارهای بین  پس
ــی فضای مجازی و افزایش  ــی، حضور مؤثر و هدفمند در تعاملات بین الملل الملل
سهم سرمایه گذاری زیرساختی در حوزه فناوری اطلاعات و ارتباطات تا رسیدن به 
ــطح کشورهای برتر منطقه مد نظر دولتمردان بوده که به نظر می رسد در هیچ  س
ــته ایم بلکه در هر کدام از این ها  کدام از این  برنامه ها نه تنها نتایج مثبتی نداش

با عقب گرد روبرو بوده ایم.  
امروز در آستانه انقلاب هوش مصنوعی هستیم، اینکه برخی از پژوهشگران تحول 
ــتان، دوران قرون وسطی، دوران روشنگری  تاریخ را به چهار دوره یعنی دوران باس
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سرمقاله

امیدواریم که فن آوری های نوظهور نظیرهوش 
مصنوعی در برنامه هفتم به جد و نه شعار، مد 
نظر دولتمردان قرارگرفته و تاس��یس وزارت 

هوش مصنوعی در برنامه های آتی قرارگیرد.
ای��ن یک واقعیت اس��ت که در آینده بس��یار 
نزدیک، ه��وش مصنوعی، اصل��ی ترین عامل 
توس��عه خواه��د ب��ود و ع��دم پذی��رش آن، 
بسترساز حذف کشورها در رقابت های جهانی 

خواهد بود.

ــیم کرده اند، تقسیم بندی هوشیارانه ای است  و اینک دوران هوش مصنوعی تقس
ــال آینده با مگادایمی تحت عنوان تکثیرو تربیت  ــد که تا چند س و به نظر می رس

ابرَانسان ها روبرو شویم. 
 

ــت  جدای از نتایجی که در  ــک که برنامه هفتم در جریان تدوین و تصویب اس این
برنامه های پنجم و ششم توسعه در بخش فن آوری اطلاعات و ارتباطات داشته ایم، 
ــم که فن آوری های نوظهور نظیرهوش مصنوعی در برنامه هفتم به جد و  امیدواری
نه شعار، مد نظر دولتمردان قرارگرفته و تاسیس وزارت هوش مصنوعی و همچنین 

دانشگاه های هوش مصنوعی در برنامه های آتی و نزدیک دولت قرارگیرد.
این یک واقعیت است که در آینده بسیار نزدیک، هوش مصنوعی، اصلی ترین عامل 
توسعه خواهد بود و عدم پذیرش آن، بسترساز حذف کشورها در رقابت های جهانی 
ــال های پیش رو،  خواهد بود. اکثر صاحب نظران بر این موضوع معتقدند که در س
ــاوری اطلاعات و ارتباطات اتفاق  ــی بنیادی در دکترین جدید در حوزه فن تغییرات
ــد افتاد وعصر حاضر را که مقارن با عصر حکمرانی داده و هـوش مصنوعــی  خواه

می باشد را به اساسی ترین دوره گذار در تاریخ بشری تبدیل خواهد نمود.
ــه عنوان اصلی ترین  ــاوری اطلاعات و ارتباطات ب ــان کلام این که در حوزه فن ج
ــایر حوزه ها چند نکته می بایست مد نظر دولتمردان  ــاخص توسعه و چه در س ش

قرارگیرد:
ــتقلال به معنی انزوا نیست. استقلال به معنی وابسته کردن دیگران به خود و  - اس

قدرت تأثیرگذاری بر دیگران است.
ــته، دولت هایی که با ادبیات توسعه و توسعه گرایی بر سر کار  - در چند دهه گذش
ــعه را به جامعه دیکته  ــفانه با نگاه تحکم آمیز و آمرانه فرایندهای توس آمدند، متأس

نموده اند که این موضوع موجب شکست فرایندهای توسعه شده است.
- امروزه شبکه سازی ها در تمامی حوزه های اقتصادی، فناوری و سیاسی در سراسر 
جهان و منطقه دنبال می شود؛ اگر توجه ویژه ای به شبکه سازی نداشته و از تحلیل 
و پیش بینی شبکه های جهانی به دور باشیم از فرایند توسعه، خواه و ناخواه عقب 

خواهیم ماند.
ــنتی برخی از سیاست گذاران اجرائی  - عدم پذیرش فناوری های نوین، تفکرات س
کشور و درک غیر واقعی از استقلال، روندهای توسعه و شبکه سازی جهانی کشور 
را در چند سال آینده دچار فرسایش و انزوای ژئوپلیتیک و ژئواکونومیک می نماید 

و این روند به عقب ماندگی کشور از توسعه منجر خواهد گردید.
ــاخص و  ــاخص، ۱2۴ زیرش - تجمیع، نقد و تحلیل آماری یافته های ۱3 کلان ش
ــعه در حوزه های اقتصادی، سیاسی، اجتماعی، زیست محیطی و  73۴ نماگر توس
توانمندی فردی که محصول نهایی آن طراحی یک فراشاخص توسعه است، نشان 
ــعه راه طولانی داریم و  ــیدن به پیش نیازهای توس ــت که تا رس گر این موضوع اس
ــن راه پر پیچ و خم  ــورهای موفق در ای ــت حکم می کند که از تجربه کش عقلانی

استفاده نمود.
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برنامه پنج ساله هفتم، ICT و اقتصاد رقومی )دیجیتال(

یادداشت 
ماه

 دکتر اسمعیل ثنائی
نایب رئیس اتحادیه صادرکنندگان 

صنعت مخابرات ایران

ــال جاری شروع شده است و تا ۱۴۰6 تداوم  ــاله هفتم که عملا از س برنامه پنج س
می یابد، به نوعی اکثر سرفصل های مهم اقتصادی، تجاری، توسعه ای و رشد را در 

قالب یک برنامه منعکس نموده است.
ــات در این برنامه بپردازیم، به  ــش از اینکه به جایگاه اطلاعات و فناوری ارتباط پی
ــی به برنامه ارائه شده، وارد است. بحث برخوردار  اعتقاد بنده، ایرادات کلی و اساس
ــدن از هشت درصد رشد در سال، همانند خیلی از پیشنهادات، رویایی و دور از  ش
ــد؛ چرا که نظر بانک جهانی در مورد رشد اقتصادی ایران، رسیدن  واقعیت می باش
به میزان 2.9 درصد در شرایط بسیار ایده آل سیاسی و اقتصادی حاکم بر پنج سال 
ــت درصدی و سایر شاخص های  ــت. با توجه به آمال و آرزوی رشد هش آینده اس
ــندگان و تهیه کنندگان طرح، نوعاً  ــبتاً بالای اشاره شده، به نظر می رسد نویس نس
آرزوهای خود را در این برنامه منعکس کرده اند، در حالی که خود تدوین کنندگان 
هم اعم از مدیران و کارشناسان دولتی، مجلس و ... می دانند که نیل به آن اهداف 

دست نیافتنی است. 
آیا می توان انتظار سرمایه گذاری خارجی چند صد میلیارد دلاری و حتی سرمایه 
ــرایط التهاب و  ــط بخش خصوصی واقعی را در ش ــذاری قابل توجه داخلی توس گ

بحران داشت؟
برای تحقق اهداف ایده آل گرایانه برنامه، حتما به یک بازنگری اساسی در سیاست 
و اقتصاد در حوزه داخلی و صد البته بین المللی نیاز داریم. آیا چشم انداز حرکت 

کلی دولت، مجلس و سایر دست اندرکاران به آن سمت و سو می باشد؟
ــاله و منش دولت می بایست منطبق و سازگار با برنامه  از طرف دیگر رفتار پنج س
های تدوین شده باشد. درحالیکه تابحال برنامه ها را صرفاً تدوین کرده ایم، چرا که 
باید انجام می شده است، لاکن هر وزارتخانه یا سازمان مربوطه، سرفصل اقتصادی-
ــت. گواه این  ــتراتژی خود را فارغ از مفاد برنامه انجام داده اس ــاری و نهایتاً اس تج
مسئله فاصله قابل توجه بدست آمده در اکثر شاخص ها در برنامه پنج ساله، ششم 
با عملکرد واقعی کلیه دستگاه هاست که این مهم در مورد برنامه پنج ساله پنجم 

و چه بسا قبل از آن نیز صادق می باشد.
ــناریوهای قبل در مورد برنامه هفتم، می بایست سازمان تعریف  برای عدم تکرار س
ــه ها و عوامل اجرائی  ــار داری بر عملکرد تک تک وزارتخان ــده قدرتمند و اختی ش
نظارت داشته باشد، تا برنامه را از نزدیک و در فواصل زمانی کوتاه، پایش نموده و 

قدرت اعمال نظر را داشته باشد.

ــور )سازمان ملی بهره وری ایران(  ــازمان اداری و استخدامی کش در این برنامه، س
مکلف شده تا پایش و گزارش های سالانه بهره وری کل عوامل ... را تا حداکثر شش 

ماه پس از تصویب قانون فراهم نماید.
با نگاهی به برنامه می بینیم که دوایر مرتبط و ذیربط با هر سرفصل در سال جاری، 
یعنی سال اول برنامه که در ماه پنجم آن هستیم، می بایست نسبت به تدوین آئین 

نامه ها و ... در طی سه تا شش ماه آتی اقدام نمایند.
ــازمان مرتبط با موضوع  ــال اول هر وزارتخانه و س ــا نظارت بر عملکرد س ــال آی ح
بخصوص در سال اول که بسیار مهم می باشد، مورد پایش و نظارت دقیق سازمان 
اداری و استخدامی قرار خواهد گرفت؟ به معنای دیگر متولی پاسخگویی نیل و یا 
ــت؟ چه ارگانی از طرف دولت نقش نظارت و  ــتیابی به اهداف دقیقاً کیس عدم دس
پایش را نه فقط تا حداکثر شش ماه پس از تصویب قانون عهده دار میباشد، بلکه 
ــه ماه یکبار و تا پایان برنامه، عملکردها را پایش نموده و انحرافات را بموقع  هر س

گوشزد نماید و به مدیران ذیربط منعکس نماید.
ــرفصل ICT در برنامه هفتم، نکته مثبت در آن پرداختن به تحول  در رابطه با س
ــاخت های  ــاره بر زیرس ــال(  و اقتصاد رقومی در کنار تاکید و اش ــی )دیجیت رقوم

ارتباطی می باشد.
یکی از اشکالات کلی برنامه که در آن کلیه شاخص ها در جداولی عرضه شده است، 
عدم اشاره به آن شاخص در اول برنامه می باشد. به عنوان مثال در جدول شماره 
۱۴ که اهداف کمی نسخه های عملکردی شبکه ملی اطلاعات و اقتصـاد رقومـــی 
)دیجیتال( بصورت درصد منعکس گردیده، هدف کمی در پایان برنامه برای تحقق 
ــت. حال آنکه آن درصد در شروع  ــبکه ملی اطلاعات تا 99 درصد قید شده اس ش
برنامه و فارغ از اینکه در برنامه پنج ساله ششم چقدر انحراف از اهداف داشته ایم 
ــت؟ در اول سال ۱۴۰2 میزان ۱۰ درصد بوده ایم و قرار است به 99  چه میزان اس
درصد برسیم؟ 2۰ درصد ، ۴۰ درصد و ... ؟ مثل این است که ابتدا تیری را بر دیوار 

شلیک کنیم و سپس دور آن دایره ای بکشیم؟!
ــال اول برنامه نوعاً به تدوین راهکارها، آئین نامه  ــاره شد، س چنانچه در بالا نیز اش
ها و تصویب هیئت وزیران خواهد گذشت. البته بسیار امیدواریم در هیچ سرفصلی 
ــورای اسلامی نباشد؛ چرا که سال آخر مجلس  نیاز به تصویب قانون در مجلس ش
است و نمایندگان محترم اکثراً در فکر انتخاب مجدد می باشند و احتمال تصویب 
ــود، نه تنها شاخص  ــنهاد می ش ــیار کم خواهد بود. بنابراین پیش قانون جدید، بس
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بررسی حوزه ارتباطات و فناوری اطلاعات 
در لایحه برنامه هفتم توسعه

فرامرز رستگار
دبیر و نائب رئیس سندیکای صنعت 

مخابرات ایران

ــود، بلکه آن درصد، در پایان هر سال نیز منعکس  درصدی ابتدای دوره تهیه ش
گردد تا نه تنها مردم، کارشناسان و متخصصانی که در انتظار رسیدن برنامه به 
ــاخــص های تعریف شده می باشند آن را مشتاقانه دنبال نمایند، بلکه ناظر  ش
انشاالله قدرتمند دولتی عملکردها را به نوعی در مقاطع سه ماهه و سالیانه دنبال 
کند تا به موقع بتواند توصیه ها و نظرات خود را اعمال نماید. در غیر این صورت 
و هماننــد برنامه های قبل، آخر پنج سال خواهد رسید و احیاناً کلی با اهداف 
ــخ دهی و دغدغه ای، آنگاه به  ــده فاصله داشته و بدون هیچگونه پاس تعیین ش
ــتم خواهیم پرداخت و مجدداً به آمارها و شاخص  ــاله هش تدوین برنامه پنج س

های رویایی اشاره خواهیم کرد.
ــده  ــهم اقتصاد رقومی در فضای مجازی، ۱5 درصد قید ش در همان جدول، س
ــت و مجدداً چون در ابتدای شروع برنامه و در پایان هر سال، میزان آن قید  اس
ــاخص  ۱5درصد چقدر عملی است و آیا کارشناسی  ــده، باید دید نیل به ش نش

دقیق انجام شده است؟!
بدیهی است در تمامی کشورهای جهان اول و دوم تحول رقومی و اقتصاد رقومی، 
ــده است. همچنین کمتر  ــیم ش ــتراتژی های آنها ترس از مهمترین اهداف و اس
ــعه ای است که به تحول رقومی )دیجیتال( در سرفصلهای  کشور در حال توس
مهم خود از قبیل مدل حکمرانی، اقتصاد رقومی، تحول در ژمینه های آموزش، 
بهداشت، فناوریهای نوین، صنعت، کشاورزی، اشتغال و ... نپرداخته باشد. لذا جا 
دارد در برنامه پنج ساله هشتم به این سرفصل بیشتر از صرفاً مقادیر اشاره شده 
ــالوده برنامه می بایست تحول رقومی محور باشد اما  ــود. در واقع ش پرداخته ش

صرفاً در جوار فناوری اطلاعات و ارتباطات بدان اشاره شده است.
ــرمایه  ــت با س در بند ب ماده 66، وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات مکلف اس
گذاری بخش غیر دولتی، از طریق سازمان توسعه ای زیرمجموعه خود نسبت به 
ــاخت های لازم توسعه اقتصاد دیجیتال اعم از ارتباطی و اطلاعاتی  تامین زیرس

)ابری( و ذخیره سازی و پردازش سریع اقدام نماید.
ــرمایه گذاری در این حوزه قابل توجه خواهد بود و از  ــت که حجم س بدیهی اس
ــت. لاکن اشاره به بخش غیر  ــور می بایست بهره جس تمامی ظرفیت های کش
دولتی که در آن عمدتاً اقتصاد نهادهای خصولتی را شامل میشود، بسیار بزرگتر 
از بخش خصوصی  می باشد. اما عدم پیش بینی اولویت در بکارگیری سرمایه و 
یا امکانات بخش خصوصی در درجه اول و سپس استفاده از نهادهای خصولتی، 

حاکی از عدم دیدگاه و روح حمایتی از بخش خصوصی واقعی است.
ــمت  پیشرفت و بهره وری هرچه  ــت که تمامی شاخص ها به س انتظار این اس
ــند و با لحاظ کردن نظارت و پایش دقیقتر برنامه در  ــته باش ــتر رشد داش بیش
ــبت به پیشرفت کار، در  ــخگو نمودن تمامی دوایر نس ــه ماهه و پاس مقاطع س
ــاخص های نهایی تعیین شده نزدیک شده و برنامه را از حالت  این برنامه به ش
رویایی و سراب گونه خارج نمائیم. تمامی دوایر و وزارتخانه ها باید موظف باشند 
ــاخصی  ــور کاملا دقیق و مطابق برنامه پیش بروند و هرگاه نیاز به اصلاح ش بط
ــد، بایست نهادهای نظارتی و بالادستی و سازمان های  از برنامه در طی راه باش
ــاخص جدید، کارشناسی و سپس  ذیربط بصورت جمعی و گروهی به تدوین ش

تصویب آن بپردازند. 

ــعه نظرات موافق و مخالفی توسط مراکز  در مورد لایحه برنامه هفتم توس
پژوهشی، تشکل و صاحبنظران مختلف اعلام شده است.

ــرای نظارت  ــب ب ــاخص های مناس ــکالات مربوط به نبود ش برخی از اش
ــه در برنامه  ــرار برخی از ماموریت ها ک ــی مرتبط با تک ــدات، بخش برتعه
ــده و برخی هم  ــده، ولی به درستی انجام نش ــم توسعه هم تاکید ش شش
مسوولیت های مشترک نهادهای دولتی است که معمولا به درستی و یا به 

موقع انجام نمی شود.
شبکه ملی اطلاعات در برنامه ششم، سند اقدامات کلان و معماری شبکه 
ملی اطلاعات، برنامه دولت سیزدهم همواره به عنوان یکی از اولویت های 
وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات مطرح بوده تقریبا در برنامه هفتم هم 

با همان ادبیات آورده شده است.
ــبکه ملی اطلاعات، اجرای دسترسی مبتنی بر  یکی از طرح های اصلی ش

فیبرنوری برای منازل و کسب و کارها می باشد.
برای تعیین میزان کمی این طرح بازهم از عبارت »تعداد خانوارهای تحت 
ــتی برای توسعه دسترسی پهن باند  ــش« استفاده شده که واژه درس پوش

ثابت نیست.
ــش که در  به همین دلیل آمارهای مربوط به تعداد خانوارهای تحت پوش
ــعه مطلوب داشته، اثر بسیار محدودی  ــال گذشته همواره نشان از توس س

روی آمار واگذاری داشته است.
این تفاوت فاحش می تواند به دلایل زیر باشد:

-  آمار و یا مدل محاسبه تعداد خانوار تحت پوشش صحیح نیست.
-  فاصله زمانی بین درخواست متقاضی تحت پوشش تا واگذاری که یک 

ماه تعیین شده، یک زمان قابل اجرا نیست.
-  متقاضی چندانی برای این سرویس وجود ندارد که این می تواند به لحاظ 

عدم رضایت کافی سرویس گیرندگان قبلی باشد.
ــرفت بر مبنای تعداد خانوار تحت  به هر صورت ارائه برنامه و گزارش پیش
پوشش می تواند مستند به سندهای قبلی ادامه یابد، ولی در برنامه ششم 

توسعه باید نگاه ها به گونه دیگری باشد.
برنامه توسعه پنج ساله باید ویژگی نقشه راه برای انتظارات مردم، مجریان 
ــته باشد  ــرکت های تولیدی و تامین کنندگان منابع مالی داش طرح ها، ش
که عبارت »تعداد خانوار تحت پوشش به هیچ یک از این بخش ها کمکی 

نخواهد نمود«.
اگر به برنامه ها و آمار گذشته مخابرات کشور نگاهی بیاندازیم هیچ وقت با 

چنین عباراتی مواجه نبودیم.
ــتیم که می گفت  ــرفت داش ــرای تلفن ثابت یک برنامه و یک آمار پیش ب

»تعداد دایری« با ذکر توزیع آن در سطح استانها و شهرها.
ــاط در کافوها، ظرفیت  ــد میزان منصوبه، ظرفیت ارتب ــزارش هایی مانن گ
ــه مردم و یا نهادهای  ــت های دیواری از جنس گزارش ب واگذاری در پس

نظارتی نبود و فقط می توانست مصرف داخلی اپراتور باشد.
ــاز و قابل  ــد جمعیت، آماری که می تواند کارس ــن و با توجه به رش بنابرای
نظارت باشد و طعم آن را مردم بچشند، اعلام برنامه بر مبنای ضریب نفوذ 

دسترسی باند پهن بر مبنای فناوری کابل نوری است.

در رابط��ه ب��ا س��رفصل ICT در برنام��ه 
هفت��م، نکت��ه مثب��ت در آن پرداختن به 
تحول رقومی )دیجیتال(  و اقتصاد رقومی 
در کنار تاکید و اش��اره بر زیرساخت های 

ارتباطی می باشد.
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نقد و بررسی فصل رسانه و فرهنگ در برنامه هفتم توسعه

فصل ۱5 لایحه برنامه هفتم توسعه که اکنون در مجلس در حال بررسی است به موضوع 
ارتقاء فرهنگ عمومی و رسانه اختصاص یافته است. این فصل شامل پنج ماده )مواد 7۴ 
تا 78( و ۱۴ بند می باشد که از نظر سازمانی مهمترین ارتباط را با سازمان صداوسیما و 

وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی دارد.
در ادامه به نقد و بررسی مواد این بند پرداخته شده است:

 تحلیل کلان
ــانه اختصاص دارد، آغاز  • این فصل از لایحه که به موضوع ارتقای فرهنگ عمومی و رس
فرآیند انحلال وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی طی سال های آینده به شمار می رود. در این 
فصل که پنج صفحه است عملا بخش عمده ای از اختیارات وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی 
در حوزه رسانه، تبلیغات و اطلاع رسانی، فضای مجازی، سینما، سینمای خانگی، موسیقی، 
کتاب، صنعت نشر و رسانه های دیجیتال، سلب شده و عمدتا این وظایف و اختیارات به 

صدا و سیما واگذار شده است.
• در هیچ بندی از سیاست های کلان برنامه هفتم توسعه که سال ۱۴۰۱ توسط مقام معظم 
رهبری ابلاغ شد، به موضوع صوت و تصویر فراگیر و سلب اختیارات وزارت فرهنگ و ارشاد 
اسلامی پرداخته نشده است و روح این بخش از برنامه هفتم به ویژه مواد 76 و 77 آن در 

تضاد کامل با سیاست های مذکور می باشد.
• بسیاری از وظایف و اختیاراتی که برنامه مذکور از وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی سلب و 
به صدا و سیما واگذار کرده است، دارای قوانین مصوب اختصاصی می باشد و بر اساس عرف 
قانونی کشور، سلب این اختیارات نیازمند نسخ، فسخ و اصلاح آن قوانین است که نیاز به 
مصوبه جداگانه مجلس دارد. اصلاحاتی که باید مستقیما در قانون تاسیس وزارت فرهنگ 

و ارشاد اسلامی و قانون اداره صدا و سیما اعمال و مصوب شود.
 پیشنهادات  موردی

ــود.)کلمه دیجیتالی اضافه  • در بند»ح« ماده 75، عبارت آغازین به این صورت اصلاح ش
شود(

»مراکز فرهنگی، هنری، قرآنی، رسانه ای، سینمایی مطبوعاتی، دیجیتالی، تبلیغی و دینی 
دارای مجوز«

استدلال: بخش عمده ای از فعالیت های فرهنگی هنری و رسانه ای در کشور به صورت 
دیجیتالی انجام می شود که به موجب قوانین و مقررات جاری کشور، وزارت فرهنگ و 

دکتر حمید ضیایی پرور
کارشناس ارتباطات

ــاد اسلامی متولی آن است. حذف کلمه دیجیتالی از صدر این بند ماده 75 عامدانه  ارش
صورت گرفته تا عملا وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی در حوزه دیجیتالی و فضای مجازی، 

خلع ید شود.
• در بند الف ماده 76، عبارت آغازین به این صورت اصلاح شود. )کلمات سینما، موسیقی، 

صنعت نشر اضافه شود(
» الف- مسئولیت تنظیم گری و صدور مجوز و نظارت بر خبرگزاری ها، رسانه های مکتوب، 

کتاب، بازی های رایانه ای تبلیغات، سینما، موسیقی، صنعت نشر و نظایر آن«
اس�تدلال: حذف بخش عمده ای از وظایف و اختیارات وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی 
از بند الف ماده 76 با این هدف صورت گرفته است که بخش های عمده فعالیت هــای 
رسانـه ای، سینمایی، موسیقی، فرهنگی و هنری این وزارت خانه در فضای مجازی منتفی 
شود. اگر این بند آن طور که پیشنهاد شده تصویب شود عملا چهار معاونت مطبوعاتی، 

فرهنگی، هنری و سینمایی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی منحل خواهند شد.
• عبارت زیر از متن بند الف ماده 76 حذف شود:

»در صورتی که بخشی از رسانه های فوق از صوت و تصویر فراگیر استفاده کنند، ملزم به 
رعایت دستورالعمل های مشترک سازمان صداوسیمای جمهوری اسلامی ایران و وزارت 

فرهنگ و ارشاد اسلامی می باشند«
استدلال: گنجاندن این بند در برنامه به این معنا است که وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی 
ــایر فعالیت های فرهنـگی هنــری و  حتی در حوزه خبرگزاری، کتاب، مطبوعات و س
ــی از فعالیت هایشان از صوت و تصویر فراگیر  ــانـــه ای در صورتی که آنها در بخش رس
ــترک صدا و سیما قرار بگیرند. مثلا اگر یک  ــتفاده کنند باز هم باید زیر نظارت مش اس
خبرگزاری یا پایگاه خبری یا روزنامه آنلاین در بخشی از خبرها و مطالبش از فیلم و صدا 
استفاده کند، بابت این ها باید جداگانه از کمیته مشترک صدا و سیما با ارشاد مجوز بگیرد. 

در واقع وظایف قانونی وزارت ارشاد در این بخش هم سلب شده و تضعیف شده است.
• بند ب ماده 76 به طور کلی حذف شود. )متن بند ب به این شرح است: ب- مسئولیت 
تنظیم گری صدور مجوز نظارت بر رسانه های فعال در عرصه صوت و تصویر فراگیر شامل 
رسانه های »کاربر محور« و »ناشر محور و شبکه نمایش خانگی به ویژه تولید سریال ها و 
برنامه های تلویزیونی و امثال آن و همچنین تبلیغات و آگهی در حیطه صوت و تصویر بر 

عهده سازمان صداوسیمای جمهوری اسلامی ایران است(
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استدلال: این بند بنیادی ترین بند فصل ۱5 لایحه برنامه است و با این تعریف موسع، 
فضای مجازی به طور تمام و کمال به حوزه تنظیم گری صدا و سیما منتقل خواهد شد. 
در حالی که هنوز صوت و تصویر فراگیر تعریف قانونی نشده است، این بند عملا هر گونه 
ــانه ای از جمله رسانه های کاربر محور و ناشر محور شامل شبکه  ــتر رس فعالیت در بس
های اجتماعی، پیام رسان های اجتماعی، پادکست ها، اپ استورها، پلتفرم های انتشار 
ویدئو، سامانه های ویدئو بر مبنای تقاضا)VOD(، تلویزیون اینترنتی )IPTV(، بلاگ 
سرویــــس ها، پایگاه های خبری، خبرگزاری ها، پلتفرم های انتشار آگهی و تبلیغات، 
سامانه های پیامک انبوه، سرویس های ایمیل، پایگاه های اطلاع رسانی افراد و سازمان ها 
اعم از بخش دولتی و خصوصی و اشخاص، دانشنامه های آنلاین، سامانه های به اشتراک 
گذاری فیلم، متن، صدا و ویدئو، بازی سازها، پرتال سازها، ابزارهای میکروبلاگ، ابزارهای 
بهره وری، ابزارهای نقشه و مسیریاب و به اشتراک گذاری مکان و لوکیشن، ابزارهای به 
اشتراک گذاری لینک، سامانه های ویدئو کنفرانس و وب کنفرانس و وبینار، سامانه های 
دنیای دوم و واقعیت مجازی و واقعیت افزوده و به طور کلی همه سکوها و رسانه های فضای 
مجازی را در بر می گیرد و انحصار کامل برای صدا و سیما ایجاد می کند. تنظیم کنندگان 
این بند، برای محکم کاری در انتهای این بند از عبارت »به ویژه تولید سریال ها و برنامه های 
تلویزیونی« استفاده کرده و برای اینکه چیزی را از قلم نینداخته باشند، کلمه عجیب »و 
امثال آن« را به انتهای بند اضافه کرده اند تا اگر در آینده سکو یا سرویس جدیدی هم ابداع 

شد، جزو این بند قرار گیرد. شاید هم نیم نگاهی به استارلینک و متاورس داشته اند.
ــت، ابتدا باید عبارت صوت و تصویر  • در صورتی که اصرار بر تصویب بند ب ماده 76 اس

فراگیر به شرح زیر تعریف شود:
»توزیع گسترده یا ایجاد قابلیت توزیع گسترده محتوای صوتی و تصویری در صورتی که 

هر چهار شرط زیر را داشته باشد:
• به صورت یک سویه و برای مخاطب عام باشد

• الزامی به شناسایی کاربر مخاطب نباشد
• بیش از پنج هزار کاربر مخاطب همزمان داشته باشد

• محتوای تولید شده، زنده بوده یا کنداکتور و جدول پخش زمانی داشته باشد«
استدلال: این تعریف، وظایف و اختیارات صدا و سیما را منحصر به آن بخش از محتوای 
صوت و تصویر در فضای مجازی می کند که واقعا فراگیر باشد نه همه فضای مجازی، در 
غیر این صورت حتی عکسی که یک کاربر در اینستاگرام خودش گذاشته می تواند مصداق 

فراگیر باشد، چرا که از ابتدا معلوم نیست این عکس وایرال می شود یا نه.
• عبارت میانی بند پ ماده 77 به شرح زیر حذف شود:

» و همچنین با توجه به مسئولیت آن دستگاه های مذکور در تنظیم مقررات، صدور مجوز 
و نظارت بر رسانه های فعال در عرصه صوت و تصویر فراگیر شامل رسانه های کاربر محور 
و ناشر محور و نیز شبکه نمایش خانگی به ویژه سریال ها و برنامه های تلویزیونی و امثال 

آن در فضای مجازی«
استدلال:  این عبارت اصلا ربطی به این ماده ندارد و تنظیم کنندگان برای محکم کاری به 
آن اضافه کرده اند تا تاکید مکرر بر مسئولیت صدا و سیما در حوزه صوت و تصویر فراگیر 
داشته باشند، تا اگر این عبارت در مواد دیگر حذف شد در این بند باشد. مشابه این تدبیر 
را محققان و خبرنگاران در متن سوالات پرسشنامه و یا مصاحبه ها و خبرها و گزارش های 
خود استفاده می کنند تا به اصطلاح اگر منبع خبر توسط دیگران حذف شد، ردپایی از آنها 

در سایر بخش ها باقی باشد.
•پیشنهاد می شود بندی به انتهای ماده 76 به شرح زیر اضافه شود:

ج- سازمان صدا و سیما مکلف است تا سال دوم برنامه، اساسنامه سازمان تنظیم مقررات 
صوت و تصویر فراگیر را تدوین کرده و به هیات وزیران جهت ارایه و تصویب در مجلس 

شورای اسلامی تقدیم کند.
استدلال:  صدا و سیما باید ابتدا برای سازمان ساترا، اساسنامه بنویسد و این اساسنامه در 
مجلس تصویب شود، بعد به این سازمان اختیارات و بودجه بدهد. فرآیند تدوین و تصویب 
اساسنامه قانونی ساترا نیز مشخص است صدا و سیما باید متن پیشنهادی خود را به هیات 
وزیران بدهد، کما اینکه قوه قضاییه نیز لوایح قضایی را به دولت می دهد و دولت به مجلس 

تقدیم می کند.
پیشنهاد می شود دو ماده به این فصل اضافه شود:

ماده پیشنهادی اول: سازمان صداوسیما مکلف است تا سال دوم برنامه، اساسنامه سازمان 
تنظیم مقررات صوت و تصویر فراگیر را تدوین کرده و به هیات وزیران جهت ارایه و تصویب 

در مجلس شورای اسلامی تقدیم کند.
ماده پیشنهادی دوم: وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی مکلف است پیش نویس لایحه قانونی 
حمایت از تولیدکنندگان محتوا در فضای مجازی را با کمک وزارت ارتباطات و فناوری 
اطلاعات تا پایان سال اول برنامه تدوین کرده و برای تصویب به هیات وزیران تقدیم کند. 
هدف اصلی این لایحه، ایجاد سهم مناسب برای تولیدکنندگان محتوا در فضای مجازی از 

درآمدهای ترافیک و پهنای باند اپراتورها، تبلیغات سکوها و موارد مشابه می باشد.

صدا و س��یما باید ابتدا برای سازمان ساترا، 
اساسنامه بنویسد و این اساسنامه در مجلس 
تصویب شود، بعد به این سازمان اختیارات و 

بودجه بدهد.
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نگاه به برنامه ریزی باید واقع بینانه باشد؛ رقابت و توسعه با دست های خالی امکان پذیر نیست

جایگاه فناوری اطلاعات و ارتباطات در زندگی امروز انسانی بر کسی پوشیده نیست، تا 
آنجا که نمی توان نقش آن را انکار کرد. این فناوری نوین عصر ارتباطات به ویژه در یک 
ــب وکار را متحول کرد و بسیاری از خدمات و توسعه آن را به  دهه گذشته فضای کس

خود وابسته نمود. 
با این همه، چندی پیش دولت برنامه هفتم توسعه را به مجلس ارائه کرد. برنامه ای که 
هدف از آن مشخص کردن مسیر رشد و توسعه در پنج سال آینده است و به نوعی نقشه 

راه تمامی نهادها و ارگان های کشور محسوب می شود. 
در این سند دورنمای رسیدن به سهم ۱۰ درصدی در اقتصاد دیجیتال مشخص شده 
است و طبیعتاً این وظیفه در حوزه اختیارات وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات قرار 
دارد. شکی نیست که نیل به هدف مذکور نیازمند مسیر و راهکار است که متأسفانه در 
این سند به چشم نمی خورد. متأسفانه از ابتدای آغاز به کار دولت فعلی شاهد ایجاد بن 
بست ها و بروز تبعیض دیجیتال در سطوح گوناگون بوده ایم و از سال گذشته تاکنون به 

ویژه اختلالات به صورت چشمگیری افزایش یافته اند. 
ــب وکار کارآفرینان به وجود آورده اند.  ــیر کس ــکلات فراوانی در مس این اختلالات مش
رسیدن به سهم بالا در اقتصاد دیجیتال که در این برنامه شعاری به نظر می رسد نیازمند 
توانمندسازی استعدادها، توسعه و نوآوری، سیاست گذاری اصولی غیر مخل، تنظیم  و 

استاندارد سازی، ایجاد زیرساخت های فیزیکی و دیجیتالی است.

 مشکل برنامه ریزی و هدف گذاری های بزرگ نیست 
ــب اهداف خود سوالات مختلفی مطرح کند و بررسی  در گام اول دولت باید برای کس
شود که آیا توان اجرایی آن ها در مجموعه کارکنان و نهادها وجود دارد یا خیر؟ به عنوان 
ــرایطی که ما سال هاست با روند فزاینده مهاجرت نخبگان و استعدادهای  مثال در ش
ایران روبه رو هستیم با اجرای چه سیاست و چه مدلی از برنامه ریزی می توان آن ها را از 
ترک کشور منصرف نمود و با استفاده از پتانسیل موجود در این بخش به توانمند سازی 
و ایجاد روحیه همدلی برای ساختن زیر ساخت دیجیتالی کشور توسط آینده سازان 

ایران دست زد؟
به عبارت دیگر، نحوه حکمرانی و روح حاکم بر اقتصاد کشور، ساختار رسیدن به اهداف 
ــعه را مشخص می کند. دستکم در چهل سال گذشته  ــده در برنامه هفتم توس ارائه ش
چندین برنامه توسعه در ایران اجرا شده است اما علیرغم صرف وقت و هزینه های فراوان 
ــاهد عقب ماندگی در بخش های مختلف به ویژه در بخش دیجیتال هستیم.  امروز ش
بنابراین نیاز اصلی آسیب شناسی مشکلات و نارسایی ها در راه رسیدن به اهداف برنامه 
ــعه ای در ایران است. به علاوه، وجود ساختار رانتی در اقتصاد ایران موضوع  های توس
دسترسی برابر به اطلاعات، داده ها و کلان داده ها را با نابرابری و تبعیض روبه رو ساخته 
ــفانه فیلترینگ تبدیل به ابزاری برای اعمال تبعیض و ایجاد شکاف دیجیتالی  و متأس

شده است. 

دکتر نسیم توکل
کارآفرین و فعال صنعت فناوری 

اطلاعات و ارتباطات

ــن برنامه و هدف  ــکل در تدوی ــوان اینگونه نتیجه گیری کرد که مش ــن رو، می ت از ای
گذاری های بزرگ نیست بلکه مسأله تضاد منافع، راهکارهای اجرایی، ضعف در ساختارها 

و حاکمیت محیطی، اجتماعی و شرکتی در اقتصاد است. 

 بهبود محیط کسب وکار ضروری است
در این برنامه نقطه مغفول مانده که بسیار برجسته هست توجه به محیط کسب وکار 
ــرفت اقتصادی و  ــت. ایران برای بقا و تداوم پیش حوزه فناوری اطلاعات و ارتباطات اس
اجتماعی به کارکرد صحیح و رابطه متعادل و سازنده با زیرساخت های فناوری اطلاعاتی 
ــریان اصلی و حیاتی در این میان  ــتم های اطلاعاتی کلیدی خود نیاز دارد. ش و سیس
ــتند. در واقع، بدون آن ها  ــرکت های فن آور و ارائه دهندگان خدمات دیجیتال هس ش
ــعه و افزایش سهم اقتصاد برداشت. وجود قوانین مخل  نمی توان گامی در جهت توس
کسب وکار و نبود اراده دولت برتسهیل گری و بهبود فضای کسب وکار اشتغال زایی از 
این بخش را به میزان بسیار زیادی کاهش داده است و وجود جذابیت در فضای اقتصاد 
دیجیتال دیگر کشورها میل به ترک کسب وکار و خروج سرمایه از این بخش را افزایش 

داده است. 
ــت، نبود  ــل اصلی که می توان نقش آن را پر رنگ تر از عوامل دیگر دانس ــی از عوام یک
شفافیت است. در حقیقت شفاف نبودن چارچوب ها، برخورد سلیقه ای، استاندارد نبودن 
و... بخش خصوصی را دچار سردرگمی کرده است. نباید از نظر دور داشت که مشخص 
نبودن نرخ بازگشت سرمایه و نبود شفافیت در مجموعه فعالیت ها بخش خصوصی را 
از ادامه فعالیت دلسرد می کند و روند موجود کنونی را شدت می بخشد. این برنامه هم 
ــخص نسبت به رفع مشکلات اشاره شده، از میان  در روح خود هیچ جهت گیری مش

برداشتن موانع و تشویق مشارکت بخش خصوصی ندارد.
به علاوه، تکلیف حوزه های کلان و آینده دار اقتصاد دیجیتال از جمله هوش مصنوعی، 
ــوی، رایانش کوانتومی و  ــات، کلان داده ها، مالکیت معن ــیا، امنیت اطلاع اینترنت اش
محیط های موازی فیزیکی- مجازی )مثل متاورس( مشخص نیست و راهبردی برای آن 
وجود ندارد. چگونه می توان بدون داشتن برنامه برای دسترسی به سهم بازار از حوزه های 

آینده دار و اصلی اقتصاد دیجیتال سهم بیشتری از آن را کسب کرد؟
در مجموع، مطالعه و بررسی سند اقتصاد دیجیتال در برنامه هفتم توسعه نشان می دهد 
که توجه و زمان کافی برای بررسی و ارائه راهکار، نقشه راه و ایجاد یک رویکرد مشخص 
به منظور توسعه حوزه های اصلی فناوری های نوین صورت نگرفته است. با این روند و در 
صورت امتداد مسیر کنونی به نظر نمی رسد که شاهد بروز اتفاق قابل توجهی در اقتصاد 

دیجیتال و کسب وکارهای فن آور محور باشیم. 
نیازمند است که دولت با بهره گیری از توان کارشناسی و استفاده از متخصصان فعال در 
حوزه فناوری اطلاعات و ارتباطات ارتباط خود را با بخش خصوصی و جوانان فعال در این 

صنعت بهبود بخشد و سعی بر تغییر رویکرد خود نسبت به این حوزه داشته باشد. 

نح��وه حکمران��ی و روح حاکم ب��ر اقتصاد 
کشور، ساختار رس��یدن به اهداف ارائه 
ش��ده در برنامه هفتم توسعه را مشخص 

می کند. 
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فرکانس، چالش اصلی اپراتورهای کشور در توسعه فناوری است

با ورود تلفن همراه به ایران »فرکانس« به عنوان یکی از با ارزش ترین منابع خدادادی، مورد 
توجه قرار گرفت و متولیان آن به یک باره متوجه شدند که باید برای آن برنامه ویژه ای 
داشته باشند. تا قبل از این بخشی از فرکانس در اختیار صداوسیما و بخش دیگر آن در 
ــیم و ... مورد استفاده قرار می گرفت. از سال های  بخش هایی مثل رادیو آماتوری، بی س
بسیار دور هم، اداره کل ارتباطات رادیویی زیر نظر وزارت پست و تلگراف و تلفن وقت متولی 
ساماندهی و استفاده درست از فرکانس در کشور بود و حتی در سطح بین الملل هم این 
ادراه کل به عنوان نماینده ایران حضور می یافت. در سال ۱382 با تغییر ساختار در وزارت 
مذکور و تشکیل سازمان تنظیم مقررات، این اداره کل نیز در زیرمجموعه این سازمان با 

همان وظایف قبلی و البته با نگاه جدی تر به موضوع فرکانس پرداخت.

اتحادیه بین المللی ارتباطات دور که به عنوان یک نهاد تخصصی در زمینه ارتباطات و 
فناوری اطلاعات فعالیت می کند، تخصیص طیف فرکانس رادیویی و مدارهای ماهواره ای، 
توسعه استانداردهای فنی برای اطمینان از اتصال یکپارچه شبکه ها و فناوری ها و همچنین 
ــات و ارتباطات به جوامع محروم در  ــی به فناوری اطلاع تلاش در جهت بهبود دسترس
ــه رکن اصلی آن  ــر جهان، را به عهده دارد و بخش رادیویی به عنوان یکی از س سرتاس

محسوب می شود.

 باندهای فرکانسی تلفن همراه در ایران
در ایران باندهای فرکانسی مختلف که به واسطه آنها، سرویس های مکالمه و اینترنت همراه 
به کاربران ارایه می شود وجود دارد؛ باندهایی شامل 9۰۰ – ۱8۰۰و یا dcs و همین طور 

.LTE 3 وG باندهای

GSM باند 
شبکه های GSM در تعدادی از دامنه های حامل فرکانس های مختلف عمل می کنند )جدا 
شده به محدوده فرکانس GSM برای 2G و باند فرکانس 3G UMTS(، با عملکرد اکثر 
شبکه های 2G GSM در باندهای 9۰۰ مگاهرتز یا ۱8۰۰ مگاهرتز است که این باند کاملًا 
اختصاص داده شده بود، باندهای 85۰ مگاهرتز و ۱9۰۰ مگاهرتز در عوض استفاده شد 
)برای مثال کانادا و ایالات متحده( در موارد نادری باندهای فرکانس ۴۰۰ و ۴5۰ مگاهرتز 
در برخی از کشورها اختصاص یافت؛ چرا که آن ها قبلاً برای سیستم نسل اول مورد استفاده 

قرار گرفته بودند.

DCS باند 
این باند که شامل بازه فرکانسی ۱7۱۰-۱88۰ مگا هرتز می باشد و در ایران به عنوان باند 
ذخیره جهت برقراری مکالمه بکارگیری می شود و به واسطه این باند، اپراتورهای ایرانسل 

و همراه اول و رایتل، اقدام به ارایه اینترنت نسل چهار خود می کنند.

3G باند  
ــی 2۱۱7۰-2۱۱۰  این باند در ایران جهت برقراری تماس و مکالمه بر روی بازه فرکانس
مگا هرتز هستند. این بازه مورد مصرف اپراتور رایتل جهت ارایه سرویس مکالمه، همراه 
اول برای نسل سوم و همین طور اپراتور ایرانسل جهت ارایه مکالمه و نسل سوم شبکه 

اینترنت است.

LTE باند  
ایرانسل اولین اپراتوری بود که نسل چهارم اینترنت را در ایران ارایه نمود. این شبکه در بازه 
فرکانسی باند ۱8۰۰ و 26۰۰ مگاهرتز ارایه می گردد، برای نمونه همراه اول در باند سوم و 
در بازه ۱8۰۰ مگاهرتز و باند 7 در بازه 26۰۰ جهت استفاده نسل چهارم است، همچنین 
ــرکت خدمات ارتباطی رایتل، از بازه فرکانسی باند ۱8۰۰ و باند سه برای ارسال نسل  ش

چهارم خود استفاده می نماید.

دکتر داوود زارعیان
معاون تجاری و خدمات مشتریان 

شرکت مخابرات ایران 

 فرکانس نسل پنجم تلفن همراه
نسل پنجم تلفن همراه یا 5G پیشرفته ترین معماری در شبکه های ارتباطی است که به 
عنوان یک استاندارد و سیستم دیجیتال جدید برای انتقال اطلاعات مورد استفاده قرار 
 4G 5 چیزی حدود ۱۰ تا 2۰ برابر سریع تر از فناوری نسل قبل خود یعنیG .می گیرد

عمل می کند.

این فناوری جدید از طیف موج میلی متری بهره می برد که امکان استفاده از دستگاه های 
بیشتر در یک منطقه جغرافیایی مشخص را به همراه دارد. به عنوان مثال، هنگام استفاده 
از فناوری 4G تنها امکان پشتیبانی از حدود چهار هزار دستگاه هوشمند متصل به شبکه 
در هر کیلومتر مربع وجود دارد، این در حالی است که فناوری 5G توانسته این عدد را به 
حدود یک میلیون دستگاه افزایش دهد. کارشناسان معتقدند باند 7۰۰ و 8۰۰ برای این 

فناوری باند مناسبی است .

 باند 700- 800
قبل از تشکیل قانون وزارت ارتباطات، فرکانس 7۰۰ و 8۰۰ در اختیار سازمان صداوسیما 
بوده و علی رغم اینکه این سازمان از فرکانس مذکور استفاده نمی کند حاضر نیست آن را 
به وزارت ارتباطات پس دهد حال آنکه کارشناسان معتقدند برای توسعه تلفن همراه و به 
ویژه نسل پنجم این فرکانس حیاتی است، اما دعوا بر سر آن در ۱۰ سال گذشته به جایی 

نرسیده است.
ــی، وزیر ارتباطات  ــاوری اطلاعات به ویژه آذری جهرم ــی ارتباطات و فن وزرای قبل
دولت دوازدهم معتقد بود باید این فرکانس که حداکثر 25 درصد مورد استفاده قرار 
می گیرد به وزارت برگردد تا با هزینه کمتر بتوان اینترنت همراه را توسعه داد، اما در 
نقطه مقابل تقی پور، وزیر اسبق ارتباطات معتقد بود که قانون در این زمینه سکوت 
کرده است و لذا باید فرکانس در دست صداوسیما بماند. او مشکل کمبود فرکانس را 
فقدان الگوی مناسب توزیع آن می داند . در هر صورت باید بپذیریم که فرکانس منبع 
کمیابی است و جدا از مباحث قانونی و حقوقی باید در اختیار نهادی باشد که از آن 

استفاده بهتری می کند.

  اهمیت فرکانس برای اپراتورهای همراه
 اپراتورهای همراه تا زمانی که ارائه دهنده خدمات صوت بودند به فرکانس به عنوان یک 
منبع حیاتی توجه کمی داشتند، ولی در حال حاضر پهنای باند فرکانسی اپراتورها برای 
توسعه نسل های بالاتر باید چند برابر شود. در حال حاضر کل پهنای باند فرکانسی اپراتورها 
حدود ۱8۰ مگاهرتز است و طی سال های آینده برای توسعه نسل های بالاتر ارتباطی این 

مقدار باید به چندین برابر برسد. 
 LTE ــعه فناوری ــد فرکانس چالش اصلی اپراتورهای ایرانی در توس به نظر می رس
ــت. با فرکانس های کنونی توسعه نسل چهار به سختی می تواند پاسخگوی نیاز  اس
مشتریان باشد و ضروری است رگولاتور از اکنون برای اختصاص حداقل 6 گیگاهرتز 
فرکانس، نقشه راه توسعه داشته باشد. شاید بد نباشد در این زمینه الگوی چین مد 
نظر قرار گیرد؛ چرا که چین در حال حاضر سه اپراتور بزرگ دارد که در جهان نمونه 

آن ها وجود ندارد.

آنچه برای فرکانس در ایران اتفاق افتاده است، مطلوب و پاسخگوی نیاز اپراتورها نیست 
و اگر دولت می خواهد در آینده توسعه نسل پنجم را با ویژگی های گفته شده در کشور 
توسعه دهد، باید آنچنان به دنبال فروش فرکانس نباشد؛ چرا که با حق سهم بالایی که 
از محل درآمد اپراتورهای همراه دارد فقط با اختصاص درست فرکانس و اصلاح تعرفه ها 
می تواند سهم خود را چندین برابر افزایش دهد، از سویی تخصیص نامتعارف فرکانس به 
یک اپراتور فقط بر اساس مزایده ممکن است اپراتور برنده را به سمت فرکانس فروشی 

سوق دهد.
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رویکرد ضعیف برنامه هفتم توسعه در توسعه اقتصاد دانش بنیان  

ــت به ظرفیت  ــان می دهد که لازم اس ــاخص های مطلوب علمی نش ــیاری از ش بس
مسئله محوری و دانش بنیانی توجه ویژه ای شود؛ اما برنامه هفتم توسعه در این زمینه 

یک خلأ عجیب دارد.
ــت که قرار است مبنای توسعه و  اقتصاد دانش بنیان، یک حلقه مفقوده از برنامه ای اس
پیشرفت کشور در پنج سال آینده باشد. با وجود تأکیدات فراوان بر دانش بنیان کردن 
اقتصاد و صنایع کشور با فراهم کردن زیرساخت ها و فناوری های نوین، ردپایی از توسعه 
فناوری در برنامه هفتم توسعه دیده نمی شود و لازم است اصلاحاتی را در نظر گرفت تا 

درخت برنامه هفتم، بار دانش بنیانی بگیرد.
  فناوری، به مثابه زیرساخت مهم در رشد تولید

برنامه هفتم توسعه، چهارمین برش از سند 2۰ ساله چشم انداز توسعه در کشور است 
ــت ماه امسال رونمایی شد. برنامه ای ۱53 صفحه ای با 2۴ فصل و  که در 3۰ اردیبهش
یک جلد سبز کم رنگ که قرار است نقشه راه و مبنایی برای رشد و پیشرفت کشور یا 
همان توسعه در پنج سال آینده ۱۴۰2 تا ۱۴۰6 باشد. رسیدن به رشد اقتصادی هشت 

درصدی در سال اولین هدفی است که این برنامه رسیدن به آن را وعده می دهد.
مدل های رشد اقتصادی نظریات مختلف اقتصادی نشان می دهد عوامل تولید سرمایه، 
نیروی کار و فناوری تولید، به عنوان منابع تولید، کل درآمد یک کشور و میزان رشد آن 
را مشخص می کنند. بنابراین، تفاوت در درآمد کشورها ناشی از تفاوت در سرمایه، کار 
و فناوری است. در واقع، برای رسیدن به رشد اقتصادی مناسب، بایستی به سه موضوع 
هدایت سرمایه و نقدینگی به سمت تولید، ارتقا و بهبود شرایط کار و اشتغال و توسعه 

فناوری و تجهیزات مورد نیاز برای تولید پرداخت.
با توجه به اهمیت و نقش مهم فناوری در توسعه و رشد اقتصادی هر کشور و با توجه 
ــور، آنگونه که در چندین سال  ــد، جهش و رونق تولید در کش به ضرورت افزایش، رش
ــت، لازم است تا بخش فناوری به  ــلامی نیز بوده اس اخیر مورد تأکید رهبر انقلاب اس
عنوان یکی از مهم ترین بخش ها در برنامه های توسعه ای مد نظر قرار گیرد. در واقع برای 
افزایش سطح فناوری در بنگاه های تولیدی و صنایع کشور بایستی سیاست های جدی 
ــال است که تحت عنوان اقتصاد  در نظر گرفت.ارتقای فناوری های تولید حدود ۱۰ س
دانش بنیان در کشور دنبال می شود. این در حالی است علی رغم مبرهن بودن حرکت 
کشور به سمت دانش بنیانی، موضوع تحقق اقتصاد دانش بنیان در برنامه هفتم توسعه 

جای چندانی ندارد.

گام نخست

  علم و فناوری؛ یک ناترازی مهم در برنامه
بررسی بیشتر برنامه هفتم توسعه و مواد درج شده در آن این نکته را اثبات می کند که 
ــد و توسعه اقتصادی دارد،  به حوزه هایی مانند فناوری که نقش مؤثر و کلیدی در رش
کمتر توجه شده است. این در حالی است که نقش فناوری در زندگی مردم روز به روز 
پررنگ تر می شود و تمام ابعاد سیاسی، اجتماعی، فنی و فرهنگی کشورها وابسته به آن 
است. فناوری، زایش علم و پژوهش است و بایستی همان اندازه که به توسعه دانش و 
علم در کشور توجه می شود، به تولید ثروت از دانش یا همان اقتصاد دانش بنیان نیز توجه 
شود.فصل بیستم برنامه هفتم توسعه جایی است که بایستی سیاست های مربوط به رشد 
فناوری در آن قرار داشته باشد. در این فصل مواد مربوط به ارتقای نظام علمی، فناوری 
و پژوهشی قرار دارد. مطابق با اهداف تعیین شده در این برنامه، در پنج سال آینده رتبه 
ایران در زمینه کمیت تولید علم باید به رتبه ۱2 برسد. رتبه کنونی ایران در این زمینه 
ــورهایی مانند هلند و سوئیس است و طبق برنامه باید تا پنج سال  ۱5و هم رده با کش
آینده سه پله صعود کند و این سه پله صعود به قیمت افزایش 5۰ درصدی سهم انتشار 

مقالات علمی-پژوهشی در کشور تمام خواهد شد.
  اهداف برنامه هفتم توسعه برای ارتقای نظام علم و فناوری کشور و توجه اندک به 

ارتقای فناوری
در هدف گذاری های مربوط به علم و فناوری، نقشه جامع علمی کشور شاخص سرانه 
انتشار ۰.۴ مقاله به ازای هر یک عضو هیئت علمی را به عنوان وضعیت مطلوب برای 
ایران در افق ۱۴۰۴ معرفی کرده  است. بر اساس داده های منتشر شده در درگاه سایمگو 
ایران به سرانه انتشار ۰.87 مقاله به ازای هر یک عضو هیئت علمی رسیده است؛ این 
یعنی تحقق 2۱7 درصدی اهداف تعیین شده در انتشار مقالات علمی دو سال پیش از 

موعد تعیین توسط سند.
ــور و ارتباط صنعت و  ــاخص هایی که مربوط به نظام نوآوری در کش در نگاه دیگر، ش
دانشگاه است، از اهداف تعیین شده عقب ماندگی جدی دارند. به عبارت دیگر اگر صرفا 
به صورت کمی نگاه کنیم، در زمینه چاپ مقاله بسیار فراتر از اهداف عمل کرده ایم ولی 
فارغ از اینکه مقالات منتشر شده کیفیت مطلوبی ندارند، تولید علم منجر به تولید ثروت 
ــان می دهد سیاست های مربوط به فناوری و نوآوری نه تنها  نشده است.بررسی ها نش
فاصله بسیار زیادی با کشورهای مشابه از نظر تولید مقالات علمی دارد بلکه در تحقق 
ــیم شده توسط اسناد بالادستی نیز موفق عمل نکرده  است. برای مثال در  اهداف ترس
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زیرمجموعه سنجه های شاخص نوآوری جهانی، سنجه ارتباط با صنعت ۱2۱ است که 
نشان دهنده وضعیتی نامطلوب در این زمینه است.

  مقاله محوری، نتیجه توسعه علم بدون نگاه به نیازها و مسائل
ــور،  ــبت به توجه نکردن به کیفیت تولید علم در کش در نگاه اول یک انتقاد جدی نس
متوجه این برنامه است. نگاه صرفا کمی به بحث تولید علم موجب بروز مشکلات زیادی 
در نظام دانشگاهی خواهد شد که هم اکنون نیز کشور با آن درگیر است. برای مثال به 
نظر می رسد مقاله محوری دانشگاه ها و تولید مقالات بین المللی بی هدف و بی تأثیر با این 
برنامه تشدید شود؛ چراکه قراردادن این نوع سیاست در برنامه باعث می شود دانشگاهیان 
ترغیب بیشتری به تولید مقاله داشته باشند، فارغ از اینکه این مقالات گرهی از مسائل 

کشور باز می کند یا نه.
عسگر سرمست، پژوهشگر و مدیر اندیشکده اقتصاد دانش بنیان در مصاحبه ای در رابطه 
با ناترازی موجود بین علم و فناوری و برنامه هفتم می گوید: با بررسی لایحه هفتم توسعه 
می توان دید که ردپایی از حوزه نوآوری در این برنامه وجود ندارد و این امر به تشدید 

این ناترازی منجر خواهد شد.
ــود که دانشگاه ها برای افزایش تولید مقالات،  توجه به کمیت تولید علم موجب می ش
ارتقای اساتید و متخصصان دانشگاهی را با معیار تعداد مقاله انجام دهند که این نیز خود 
معضلی است که هم اکنون در دانشگاه ها وجود دارد و نتیجه احتمالی برنامه هفتم توسعه 
نیز افزایش بیشتر این امر خواهد بود. اساتید و دانشجویان به جای اینکه در صنایع و 
جامعه به دنبال مشکل و در منابع به دنبال راه حل بگردند، در دانشگاه مشغول تولید 

مقالاتی هستند که به واسطه آن ها بتوانند رتبه خود در دانشگاه را ارتقا دهند.
   مسئله محوری علوم در ایران از بسیاری از کشورها کمتر است

نگاه مسئله محوری به جای مقاله محوری در سطح کلان و اقتصاد نیز کشور را تحت تأثیر 
قرار می دهد. در حال حاضر سهم اقتصاد دانش بنیان در تولید ناخالص داخلی به عنوان 
ــاخص ارزیابی اقتصاد، ۰.8 درصد، یعنی کمتر از یک درصد است؛ در حالی که  یک ش

همین تأثیر در کشورهایی مانند آمریکا و آلمان به ترتیب ۱8 و 23 درصد است.
ــوم در نشریه نیچر کشور پاکستان از حیث تأثیر علم در حل  ــاس مقاله ای موس بر اس
مسائل جامعه از بسیاری از کشور ها از جمله ایران پیشی گرفته است؛ در حالی که تعداد 

مقالات چاپ شده از سوی این کشور از ایران بسیار کمتر است.
در نتیجه باید این نکته را مورد توجه قرار داد که رشد آمار سرانه تولید مقالات لزوماً به 
معنای تحقق اقتصاد دانش بنیان نیست و برای تحقق این امر باید به دنبال یک راهکار 
سیاستی بود که سطح تعامل میان دانشگاه و صنعت کشور افزایش یابد. به همین منظور 
ــگاهی مبتنی بر حل مسائل و چالش های  باید عرصه را برای انجام پژوهش های دانش
موجود در جامعه باشد فراهم کرد که لازمه این امر توجه خاص داشتن به پژوهش های 

کاربردی نسبت به پژوهش های بنیادی است.
  وقتی دستگاه های دولتی پای کار دانش بنیانی نیستند

ــت،  ــال های اخیر توجه ها را به خود جلب کرده اس یکی از مهم ترین مواردی که در س

توسعه اقتصاد دانش بنیان در کشور است. در برنامه هفتم، اما جای خالی این توجه حس 
می شود و موضوع تولید ثروت از علم که به وسیله زیست بوم نوآوری و فناوری در کشور 
ــود، مورد غفلت قرار گرفته است. نوآوری و تجاری سازی دانش و پژوهش،  انجام می ش
امری است که این برنامه اهمیت چندانی برای آن قائل نشده است و به طور کلی هدف 

توسعه اقتصاد دانش بنیان در این برنامه انتخاب نشده است.
این در حالی است که در بند ۱9 سیاست های کلی ابلاغی مقام معظم رهبری، افزایش 
شتاب پیشرفت و نوآوری علمی و فناوری و تجاری سازی آن ها به عنوان یک اولویت مهم 
برای فصل 2۰ برنامه هفتم توسعه ذکر شده است، در صورتی که نگاه به سیاست های 
درج  شده در این فصل نشان می دهد که توجهی به این بند نشده و یک خلأ جدی در 
این زمینه وجود دارد. همچنین علی رغم تأکیدات در زمینه توجه به دانش بنیان شدن 
صنایع، افزایش تحقیق و توسعه و زمینه سازی برای ورود فناوری به صنعت، این موارد 

در این برنامه جایی ندارند.
ــت های کلی ابلاغی، بر تجاری سازی علم در ۴ حوزه  از طرف دیگر در بند ۱9 سیاس
ــت فناوری«، »ریزفناوری )فناوری های نانو و  ــاوری اطلاعات و ارتباطات«، »زیس »فن
ــت. در صورتی که در هیچ  ــده اس میکرو(« و »انرژی های نو و تجدیدپذیر« تأکید ش
ــی نمی توان تأثیر این تأکید را  ــی از فصل ارتقای نظام علمی، فناوری و آموزش جای

دید.
عماد احمدوند، دبیر ستاد توسعه فناوری نانو در جلسه بررسی لایحه برنامه هفتم توسعه 
که در مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی برگزار شد، اظهار داشت: »نگاه برنامه 
ــعه به حوزه علم و فناوری، در کنار برخی جنبه های مثبتی که دارد، شاید  هفتم توس
حتی ضعیف تر از نگاه برنامه چهارم توسعه به این حوزه باشد؛ به طوری که در برنامه 
هفتم توسعه، هیچ اشاره ای به مفهوم اقتصاد دانش بنیان نشده است. بررسی این برنامه 
ــان می دهد که این برنامه در حوزه های جدیدی مانند ارتقای فناوری های نوین و  نش

تجاری سازی علم و فناوری هیچ بند و حکمی ندارد.«
  جمع بندی و پیشنهادات

برنامه ریزی نوعی انتخاب بهینه است و به نظر می رسد برنامه هفتم توسعه بسیاری 
ــت بوم نوآوری و  ــرفت اقتصادی مانند ارتقای زیس ــعه و پیش از موارد مهم در توس
فناوری در کشور و به طور کلی توسعه اقتصاد دانش بنیان را در این انتخاب نادیده 
ــعه گرفته تا توجه نکردن به  ــوق مالیاتی تحقیق و توس ــت. از حذف مش گرفته اس
ــازی علوم، مواردی هستند که روند تازه نفس دانش بنیان شدن اقتصاد و  تجاری س
صنایع مهم کشور را حداقل تا 5 سال آینده کُند می کند. از طرفی در حال حاضر 
ــازی این علوم هنوز جای  ــترده تولید علم در کشور، تجاری س ــد گس علی رغم رش
ــت ها و هدف گذاری های مربوط به علم و فناوری در برنامه هفتم  کار دارد و سیاس
ــعه نیز به نحوی است که این امر را تشدید می کند. برای ارتقای نظام نوآوری  توس
در سال های اجرای برنامه هفتم توسعه، لازم است تا اصلاحاتی را در فصل 2۰ این 

برنامه ترتیب داد. 

برنامه ریزی نوع��ی انتخاب بهینه 
اس��ت و به نظر می رس��د برنامه 
هفتم توسعه بس��یاری از موارد 
پیش��رفت  و  توس��عه  در  مه��م 
اقتصادی مانند ارتقای زیست بوم 
کش��ور  در  فن��اوری  و  ن��وآوری 
و ب��ه طور کل��ی توس��عه اقتصاد 
دانش بنی��ان را در ای��ن انتخاب 

نادیده گرفته است. 
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 به جلو

اجرای نظام جدید ارزیابی شرکت های دانش بنیان با کمک پارک های علم فناوری

ــاره به تصویب نظام  معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهوری با اش
جدید ارزیابی شرکت ها و موسسات دانش بنیان در اردیبهشت ماه از اجرایی شدن این 
نظام از هم اینک خبر داد و گفت: برای اجرای نظام ارزیابی شرکت ها کارگزارانی بودند 
که یا تجربه کافی نداشتند و یا در شهرهای دیگر امکان دسترسی به آنها نبود؛ از این رو 
برای ارزیابی این شرکت ها از مجموعه بزرگ پارک های علم و فناوری که تجربه فناوری 

دارند کمک گرفته می شود.
به گزارش خبرنگار ماهنامه نسل چهارم، دکتر دهقانی با اعلام این مطلب در نشست 
ــرکت ها و موسسات دانش بنیان «  خبری »معرفی نظام جدید ارزیابی  و حمایت از ش
که در محل ساختمان معاونت علمی برگزار شد، خاطرنشان کرد: با گذشت حدود ۱۰ 
سال از اجرای قانون حمایت از شرکت های دانش بنیان، ایجاب می کرد تغییراتی اساسی 
در ارزیابی و حمایت از شرکت های دانش بنیان صورت گیرد که بر این اساس نسبت به 
تدوین نظام جدید ارزیابی شرکتهای دانش بنیان اقدام شد. آیین نامه جدید ارزیابی و 
حمایت از شرکت ها و موسسات دانش بنیان، براساس ماده )3( آیین نامه اجرایی قانون 
حمایت از شرکت ها و موسسات دانش بنیان و تجاری سازی نوآوری ها و اختراعات در ۱8 
اردیبهشت ماه ۱۴۰2 به تصویب »کارگروه دایمی شورای راهبری فناوری ها و تولیدات 

دانش بنیان« رسید
ــاره به رشد چشمگیر تعداد شرکتهای دانش بنیان در ۱۰ سال اخیر که هم  وی با اش
ــرکت های  دانش بنیان  ــت: ش ــرکت افزایش یافته اظهار داش اکنون به حدود 9هزار ش
ــاس آیین نامه جدید شامل سه دسته شرکتهای نوپا، نوآور و  فناور خواهند بود. براس
شرکت های فعال در حوزه تحقیق، طراحی و توسعه کالاها و خدمات فناورانه که هنوز 
از نظر کسب و کاری و اقتصادی به بلوغ کافی دست پیدا نکرده اند، در صورت ساخت 
حداقل یک محصول در مقیاس نمونه آزمایشگاهی مطابق با فهرست کالاها و خدمات 
دانش بنیان مشروط به دارا بودن تمامی معیارهای ذکر شده برای کالاها و خدمات دانش 
بنیان و در صورتی که درآمد عملیاتی شرکت در آخرین اظهارنامه مالیاتی کمتر از 5۰ 
میلیارد ریال باشد و همچنین شرکت برنامه رشد خود را ارائه نموده و در فرآیند ارزیابی 
به تایید دبیرخانه برساند به عنوان شرکت  دانش بنیان نوپا شناخته می شوند. در حال 

حاضر 8۰ درصد شرکتهای دانش بنیان، نوپا هستند.
معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهوری تصریح کرد: شرکت های 
فعال در حوزه تولید و توسعه کالاها و خدمات فناورانه و نوآورانه که از نظر کسب و کاری 
و اقتصادی به بلوغ کافی دست پیدا کرده اند، در صورت تولید تجاری حداقل یک کالا/
ــودن تمامی معیارهای کالاها و خدمات دانش  ــروط به دارا ب خدمت دانش بنیان، مش

بنیان، برخورداری از درآمد عملیاتی بیش از 5۰ میلیارد ریال، سهم کمتر از 5۰ درصد 
فروش کالاها/خدمات دانش بنیان شرکت از فروش کل شرکت در صورت ارائه برنامه 
رشد خود و تایید سالانه گزارش پیشرفت برنامه توسط دبیرخانه به عنوان شرکت دانش 
بنیان نوآور شناخته می شوند.در حال حاضر ۱3 درصد شرکتهای دانش بنیان )هزار و 

۱7۴ شرکت( در این دسته بندی قرار دارند.
وی افزود: شرکت های فعال در حوزه تولید و توسعه کالاها و خدمات فناورانه که از نظر 
ــب و کاری و اقتصادی به بلوغ کافی دست پیدا کرده اند، در صورت تولید تجاری  کس
ــروط به دارا بودن تمامی معیارهای کالاها و  حداقل یک کالا/خدمت دانش بنیان، مش
خدمات دانش بنیان، داشتن درآمد عملیاتی بیش از 5۰ میلیارد ریال، داشتن حداقل 
ــده تمام وقت، سهم حداقل 5۰ درصدی فروش کالاها/خدمات  ۱۰ نفر نیروی بیمه ش
دانش بنیان شرکت از فروش کل در صورت ارائه برنامه رشد خود و تایید سالانه گزارش 
پیشرفت برنامه توسط دبیرخانه به عنوان شرکت دانش بنیان فناور شناخته می شوند. 
در حال حاضر حدود هفت درصد شرکتهای دانش بنیان )593 شرکت( در این دسته 

قرار دارند.
دهقانی با اشاره به ارزیابی شرکت ها در این نظام جدید، گفت: برای اجرای نظام ارزیابی 
ــتند و یا در شهرهای دیگر امکان  ــرکت ها کارگزارانی بودند که یا تجربه کافی نداش ش
دسترسی به آنها نبود؛ از این رو برای ارزیابی این شرکت ها از مجموعه بزرگ پارک های 
ــهرک علمی  ــم و فناوری که تجربه فناوری دارند، مانند پارک فناوری پردیس و ش عل

تحقیقاتی اصفهان کمک گرفته می شود.
دهقانی همچنین در حاشیه نشست خبری معرفی نظام های جدید ارزیابی شرکت 
ــانه ها و  ــوال خبرنگار ما پیرامون امکان ارزیابی رس ــخ به س های دانش بنیان در پاس
موسسات مطبوعاتی برای حضور در حوزه خلاق و دانش بنیان، گفت: ما در معاونت 
علمی حوزه ای تحت عنوان شرکت های خلاق داریم که زیست بوم آن از دو الی سه 
سال پیش شکل گرفته است و در کل منظور از شرکت های دانش بنیان، شرکت هایی 
هستند که فناوری و خلاقیت را با هم دارا هستند، اما نوآوری آنها عمدتا در فناوری 

است.
ــت جمهوری، تاکید کرد: منظور از  معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاس
شرکت خلاق نیز شرکت هایی هستند که فناوری و خلاقیت را با هم دارا هستند، اما 
نوآوری آنها تنها در خلاقیت است و ما در معاونت علمی به دنبال این هستیم که زیست 
ــرکت های خلاق را توسعه جدی دهیم که در این زیست بوم یکی از مهم ترین  بوم ش

موضوعات محتوا و رسانه ها هستند.

ارزیاب��ی  نظ��ام  اج��رای  ب��رای 
ش��رکت ها کارگزاران��ی بودن��د 
که ی��ا تجرب��ه کافی نداش��تند 
و یا در ش��هرهای دیگ��ر امکان 
دسترسی به آنها نبود؛ از این رو 
برای ارزیابی این ش��رکت ها از 
مجموعه ب��زرگ پارک های علم و 
فناوری که تجربه فناوری دارند 

کمک گرفته می شود.
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ورلدکوین می تواند افزایش شگفت آوری 
به فرصت ه��ای اقتص��ادی بده��د و راه 
حل هایی قابل اتکا برای تشخیص انسان ها 
از هوش مصنوعی آنلاین در عین مراقبت 

از حریم خصوصی ارایه کند.

گام نو

دریافت رمزارز ورلدکوین از طریق اسکن چشم 

در نخستین روز رونمایی رسمی پروژه رمزارز ورلد کوین، هزاران نفر مردمک چشم شان 
ــکن کردن چشم مردم به آنها سکه  دیجیتال  ــکن کردند و ورلدکوین در ازای اس را اس
هدیه داد.به گزارش بی بی سی، سم آلتمن، کارآفرین هوش مصنوعی، یک پروژه رمزارز 
را راه اندازی کرده است که »ویران شهری« توصیف شده است.ورلدکوین در ازای اسکن 

کردن چشم مردم به آنها سکه  دیجیتال می دهد.
در نقاط مختلفی در اطراف دنیا مردم به صف شدند تا در نخستین روز رونمایی کامل 
این پروژه به گوی هایی نقره ای خیره شوند.بی بی سی از یک محل اسکن در لندن دیدن 
کرد که در آن مردم بعد از طی کردن این فرایند، نشان های رمزارزی به رایگان دریافت 
کردند. آلتمن مدیر اجرایی اوپن ای آی که بات چت جی پی تی را ساخته است می گوید 
که امیدوار است این برنامه بتواند به تعیین اینکه کسی انسان یا ربات است کمک کند.

ــایت شرکت ادعا کرد: »ورلدکوین می تواند  آلتمن در نامه رونمایی این پروژه در وب س
ــی قابل اتکا برای  ــای اقتصادی بدهد و راه حل های ــگفت آوری به فرصت ه افزایش ش
ــخیص انسان ها از هوش مصنوعی آنلاین در عین مراقبت از حریم خصوصی ارایه  تش
کند.« ورلدکوین همچنین مدعی است که سیستم اش می تواند راه را برای یک درآمد 
ــن نیست که  ــده با هوش مصنوعی« هموار کند. اما هنوز روش پایه جهانی »تأمین ش

چگونه.
مفهوم یک درآمد پایه جهانی می گوید همه شهروندان یک مستمری ثابت فارغ از میزان 

وسع شان دریافت خواهند کرد.
گام اول این آرمان شهر رمزارزی که توسط ورلدکوین مشخص شده است، متکی بر پیدا 
کردن میلیون ها و شاید حتی میلیاردها نفر است که مردمک شان را برای اثبات اینکه 

انسان هستند اسکن کنند.
از دو سال پیش که آزمایش اسکنرها شروع شد، به گفته ورلدکوین بیش از دو میلیون 

نفر به پایگاه داده رمزارز در 33 کشور مختلف اضافه شده اند.
به گفته این شرکت بیشتر ثبت نام ها در اروپا، هند و آفریقای جنوبی رخ داده اند.

هر چند این شرکت در آمریکا مستقر است، این سکه های رمزارز به خاطر نگرانی های 
نظارتی به شهروندان آمریکایی ارایه نمی شوند.

ــت و نشان های رمزارزی را می توان  ــده اس حالا که این طرح به طور کامل راه اندازی ش
درخواست و داد  ستد کرد، انتظار می رود که این سکه ها محبوبیت بسیار بیشتری هم 
پیدا کند.ورلدکوین عکسی را در فضای آنلاین از مردمی منتشر کرده است که در مکانی 
ــیده اند و می گوید قصد دارد ۱5۰۰ گوی را در نقاط مختلف اطراف  در ژاپن صف کش
جهان راه اندازی کند.بی بی سی برای آزمایش آن به یک مکان موقت انجام آن در شرق 

لندن سر زد و با صفی طولانی و مداوم از مردم مواجه شد.
در آغاز این فرایند چهره و مردمک چشم شما اسکن می شود تا ثابت کنید یک شخص 
ــتید. حدود ۱۰ ثانیه طول می کشد که به لنز دوربین این گوی زل بزنید و  واقعی هس
منتظر بوق تأیید آن شوید. جالب است که اپراتور این گوی می گوید که این توپ نقره ای 
ــتریان آمده بود که این کار  ــلاً با کاربران صحبت می کرد ولی در نظرخواهی از مش قب

»ترسناک« است در نتیجه صدا را از دستگاه حذف کردند.
قدم بعدی این است که به مردمک چشم شما یک شماره منحصر به فرد داده می شود 
که با پایگاه داده عظیمی بررسی می شود تا اطمینان حاصل شود که اولین باری است 

این کار را انجام می دهید. در این صورت، این توپ دوباره بوق می زند و حالا در کنار 2.6 
میلیون انسان دیگر در زمان نوشتن این مطلب در این پایگاه داده قرار خواهید گرفت.

تعداد 25 نشان رایگان ورلدکوین هنگام اتمام کار اهدا می شوند که در حال حاضر ارزش 
هر کدام دو دلار )۱.56 پوند( تخمین زده می شود. بی بی سی پس از دریافت آنها، پول 

حاصل از انها را به خیریه کمک به کودکان اهدا خواهد کرد.
تا موقعی که بی بی سی این مکان را ترک گفت، ۱3 نفر دیگر اسکن شده بودند. همه 

آن ها مردانی بین سنین دهه 2۰ تا 3۰ زندگی شان بودند.
موزز سروماگا مردی 37 ساله است که گفت: »بعد از اینکه توییت سم آلتمن را درباره 

رونمایی اش دیدم آمدم اینجا.«
ــما می دهند و فکر کردم چرا که نه؟  او می گوید: »دیدم که در ازای این کار دلار به ش
این طرح می تواند مثل بقیه پروژه های رمزارز از بین برود یا تبدیل به چیز بزرگی شود و 

ارزش اش بالا برود. نمی خواستم این فرصت را از دست بدهم.«
تام 23 ساله هم مردمک چشم اش را اسکن کرده است ولی می گوید این کار را برای پول 

نکرده چون فکر نمی کند ارزش این نشان ها زیاد شود.
او می گوید: »فکر نمی کنم مبلغ پولی آن مشوقی کافی باشد مگر اینکه در کشورهای 
کمتر توسعه یافته باشید و فکر نمی کند خیلی امکان این وجود داشته باشد که ارزش اش 
ــده است که فرایند اسکن کردن امری است جنجالی است چون  بالاتر برود.«معلوم ش
گزارش هایی حاکی از انتقاد از برخی تاکتیک ها منتشر شده است که اپراتورهای گوی 
ــیونی در ازای آن دریافت می کنند و  ــل می شود و این افراد کمیس مزبور به آنها متوس
ــورهای فقیرتر مردم را تشویق به ثبت نام  ــت که در کش نگرانی خاص در مواردی اس

می کنند.
ــی که از اسکن کردن  صاحب نظران حریم خصوصی نیز نگران اند که داده های حساس
ــم یک فرد گردآوری می شود ممکن است به دست افراد ناباب بیفتد هر  مردمک چش

چند ورلدکوین إصرار دارد که هیچ داده ای ذخیره نمی شود.
ــرز اتریوم در واکنش به رونمایی از  ــبکه رمزام ویتالیک بوترین یکی از بنیان گذاران ش
ورلدکوین درباره این پروژه ابراز هیجان کرد ولی نسبت به لغزش گاه های بالقوه آن نیز 

هشدار داد.
او گفت: »به طور کلی، به رغم »حس و حال ویران شهریِ« خیره شدن به یک گوی و 
اینکه اجازه بدهید مردمک چشم شما اسکن عمیق شود، به نظر می رسد که سیستم های 
سخت افزاری تخصصی می توانند در زمینه حفظ حریم خصوصی خوب جواب بدهند.«

اما او می گوید که اعتماد به گوی های تخصصی برای انجام اسکن ها می تواند به ورلدکوین 
قدرتی بسیار زیاد بدهد و همراه شدن جهان را با آن دشوار کند.

ــی بنیان گذار توییتر و از علاقه مندان پرشور رمزارز ظاهراً توییتی در انتقاد  جک دورس
ــدار  ــت که مأموریت آن را »بامزه« می خواند و این هش ــر کرده اس از این پروژه منتش
ویران شهری را می افزاید که: »به دیدن گوی بروید وگرنه گوی به دیدن شما خواهد آمد 
...«. آلتمن از این انتقاد استقبال کرد و گفت که »بدخواهان« به تیم او انرژی می دهند. 

ولی اذعان کرد که این پروژه بلندپروازانه است.
او در توییتش نوشته است: »شاید جواب بدهد شاید هم نه، ولی آزمایش کردن کارهایی 

از این دست است که باعث رخ دادن پیشرفت و تحول می شود.«
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زهرا طاهری

جایگاه فناوری اطلاعات و ارتباطات در برنامه هفتم توسعه از نگاه مرکز پژوهش های مجلس

بی توجهی به فناوری های نوین در اقتصاد دیجیتال
بررسی و آسیب شناسی برنامه های توسعه قبلی نشان  می دهد به توسعه خدمات و محتوا 
و از همه مهم تر محیط کسب و کار حوزه فناوری اطلاعات و ارتباطات توجه کافی نشده و 
کشور وابستگی جدی به خدمات فناوری اطلاعات کشورهای دیگر پیدا کرده است؛ بررسی 
لایحه برنامه هفتم هم نشان می دهد تقویت زیرساخت های نهادی و برنامه ای لازم برای 
استقرار رویه یکسان تنظیم گری، همچنان به عنوان یک چالش باقی مانده  است؛ در عین 
حال دولت در حوزه فناوری های نوین دیجیتالی به عنوان یکی از کلان روندهای آینده، 
ازجمله هوش مصنوعی، اینترنت اشیا، رایانش کوانتومی، همزاد دیجیتالی و محیط های 
موازی فیزیکی-مجازی )مثل متاورس( برنامه مشخصی ندارد و در حوزه اقتصاد دیجیتال 
نیز راهبردها شفاف نیستند.فناوری اطلاعات و ارتباطات موتور محرک توسعه و یک صنعت 
ــده  است. مطالعات انجام شده  ــمار می رود که موجب تحولات انقلابی ش راهبردی به ش
ــان می دهد دیجیتالی شدن با استقرار  در زمینه آینده نگاری کلان روندهای فناوری نش
فناوری هایی ازجمله هوش مصنوعی، اینترنت اشیا، محیط های موازی فیزیکی-مجازی 
)همچون متاورس(، زنجیره بلوکی و بلاک چین  محور اصلی تحولات اقتصادی، اجتماعی، 

فرهنگی و حتی سیاسی آینده خواهد بود. 
هم اکنون بسیاری از اقدامات و فعالیت های حیاتی روزمره در کشور ایران وابسته به کارکرد 
ــت که بسیاری از آنها  ــتم های اطلاعاتی اس صحیح فناوری اطلاعات و ارتباطات و سیس

ــی با عنوان  دفتر مطالعات انرژی، صنعت و معدن مرکز پژوهش های مجلس در گزارش
»بررسی لایحه برنامه هفتم توسعه کشور )29(: حوزه فناوری اطلاعات و ارتباطات« تصریح 
کرد که فناوری اطلاعات و ارتباطات موتور محرک توسعه و یک صنعت راهبردی به شمار 
می رود که موجب تحولات انقلابی شده  است. طی دو تا سه سال آینده به واسطه جهش 
کوانتومی امنیت سامانه های ارتباطی حیاتی فعلی که بسیاری از امور زندگی روزمره به آنها 
وابسته شده به چالش کشیده می شود و فرصت ها و چالش های ناشناخته ای با به میدان 
آمدن کاربردهای هوش مصنوعی، اجرای برنامه های همزاد دیجیتالی، رایانش کوانتومی، 
فراگیری اینترنت اشیا و توسعه کاربردهای دفتر کل توزیع  شده شکل خواهد گرفت. ایران 
برای بقا و تداوم پیشرفت اقتصادی و اجتماعی به کارکرد صحیح و رابطه متعادل و سازنده 
با زیرساخت های فناوری اطلاعاتی و سیستم های اطلاعاتی کلیدی خود نیاز دارد. برای این 
منظور باید بین توسعه زیرساخت ها و خدمات پایه کاربردی مورد نیاز کشور مندرج در طرح 
کلان شبکه ملی اطلاعات مصوب شورای عالی فضای مجازی و دولت هوشمند و اقتصاد 

دیجیتال هماهنگی، تعادل و رابطه سازنده ایجاد شود.
ــیاری از برنامه ها و  ــی و آسیب شناسی برنامه های توسعه قبلی نشان  می دهد بس بررس
راهبردهای قبلی در بخش فناوری اطلاعات و ارتباطات متوجه توسعه شبکه دسترسی و 
واردات خدمات فناوری اطلاعات بوده است و به توسعه خدمات و محتوا و از همه مهم تر 
محیط کسب و کار حوزه فناوری اطلاعات و ارتباطات توجه کافی نشده و کشور وابستگی 
جدی به خدمات فناوری اطلاعات کشورهای دیگر پیدا کرده است. در بخش زیرساخت 
دولت الکترونیک نیز توجه عمده معطوف به اتصال پایگاه های اطلاعاتی دستگاه ها و ایجاد 
پنجره واحد خدمات دستگاه ها بوده و به لزوم مدیریت هزینه ها و بهینگی سرمایه گذاری ها 
ــرمایه گذاری ها و استانداردسازی داده ها و توسعه هماهنگ و  و انطباق پذیری پایه ای س
ــه و بهره گیری از فرصت های فناوری اطلاعاتی که می تواند حل این چالش ها را  یکپارچ

سرعت ببخشد همچون رایانش ابری توجه کافی صورت نگرفته  است.
در این گزارش آمده است به نظر می رسد رویکرد کلی لایحه برنامه هفتم تداوم روند توسعه 
الکترونیکی کردن خدمات در بخش های مختلف دستگاه های اجرایی است، اما تقویت 
ــاخت های نهادی و برنامه ای لازم برای استقرار رویه یکسان تنظیم گری، همچنان  زیرس
به عنوان یک چالش باقی مانده  است؛ به عبارت دیگر، توزیع برنامه های مرتبط با حوزه فناوری 
اطلاعات و ارتباطات و تکالیف دستگاه ها بر تحقق دولت هوشمند در فصول مختلف برنامه 
ــت، اما شفاف نبودن چارچوب ها و قالبی که دستگاه ها در آن  هرچند اجتناب ناپذیر اس
چارچوب و استانداردها احکام مرتبط را عملیاتی کنند، انجام فعالیت های غیر ضروری و 

ــجم از تحقق اهداف حوزه  غیر مؤثر را افزایش خواهد داد و امکان ایجاد یک تصویر منس
فناوری اطلاعات و ارتباطات از جمله دولت هوشمند یا اقتصاد دیجیتال را در طول اجرای 
برنامه و بعد از آن را به خوبی محقق نخواهد ساخت. مشارکت بخش خصوصی در توسعه 
خدمات الکترونیکی و هوشمند سازی دولت و ارائه خدمات پایه کاربردی می تواند موتور 
توسعه این بخش بدون سرمایه گذاری اولیه کلان از سوی دولت باشد، اما این برنامه هیچ 
خط سیر و جهت گیری مشخصی نسبت به چگونگی تحقق اهداف شبکه ملی اطلاعات با 

رفع موانع و تشویق مشارکت بخش خصوصی نیز نداشته  است.
گزارش مرکز پژوهش ها تصریح کرده دولت در حوزه فناوری های نوین دیجیتالی به عنوان 
ــیا، رایانش کوانتومی،  یکی از کلان روندهای آینده، ازجمله هوش مصنوعی، اینترنت اش
همزاد دیجیتالی و محیط های موازی فیزیکی-مجازی )مثل متاورس( برنامه مشخصی 
ندارد و در حوزه اقتصاد دیجیتال نیز راهبردها شفاف نیستند. عمده احکام در حوزه اقتصاد 
دیجیتال معطوف به تدوین سندهایی همچون سند ملی توسعه اقتصاد دیجیتال توسط 
وزارت ارتباطات با همکاری دستگاه های ذی ربط، تکلیف دستگاه ها به تدوین برنامه تحول 
رقومی و توسعه اقتصاد رقومی در بخش خود، ایجاد رشته های تحصیلی و دوره های جدید 
و بازنگری در سرفصل رشته های تحصیل متناسب با این موضوع و نیز تدوین نظام سنجش 
سهم زیست بوم اقتصاد رقومی توسط مرکز آمار و وزارتخانه های مرتبط است. به منظور 
جبران قسمتی از خلأ برنامه در زمینه ارتقای فناوری های مرتبط با این حوزه، در جهت 
توسعه هوشمندانه فناوری های مرتبط با هوش مصنوعی ماده الحاقی پیشنهاد شده  است.

ــت که توسعه و استفاده از سامانه های  ــمند آورده اس این گزارش در موضوع دولت هوش
اطلاعاتی، ارسال به هنگام اطلاعات و دادن دسترسی به سیستم های اطلاعاتی به بیش از 
93 حق و تکلیف برای دستگاه های اجرایی و اقشار خاصی از مردم در لایحه برنامه هفتم 
توسعه تعیین شده است. در بعضی موارد برای سیستم هایی که از قبل وجود آنها اعلام 
شده، مجدداً در لایحه برنامه، حکمی برای راه اندازی تکلیف شده  است و باید توجه داشت 
که ایجاد یک سیستم اطلاعاتی همراه با استفاده و تزریق اطلاعات به آن و ارتباط مناسب 
آن با دیگر سامانه ها قابل تحقق است. ایجاد هم گرایی و تکمیل شدن این سامانه ها و رعایت 
ملاحظات فنی در تکمیل این سامانه ها برای تعامل پذیری و رشد آتی سیستم ها ضرورت 
دارد. با تصویب قانون مدیریت داده ها و اطلاعات ملی هم گرایی نسبی در تداوم الکترونیکی 
کردن خدمات و مدیریت داده و اطلاعات به وجود آمده است. استفاده از قابلیت های نوین 
مانند رایانش ابری در بخش زیرساخت در ماده )۱۰7( لایحه نیز می تواند هزینه های این 

حوزه را کاهش دهد و به چابک سازی و تخصصی شدن مقوله امنیت کمک کند.

ازسوی بخش خصوصی توسعه پیدا کرده و اداره می شوند.اختلال در سیستم های فناوری 
اطلاعات و ارتباطات کشور می تواند تأثیر فلج کننده بر شوون مختلف زندگی مردم بگذارد. 
ــران اصلی توسعه اقتصادی و اجتماعی قرن  فناوری اطلاعات و ارتباطات به عنوان پیش
حاضر نقش مهمی در تغییرات ابعاد مختلف زندگی بشر داشته است. از طرفی به واسطه 
ــرمایه گذاری چند هزار میلیارد یورویی میان قدرت های جهانی خود این فناوری هم  س

درحال تغییراتی انقلابی است.

 چالش امنیت سامانه های ارتباطی
طی دو تا سه سال آینده به واسطه جهش کوانتومی امنیت سامانه های ارتباطی حیاتی فعلی 
که بسیاری از امور زندگی روزمره به آنها وابسته شده به چالش کشیده می شود و فرصت ها 
و چالش های ناشناخته ای با به میدان آمدن کاربردهای هوش مصنوعی، اجرای برنامه های 
همزاد دیجیتالی، رایانش کوانتومی، فراگیری اینترنت اشیا و توسعه کاربردهای دفتر کل 

توزیع  شده شکل خواهد گرفت.
 این تحولات فناورانه مورد توجه سیاست گذاران بوده است و بر این اساس دولت ها اقداماتی 
در جهت بهره گیری از فرصت ها و رفع تهدیدها دنبال کرده اند. در کشور ما نیز اهمیت 
تحولات فناوری اطلاعات در اسناد مختلف بالادستی و ایجاد نقطه واحد مرکزی جهت 



w
w

w
.4

G
ne

w
s.

ir

21

14
02 

ماه
اد   

رد
��

 /م
95

ره 
ما

ش
کنکاش

هماهنگی و بهره گیری از فرصت ها و رفع تهدیدات مورد توجه بوده است.
اسناد بالادستی مختلف نظیر سند چشم انداز، حکم تشکیل شورای عالی فضای مجازی 
و مصوبات متعدد شورای عالی فضای مجازی ازجمله مهم ترین این اسناد هستند. فناوری 
اطلاعات و ارتباطات در برنامه های پنج ساله توسعه کشور از برنامه سوم مورد توجه قرار 
گرفت، در برنامه چهارم این توجه بیشتر و در برنامه پنجم این توجه شدت گرفت و مفهوم 
ــبکه ملی اطلاعات که راهبرد مواجهه جمهوری اسلامی با تحولات فناوری اطلاعات  ش
است، وارد ادبیات برنامه های توسعه کشور شد. در برنامه ششم ادامه مسیر برنامه پنجم و 
تکمیل برنامه دنبال شد و مرکز ملی تبادل اطلاعات به عنوان زیرساخت تبادل اطلاعات 

بین دستگاهی وارد ادبیات قوانین موضوعه کشور شد.

  بی توجهی به محیط کسب وکار  حوزه آی تی در برنامه های توسعه
ــب برای نیل به اهداف کلانی که در سیاست های کلی برنامه  ــت های مناس اتخاذ سیاس
هفتم توسعه بر آن تأکید شده، نیازمند شناخت فضای حاکم بر حوزه فناوری اطلاعات 
و ارتباطات است. عارضه یابی و احصا چالش های این حوزه طی اجرای برنامه های توسعه 
قبلی، مهم ترین گام برای تدوین احکام برنامه های آینده به منظور رفع و تحقق اهداف این 
حوزه خواهد بود.بررسی ها نشان می دهد بسیاری از برنامه ها و راهبردهای قبلی در بخش 
فناوری اطلاعات و ارتباطات توجه توسعه زیرساخت های مصرفی و واردات خدمات فناوری 
اطلاعات بوده است و به توسعه خدمات و محتوا و از همه مهم تر محیط کسب وکار حوزه 
فناوری اطلاعات و ارتباطات توجه کافی نشده و کشور وابستگی جدی به خدمات فناوری 

اطلاعات کشورهای دیگر پیدا کرده است. 
در بخش زیرساخت دولت الکترونیک توجه عمده معطوف به اتصال پایگاه های اطلاعاتی 
دستگاه ها و ایجاد پنجره واحد خدمات دستگاه ها بوده و به لزوم مدیریت هزینه ها و بهینگی 
سرمایه گذاری ها و انطباق پذیری پایه ای سرمایه گذاری ها و استانداردسازی داده ها و توسعه 
هماهنگ و یکپارچه و بهره گیری از فرصت های فناوری اطلاعاتی و مقابله با تهدیدها که 
ــرعت ببخشد همچون رایانش ابری توجه کافی صورت  می تواند حل این چالش ها را س

نگرفته بود.
با توجه به این چالش ها، در احکام برنامه هفتم توسعه باید محورهایی از قبیل نظم بخشی به 
هزینه ها و هدایت بهبود محیط کسب وکار حوزه خدمات فناوری اطلاعات، استانداردسازی 
و بهره گیری از تأمین زیرساخت های تولید، خدمات و محتوا در دستور کار قرار گیرد و 
هدف گذاری کشور در جهت ایجاد محیط مستعد رشد و تأمین سرمایه فعالیت در حوزه 

فناوری اطلاعات و ارتباطات باشد.

  چالش های برنامه هفتم توسعه در بخش فناوری
ایران برای بقا و تداوم پیشرفت اقتصادی و اجتماعی به کارکرد صحیح و رابطه متعادل 
و سازنده با زیرساخت های فناوری اطلاعاتی و سیستم های اطلاعاتی کلیدی خود نیاز 
دارد. برای این منظور باید بین توسعه زیرساخت ها و خدمات پایه کاربردی مورد نیاز 
کشور مندرج در طرح کلان شبکه ملی اطلاعات مصوب شورای عالی فضای مجازی و 
دولت هوشمند و اقتصاد دیجیتال هماهنگی، تعادل و رابطه سازنده ایجاد شود. گزارش 
ــد رویکرد کلی لایحه برنامه  ــز پژوهش های مجلس تصریح کرده به نظر می رس مرک
هفتم تداوم روند توسعه الکترونیکی کردن خدمات در بخش های مختلف دستگاه های 
ــاخت های نهادی و برنامه ای لازم برای استقرار رویه  ــت، اما تقویت زیرس اجرایی اس
ــان تنظیم گری، همچنان به عنوان یک چالش باقی مانده  است؛ به عبارت دیگر،  یکس
توزیع برنامه های مرتبط با حوزه فناوری اطلاعات و ارتباطات و تکالیف دستگاه ها بر 
تحقق دولت هوشمند در فصول مختلف برنامه هرچند اجتناب ناپذیر است، اما شفاف 
نبودن چارچوب ها و قالبی که دستگاه ها در آن چارچوب و استانداردها احکام مرتبط 
ــروری و غیر موثر را افزایش خواهد داد و  ــی کنند، انجام فعالیت های غیر ض را عملیات
ــجم از تحقق اهداف حوزه فناوری اطلاعات و ارتباطات  امکان ایجاد یک تصویر منس
ــول اجرای برنامه و بعد از آن را  ــمند یا اقتصاد دیجیتال را در ط از جمله دولت هوش

به خوبی محقق نخواهد ساخت.
مشارکت بخش خصوصی در توسعه خدمات الکترونیکی و هوشمند سازی دولت و ارایه 
خدمات پایه کاربردی می تواند موتور توسعه این بخش بدون سرمایه گذاری اولیه کلان 
از سوی دولت باشد، اما این برنامه هیچ خط سیر و جهت گیری مشخصی نسبت به چگونگی 
تحقق اهداف شبکه ملی اطلاعات با رفع موانع و تشویق مشارکت بخش خصوصی نیز 

نداشته  است.
  اسناد مربوط به شبکه ملی اطلاعات  به روزرسانی نشده است

احکام فناوری اطلاعات در لایحه برنامه هفتم توسعه در فصل سیزدهم ذیل عنوان های 
شبکه ملی اطلاعات و اقتصاد دیجیتال و در فصل بیست وسوم ذیل عنوان هوشمندسازی 
ــده اند. بررسی احکام در این سه محور نشان می دهد  و دولت الکترونیک طبقه بندی ش
به رغم تحولات سریع این حوزه و تأکید طرح کلان و معماری شبکه ملی اطلاعات بر لزوم 
به روزرسانی اهداف شبکه ملی اطلاعات در بازه های زمانی دوساله، اسناد عالی مربوط به 
شبکه ملی اطلاعات به روزرسانی نشده است.در لایحه پیشنهادی دولت، تحقق بعضی از 
اهداف قابل وصولتر اسناد عالی شبکه ملی اطلاعات که بازه تحقق آن در ۱۴۰۴ هدف گذاری 
شده بود دنبال می شود. اهداف سخت تر و دشوارتر و به نوعی مهم تر و کلیدی تر در تحقق 
شبکه ملی اطلاعات همچون سیستم عامل ملی و جویشگر و کمک به ترویج استفاده از 
سیستم عامل ملی در این برنامه دنبال نشده اند و راهکارهایی هم برای تحقق آنها یا تسهیل 
تحقق آنها پیشنهاد نشده است که تلاش شده در قالب احکام الحاقی همچون استفاده از 
ظرفیت رایانش ابری در بخش سکوها و نرم افزار به عنوان خدمت، این خلاها پوشش داده 
ــود.دولت در حوزه فناوری های نوین دیجیتالی به عنوان یکی از کلان روندهای آینده،  ش
ازجمله هوش مصنوعی، اینترنت اشیا، رایانش کوانتومی، همزاد دیجیتالی و محیط های 
موازی فیزیکی-مجازی )مثل متاورس( برنامه مشخصی ندارد و در حوزه اقتصاد دیجیتال 

نیز راهبردها شفاف نیستند.
ــندهایی همچون سند  عمده احکام در حوزه اقتصاد دیجیتال معطوف به تدوین س
ملی توسعه اقتصاد دیجیتال توسط وزارت ارتباطات با همکاری دستگاه های ذی ربط، 
ــعه اقتصاد رقومی در بخش  ــتگاه ها به تدوین برنامه تحول رقومی و توس تکلیف دس
ــته های تحصیلی و دوره های جدید و بازنگری در سرفصل رشته های  خود، ایجاد رش
ــب با این موضوع و نیز تدوین نظام سنجش سهم زیست بوم اقتصاد  تحصیل متناس
رقومی توسط مرکز آمار و وزارتخانه های مرتبط است. به منظور جبران قسمتی از خلأ 
برنامه در زمینه ارتقای فناوری های مرتبط با این حوزه، در جهت توسعه هوشمندانه 

فناوری های مرتبط با هوش مصنوعی ماده الحاقی پیشنهاد شده  است.

   لزوم توجه به فناوری های نوین در برنامه توسعه
ــت که توسعه و استفاده از سامانه های  ــمند آورده اس این گزارش در موضوع دولت هوش
اطلاعاتی، ارسال به هنگام اطلاعات و دادن دسترسی به سیستم های اطلاعاتی به بیش از 
93 حق و تکلیف برای دستگاه های اجرایی و اقشار خاصی از مردم در لایحه برنامه هفتم 
توسعه تعیین شده است. در بعضی موارد برای سیستم هایی که از قبل وجود آنها اعلام 
شده، مجدداً در لایحه برنامه، حکمی برای راه اندازی تکلیف شده  است و باید توجه داشت 
که ایجاد یک سیستم اطلاعاتی همراه با استفاده و تزریق اطلاعات به آن و ارتباط مناسب 

آن با دیگر سامانه ها قابل تحقق است.
ــامانه ها و رعایت ملاحظات فنی در تکمیل این  ــدن این س ایجاد هم گرایی و تکمیل ش
سامانه ها برای تعامل پذیری و رشد آتی سیستم ها ضرورت دارد. با تصویب قانون مدیریت 
داده ها و اطلاعات ملی هم گرایی نسبی در تداوم الکترونیکی کردن خدمات و مدیریت داده 
و اطلاعات به وجود آمده است. استفاده از قابلیت های نوین مانند رایانش ابری در بخش 
ــاخت در ماده )۱۰7( لایحه نیز می تواند هزینه های این حوزه را کاهش دهد و به  زیرس

چابک سازی و تخصصی شدن مقوله امنیت کمک کند.
نقطه قوت این احکام تداوم مسیر سابق الکترونیکی کردن خدمات و توسعه کاربری فناوری 
اطلاعات و ارتباطات در بخش های مختلف و توجه به اصلاح فرایندها و استفاده از رایانش 
ابری در بخش زیرساخت است. این روند گرچه مفید و قابل بهبود است اما نقطه ضعف آن 
این است که در آستانه انقلاب هوش مصنوعی، جهش کوانتومی، فراگیری اینترنت اشیا، 
گسترش راهبردهای ملی توسعه همزاد های دیجیتالی، رقابت در گسترش نسل های جدید 
مخابراتی و از همه مهم تر توسعه کاربردهای فناوری زنجیره بلوکی یا دفتر کل توزیع شده، 

دنبال کردن مسیر سابق کافی نیست. 
به همین منظور برای هماهنگی و همکاری عمیق تر بین دستگاه ها در سطح برنامه و بودجه، 
احکامی برای شفاف سازی هزینه های فاوای دستگاه ها پیشنهاد شد. همچنین پیشنهاد شد 
با بهره گیری کامل از رایانش ابری به ویژه سامانه فروشگاه ابر دولت، مسیر مشارکت دولت 
و بخش خصوصی به صورت شفاف تری تدوین و از این طریق بین شبکه ملی اطلاعات، 

اقتصاد دیجیتال و دولت الکترونیکی هم راستایی ایجاد شود.
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روند پرشتاب توسعه پروژه فیبرنوری در استان های مختلف کشور ادامه دارد

امکان اتصال 300 هزار خانوار به شبکه فیبرنوری در این استان تا پایان سال جاری

ضرورت الزام همکاری شهرداری ها با پیمانکاران پروژه فیبرنوری

فرزانه احمدی منش

عیسی زارع پور وزیر ارتباطات و فناوری 27 تیرماه سال جاری و در آیین معرفی برگزیدگان نهمین دوره جشنواره ملی فاوا، گفته بود: »تاکنون 3.۵ میلیون خانوار تحت 
پوشش پروژه فیبرنوری منازل و کسب و کارها قرار گرفته اند. هشت اپراتور با سرعت در حال فعالیت در این پروژه هستند و تا پایان این دولت، مردم از سرعت های چند 
صد مگابیت بر ثانیه استفاده می کنند«.طی این مدت روند پیشرفت پروژه ملی فیبرنوری سیر صعودی داشته و آمار تحت پوشش قرار گرفتن مناطق مختلف کشور نشان 
از پیشرفت این ابرپروژه ملی دارد. در مقابل توسعه این پروژه موانعی از جمله عدم همکاری برخی شهرداری ها هم وجود دارد که با مذاکرات کلان در سطح دولت به حداقل 

ممکن کاهش یافته است.

مدیرکل ارتباطات و فناوری اطلاعات استان آذربایجان غربی، گفت: بر اساس پیش بینی ما 
از 75۰ هزار خانوار مشمول طرح فیبرنوری در این استان، با شروع عملیات اجرایی توسط 
شرکت صبانت، امکان اتصال برای 3۰۰ هزار خانوار استانی با تامین زیرساخت های لازم تا 

پایان سال جاری فراهم می شود.
قاسم جلیلی نژاد در گفت وگو با خبرنگار ما پیرامون آخرین وضعیت پروژه فیبرنوری در 
استان آذربایجان غربی، اظهار کرد: با عنایت به مصوبات شورای عالی فضای مجازی مبنی 
بر دسترسی 8۰ درصد خانوارهای ایرانی به شبکه پرسرعت ثابت تا پایان سال ۱۴۰۴ و در 
راستای عمل به بند »د« تبصره هفت قانون بودجه سال ۱۴۰2، با پیگیری های این اداره 
کل، شرکت صبانت به عنوان اپراتور اجرایی پروژه توسعه شبکه فیبرنوری شهری استان در 
تاریخ ۱۴۰۱/۱2/23 توسط سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی جهت اجرای پروژه 

و ارائه سرویس FTTX معرفی شد.
وی، ادامه داد: از ابتدای اخذ این ابلاغ و طی چهار جلسه رسمی با حضور معاونت محترم 
عمرانی استانداری و تمامی شهرداران محترم استان و مدیر عامل شرکت صبانت، برنامه 
ریزی های لازم جهت عقد قرارداد در ۱8 شهرستان استان فراهم و نهایی گردیده است که 
فاز اول اجرایی در سه شهر سلماس، خوی، مهاباد عملیاتی گردیده و پروژه در شهرستان 
خوی شروع گردیده است. لازم به ذکر است در حال حاضر از تعداد 2۴576 پورت منصوبه 
ــط مخابرات استان، به تعداد 6۰66 سرویس FTTH به متقاضیان استانی تحویل  توس

داده شده است.
مدیرکل ارتباطات و فناوری اطلاعات استان آذربایجان غربی، تاکید کرد: بر اساس پیش 
ــتان آذربایجان غربی، امیدواریم با شروع  بینی ما از 75۰ هزار خانوار نیازمند طرح در اس
عملیات اجرایی توسط شرکت صبانت، امکان اتصال برای 3۰۰ هزار خانوار استانی با تامین 

زیرساخت های لازم تا پایان سال جاری فراهم گردد.
وی پیرامون آخرین وضعیت پروژه USO در استان آذربایجان غربی به ما گفت: از ابتدای 
دولت سیزدهم و با تامین اعتبار از محل اعتبارات USO وزارت متبوع، تعداد 222 روستای 
بالای 2۰ خانوار استان توسط اپراتورهای سیار به شبکه ملی اطلاعات و اینترنت پرسرعت 
ــده است که از لحاظ عملکردی جزو سه استان برتر کشور در خصوص تعداد  متصل ش
ــتای تحت پوشش در این مدت می باشد و در مجموع با این اقدامات میزان درصد  روس
پوشش روستاهای بالای 2۰ خانوار استان از 73 درصد ابتدای دولت به 83 درصد )یعنی 

رشد ۱۰ درصدی در پوشش اینترنتی روستاهای استان آذربایجان غربی( را شاهد بودیم.

جلیلی نژاد، خاطرنشان کرد: آذربایجان غربی دارای 2۱92 روستای بالای بیست خانوار 
بوده و انجام پروژه توسعه اینترنت روستائی در مابقی روستاهای استان به جهت موقعیت 
جغرافیایی خاص و هم مرزی با سه کشور همسایه و وجود 96۰ کیلومتر طول نوار مرزی با 
این کشورها و کوهستانی و سردسیری منطقه، با هزینه های بالاتر و البته سختی بیشتری 
همراه بوده است، که با برنامه ریزی و پیگیری صورت گرفته در حال رفع مشکل انتقال 
پهنای باند مابقی سایت های روستائی استان بوده و به محض تأمین تجهیزات انتقال و 
نصب تلاش می کنیم تا پایان سال جاری مشکلات عمده ۱7 درصد باقیمانده روستاهای 
فاقد پوشش را حل کنیم و بعد از اتمام پوشش در سال جاری، در سال آتی وارد فاز لکه 

گیری، بهبود کیفیت و پایداری شبکه اینترنت روستائی خواهیم شد.
ــتان آذربایجان غربی در پایان اشاره کرد: دو  مدیرکل ارتباطات و فناوری اطلاعات اس
پروژه، ایجاد مرکز داده شبکه ملی اطلاعات بعنوان یکی از چهار قطب دیتاسنتر کشور 
در منطقه آزاد ماکو و یکی از چهار ایستگاه فضایی کشور در منطقه سلماس آذربایجان 
غربی هم از اولویت های قابل پیگیری این اداره کل در سال جاری بوده که زمین قطب 
دیتا سنتر ماکو تملک و تاییدیه سازمان پدافند کشور اخذ گردیده و در حال پیگیری 
محوطه سازی و جذب سرمایه گذار است و ایستگاه فضایی سلماس با ده درصد پیشرفت 
فیزیکی ساختمان اداری و تعیین پیمانکار جدید بوده و بنابه اعلام معاون وزیر ارتباطات 
و رئیس سازمان فضایی تا اخر امسال ساختمان اداری ایستگاه به بهره برداری خواهد 

رسید.

مدیرکل ارتباطات و فناوری اطلاعات استان فارس، گفت: شبکه فیبرنوری استان فارس 
توسط اپراتورهای آسیاتک و ایرانسل در حال اجرا است و ما برای تسریع روند این پروژه 

نیازمند الزام شهرداری ها برای همکاری همه جانبه با پیمانکار پروژه هستیم.
حمید سلیمان پور در گفت وگو با خبرنگار ما پیرامون آخرین وضعیت پروژه فیبرنوری 
در استان فارس، اظهار کرد: شهر کازرون با 8۰ درصد پیشرفت )۴۰ کیلومتر حفاری( و 
ویژگی حفاری بکارگیری جدیدترین فناوری با کمترین میزان تخریب آسفالت )عرض 
یک سانتی متر و عمق 25 سانتی متری( و در نتیجه حفظ زیبایی مبلمان شهری و عدم 

مزاحمت برای مردم و کسبه، تحت پوشش فیبرنوری قرار گرفته است.

وی ادامه داد: شهرهای جهرم، آباده، فسا، لارستان، سروستان، کوار و مرودشت نیز در 
مرحله انعقاد قرارداد هستند و در دستور کار برنامه سال ۱۴۰2 خواهند بود و لذا پس از 
تکمیل پروژه در این شهرها محدودیتی برای بهره مندی خانوارها از خدمات شبکه فیبر 

نوری و اینترنت پرسرعت همراه وجود نخواهد داشت.
وی، ادامه داد: شبکه فیبرنوری توسط اپراتورهای آسیاتک و ایرانسل در حال اجرا است 
و ما برای تسریع روند این پروژه نیازمند الزام شهرداری ها برای همکاری همه جانبه با 

پیمانکار پروژه هستیم.
 USO مدیرکل ارتباطات و فناوری اطلاعات استان فارس پیرامون میزان پیشرفت پروژه
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ایجاد پوشش 100 درصدی شهرهای استان به فیبرنوری تا پاییز سال جاری

امکان دسترسی 460 هزار خانوار به اینترنت پرسرعت بر بستر فیبرنوری در استان تهران

ــامل احداث 76 سایت جدید و  ــایت تلفن همراه ش هم گفت: احداث و ارتقای ۱6۰ س
ارتقای 8۴ سایت موجود از اقدامات انجام شده اداره کل استان فارس در خصوص پروژه 
ــیزدهم به شبکه ملی  ــتای بالای 2۰ خانوار نیز در دولت س ــت و 289 روس USO اس
اطلاعات متصل شده اند که هزینه انجام شده برای این پروژه در این استان ۴88 میلیارد 
تومان از محل طرح خدمات عمومی اجباری وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات است.

ــلیمان پور، اشاره کرد: تاکنون 2۰۱۱ روستای بالای 2۰ خانوار استان فارس معادل  س
86 درصد به شبکه ملی اطلاعات متصل شده اند و تعداد روستاهای باقیمانده بالای 2۰ 
خانوار جهت اتصال به شبکه ملی اطلاعات 327 روستا معادل ۱۴ درصد است و زمان در 

نظرگرفته شده برای اتصال روستاهای باقیمانده تا پایان سال ۱۴۰2 خواهد بود.

مدیرکل ارتباطات و فناوری اطلاعات استان گلستان، گفت: از 35 شهر استان گلستان 
ــده است، همچنین از مجموع ۱۱5 هزار  ــهر حفاری و داکت کشی انجام ش در 3۰ ش
خانوار شهری در گرگان، ۱۰۱2 خانوار تحت پوشش فیبرنوری قرار گرفته اند که با برنامه 
ریزی انجام شده تا پاییز سال جاری کلیه شهرهای استان تحت پوشش فیبرنوری قرار 

خواهند گرفت.
ــون آخرین وضعیت پروژه  ــوی در گفت وگو با خبرنگار ما پیرام ــید حامد قدس عل س
فیبرنوری در استان گلستان، اظهار کرد: از 35 شهر استان گلستان در 3۰ شهر حفاری 
ــهر گرگان در مرحله اتصال قرار دارد و با برنامه  ــده است و ش ــی انجام ش و داکت کش
ریزی انجام شده تا پاییز سال جاری کلیه شهرهای استان تحت پوشش فیبرنوری قرار 

خواهند گرفت.
ــتان، تاکید کرد: برنامه ما تا پاییز  ــتان گلس مدیرکل ارتباطات و فناوری اطلاعات اس
ــال جاری این است که کل شهرهای استان گلستان به سرویس فیبرنوری منازل و  س

کسب وکارها متصل شوند.
قدس علوی، افزود: در پروژه فیبرنوری کلیه مدارس دولتی، دانشگاه ها، بیمارستان ها و 
حوزه های علمیه به این سرویس متصل می شوند و از دولت سیزدهم اینترنت رایگان سه 

ماهه دریافت خواهند کرد.
ــاس ابلاغ وزارت ارتباطات، شرکت داده گستر عصر نوین با برند  ــاره کرد: بر اس وی اش

»های وب« برای اجرای پروژه فیبرنوری در کل استان گلستان انتخاب شده است.
ــتان گلستان، خاطرنشان کرد: یکی از اهداف  مدیرکل ارتباطات و فناوری اطلاعات اس
وزارت ارتباطات کاهش شکاف بین شهرها و روستاها و ایجاد عدالت اجتماعی در بحث 
ارتباطات است و بر اساس برنامه ریزی این وزارتخانه پس از اتصال شهرها، اتصال روستاها 
در دستور کار قرار می گیرد و پیشنهاد ما این است که در کنار اتصال مدارس و دانشگاه ها 

اتصال مراکز آموزش فنی و حرفه ای هم صورت گیرد.
ــهرداری، مرمت بعد از حفاری و داکت کشی از موانع  قدس علوی، بیان کرد: تعرفه ش

اجرای سرویس فیبرنوری در استان گلستان است.
وی، در خصوص آخرین اقدامات پروژه USO در این استان، گفت: از زمان استقرار دولت 
ــیزدهم تا کنون ۴8 روستای بالای 2۰ خانوار فاقد پوشش به شبکه ملی اطلاعات،  س

متصل شده اند که ۱6 سایت را ارتقا و سه سایت جدید احداث شده است.
ــتان، اظهار کرد: در حال حاضر از  ــتان گلس مدیرکل ارتباطات و فناوری اطلاعات اس
مجموع 929 روستای بالای 2۰ خانوار، حدود 895 روستا دارای اینترنت پهن باند ثابت 
و سیار هستند و به عبارت دیگر 96/3۴ درصد پوشش روستایی در استان ما برقرار است 

و تنها 3۴  روستا باقی مانده است .
با برنامه ریزی صورت گرفته امید می رود تا پاییز سال جاری شاهد اتصال روستاهای 

باقیمانده به شبکه ملی اطلاعات باشیم.

ــتان تهران، گفت: بر اساس مستندات سایت  مدیرکل ارتباطات و فناوری اطلاعات اس
ــمی پروژه ملی فیبرنوری، تا خردادماه ۱۴۰2 قریب به ۴66.۱25 خانوار در استان  رس
ــش این طرح ملی قرار گرفته اند و از این تعداد نیز 65.568 کاربر به  تهران تحت پوش

عنوان سرویس گیرنده فیبرنوری در استان تهران ثبت شده اند.
مرتضی رضایی در گفت وگو با خبرنگار ما پیرامون آخرین وضعیت پروژه فیبرنوری در 
استان تهران، اظهار کرد: توسعه زیرساخت شبکه بر بستر فیبرنوری یکی از طرح های 
ــی وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات است که مقرر است تا پایان سال  بزرگ و اساس
ــش و امکان دسترسی به  ــب و کار پوش ۱۴۰۴ برای حداقل 2۰ میلیون خانوار و کس

اینترنت پرسرعت با تکنولوژی فیبرنوری فراهم شود.
وی، ادامه داد: در استان تهران نیز مانند سایر استان های کشور این مهم به عنوان یک 
اولویت در دستور کار قرار دارد و تا کنون برای ۱9 شهر از مجموع ۴5 شهر استان ابلاغیه 

صادر و عملیات اجرایی شروع شده است.
ــاس مستندات  ــتان تهران، تاکید کرد: بر اس مدیرکل ارتباطات و فناوری اطلاعات اس
ــمی پروژه ملی فیبرنوری، تا خردادماه ۱۴۰2 قریب به ۴66۱25 خانوار در  سایت رس
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بیش از 20 درصد خانوارها در استان تحت پوشش فیبرنوری قرار گرفته اند

دسترسی 280 هزار مشترک شهری استان بر بستر شبکه فیبرنوری مهیا می شود

ــتان لرستان، گفت: طبق برنامه ریزی ها قرار  مدیرکل ارتباطات و فناوری اطلاعات اس
است زیرساخت لازم برای دسترسی 28۰ هزار مشترک شهری استان بر بستر شبکه 
فیبرنوری با حداقل سرعت ۱۰۰ مگابیت بر ثانیه فراهم گردد و در صورت نیاز مشترکین 
ــترکین تجاری، امکان واگذاری سرویس تا ۱۰۰۰ مگابیت بر ثانیه بر  خاص نظیر مش
روی همین بستر وجود خواهد داشت.مجتبی صارمی در گفت وگو با خبرنگار ما پیرامون 
ــتان، اظهار کرد: در خصوص توسعه  ــتان لرس آخرین وضعیت پروژه فیبرنوری در اس
همگون شبکه ثابت و سیار و نیز ارتقاء سرعت دسترسی مشترکین به سرعت های بالاتر، 
از آنجایی که شبکه مسی فعلی امکان برقراری این گونه سرویس ها را نمی دهد، وزارت 
ارتباطات و فناوری اطلاعات در راستای پیگیری مصوبات شورای عالی فضای مجازی، 
ــب و کارها را کرده است و طبق  اقدام به تعریف پروژه ملی فیبرنوری درب منازل و کس

برنامه باید تا پایان سال ۱۴۰3، حداقل 8۰ درصد مشترکین خانگی دارای سرعت 25 
مگابیت بر ثانیه باشند.

مدیرکل ارتباطات و فناوری اطلاعات استان لرستان، ادامه داد: در استان لرستان بنا به 
ابلاغ سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی، مرکز استان به اپراتور ایرانسل و کلیه 
شهرهای استان به اپراتور آسیاتک جهت توسعه شبکه دسترسی بر بستر فیبرنوری، ابلاغ 
شده است و پیرو جلسات متعدد با فرمانداران و شهرداران، مجوز حفاری در شهرهای 
دورود، ازنا، الیگودرز، پلدختر و الشتر اخذ گردیده است و عملیات اجرایی شهر دورود 
آغاز و تاکنون در حدود ۴2 کیلومتر رینگ فیبر و 3۱۰ عدد باکس های مخابراتی دیواری 

نصب شده است.
ــال جاری عملیات اجرایی در شهر پلدختر نیز  صارمی تاکید کرد: از ابتدای تیر ماه س
ــده است و طبق برنامه ها قرار است در حدود 2۰ کیلومتر رینگ فیبرنوری در  آغاز ش

این شهر ایجاد شود.
وی، خاطرنشان کرد: افزایش سرعت سرویس اینترنت، دسترسی به پهنای باند بالاترو با 
کیفیت ، امکان ارائه سرویس های متنوع بر بستر شبکه و نیز ایجاد زیرساخت انتقال برای 
نسل پنجم سایت های اپراتور همراه، بخشی از مزایای دسترسی بر روی شبکه فیبرنوری 
است.مدیرکل ارتباطات و فناوری اطلاعات استان لرستان پیرامون آخرین اقدامات پروژه 
USO در این استان هم گفت: در ابتدای دولت سیزدهم وضعیت ارتباطی روستاهای 
بالای بیست خانوار استان پایش شد و تعداد 327 روستای دارای مشکل پوشش ارتباطی 
و دیتا شناسایی شد که از این تعداد و تا کنون تعداد 99 روستا در قالب طرح USO  از 
محل اعتبارات وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات  به شبکه ملی اطلاعات متصل شده 
است و برابر برنامه باید تا پایان سال جاری مابقی این روستاها با احداث سایت جدید و یا 

ارتقاء تکنولوژی سایت های موجود به شبکه ملی اطلاعات متصل شوند.

استان تهران تحت پوشش این طرح ملی قرار گرفته اند و از این تعداد نیز 65568 کاربر 
به عنوان سرویس گیرنده فیبرنوری در استان تهران ثبت شده اند.

رضایی، خاطرنشان کرد: اداره کل ارتباطات و فناوری اطلاعات استان تهران برای توسعه 
ــال ۱۴۰2، ابلاغ این طرح را در کلیه شهرهای استان پیگیری  ــبکه فیبرنوری در س ش
ــود،  ــتان می ش ــش حداکثری خانوارها به FTTX  در اس خواهد نمود که باعث پوش
همچنین رایزنی با استانداری و فرمانداری ها و شهرداری ها و اپراتورها در جهت انعقاد 

هرچه زودتر قرارداد و تسهیل در اجرای پروژه در دستور کار قرار دارد.
ــوی مجری پروژه ابلاغ آغاز عملیات اجرایی برای  وی، افزود: در فاز اول این طرح از س
شهرهای ورامین، پیشوا، باقرآباد، زیبا شهر، قرچک، ملارد، قدس. دماوند، گلستان، صالح 
آباد، اندیشه، پاکدشت، نصیر شهر، صفادشت،فردوسیه، نسیم شهر، شهریار، چهاردانگه و 
پردیس صورت گرفته است و در حال حاضر اپراتورها، پیگیر مجوزها و عملیات اجرایی 
می باشند و امیدواریم با همکاری فرمانداری ها، شهرداری ها و دیگر دستگاه های اجرایی 

شاهد تسریع در اجرای پروژه ملی فیبرنوری در سطح استان باشیم.
مدیرکل ارتباطات و فناوری اطلاعات استان تهران، بیان کرد: جهت توسعه هر چه سریع 
تر این طرح در سطح استان همکاری و همراهی دستگاه های اجرایی اعم از فرمانداری 

ها، شهرداری و سایر نهادهای دخیل در جهت تسریع در عملیات اجرایی ضروری است 
و با پیگیری های انجام شده، فرمانداری ها و شهرداری ها کمک می کنند تا اجرای پروژه 
فیبرنوری که نیازمند حفر کانال و هماهنگی است در شهرها هرچه زودتر اجرایی شود تا 
شاهد باشیم نهضت اتصال مردم به فیبرنوری اتفاق بیفتد، و زیرساخت دسترسی مردم 

به اینترنت پرسرعت فراهم شود.
رضایی پیرامون آخرین اقدامات پروژه USO در این استان هم به ما، گفت: در ابتدای 
ــیزدهم کمتر از 95 درصد روستاهای بالای 2۰ خانوار استان تهران به شبکه  دولت س
ملی اطلاعات متصل بوده اند، که با اجرای  ۱5 سایت همراه  در روستاهای محروم از 
محل اعتبارات توسعه، پوشش به 98 درصد رسیده است، و برای دو درصد باقی مانده 
اتصال روستاهای هدف به اپراتورها ابلاغ شده و انشاالله تا پایان سال جاری صد درصد 

روستاهای بالای 2۰خانوار استان به شبکه ملی اطلاعات متصل می شوند.

 لازم به ذکر است بخش عمده اتصال روستاهای استان به شبکه ملی اطلاعات با پیگیری 
های اداره کل ارتباطات و فناوری اطلاعات استان از محل اعتبارات داخلی اپراتورهای 

تلفن همراه محقق شده است.

ــون 2۰.۱9 درصد  ــتان زنجان، گفت: تاکن ــرکل ارتباطات و فناوری اطلاعات اس مدی
ــش فیبرنوری قرار گرفته اند و بر اساس رویکرد  ــتان زنجان تحت پوش خانوارها در اس
وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات، ما بر خود تکلیف می دانیم که تا پایان سال ۱۴۰۴ 

تکالیف و تعهد پوششی استان زنجان را تامین کنیم.
ــرایی در گفت وگو با خبرنگار ما پیرامون آخرین وضعیت پروژه فیبرنوری در  حامد س
ــتان زنجان، اظهار کرد: پروژه هایی که در حال حاضر در سطح استان زنجان داریم  اس
عمدتا توسط شرکت مخابرات ایران انجام شده است، هرچند پیگیری ها و مذاکراتی نیز 
با سایر شرکت های FCP در حال انجام است تا آنها نیز در پروژه توسعه فیبرنوری ورود 
کنند و تاکنون رایزنی های لازم با رگولاتوری انجام شده و پس از ابلاغ وارد فاز اجرایی 

و عملیاتی خواهیم شد.
مدیرکل ارتباطات و فناوری اطلاعات استان زنجان، ادامه داد: شرکت مخابرات ایران در 
ــتای پروژه هایی که تعریف کرده، اقداماتی را نیز انجام داده است، اما هیچ کدام از  راس
شهرهای استان زنجان به طور کامل تحت پوشش توسعه فیبرنوری قرار نگرفته اند و از 
طرفی شرکت ایرانسل هم در قالب تفاهم نامه ای که از سنوات گذشته با شهرداری منعقد 

کرده، حدود 5۰ کیلومتر فیبرکشی را در استان زنجان انجام داده است.
وی، افزود: بر اساس آخرین آمار سامانه iranfttx.ir، تاکنون 2۰.۱9 درصد خانوارها در 
استان زنجان تحت پوشش فیبرنوری قرار گرفته اند و بر اساس رویکرد وزارت ارتباطات 
و فناوری اطلاعات، ما بر خود تکلیف می دانیم که تا پایان سال ۱۴۰۴ تکالیف و تعهد 
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لزوم اطلاع رسانی و آموزش همگانی پیرامون مزایای اجرای پروژه ملی فیبرنوری

پوششی استان زنجان را تامین کنیم.
سرایی، تاکید کرد: شرکت های FCP باید با جدیت وارد پروژه توسعه فیبرنوری شوند و 
FCP سریعتر فعالیت خود را آغاز کنند در همین راستا مذاکرات مابین شهرداری ها و

ها در حال انجام است که باید اعتماد طرفین جلب شود و رضایت آنها تامین شود تا در 
نهایت پروژه توسعه فیبرنوری آغاز شود و نکته ای که بسیار حائز اهمیت است سردخیز 
بودن استان زنجان است و ما در تلاش هستیم تا فاز اجرایی و عملیاتی این پروژه قبل از 

شروع فصل سرما باشد زیرا پنج الی شش ماه امکان پیشبرد پروژه وجود ندارد.
 USO مدیرکل ارتباطات و فناوری اطلاعات استان زنجان پیرامون میزان پیشرفت پروژه
هم به ما گفت: در استان زنجان مجموعا 7۱2 روستای بالای 2۰ خانوار وجود دارد که 
ــعه هایی را طی سالهای اخیر در حوزه پروژه USO در آنها انجام داده ایم اما عملا  توس
8۱ روستا مشکلات تامین دسترسی مناسب را دارند و در مجموع تعداد روستاهایی که 

تاکنون تامین اینترنت برای آنها انجام پذیرفته است به 63۱ می رسد.
ــت که  ــتان زنجان این اس ــان کرد: در حال حاضر موضوع مهم برای اس وی، خاطرنش
ــاید در قالب این پروژه ها ۱۰۰ درصد مساحت روستا  ــتاها برسد و ش اینترنت به روس
تحت پوشش قرار نگیرد اما پروژه های بهبود توسعه و پوشش را در کنار پروژه های ایجاد 

دسترسی پرسرعت پیگیری می کنیم و به طور مستمر در حال انجام هستیم.

 USO سرایی، در پایان اشاره کرد: تمام تلاش ما این است که تا پایان سال ۱۴۰2 پروژه
را در استان زنجان به اتمام برسانیم اما مشکلاتی وجود دارد و روستاهای فاقد اینترنت، 
روستاهایی هستند که تامین دسترسی برای آنها دشوارتر از روستاهایی بوده که تا به 

حال تامین دسترسی برای آنها انجام پذیرفته است.

ــتان کهگیلویه و بویراحمد، گفت: با توجه به  مدیرکل ارتباطات و فناوری اطلاعات اس
عدم شناخت کافی مردم از پروژه ملی فیبرنوری، نیاز به آگاهی سازی در سطح جامعه 
وجود دارد و یکی از موانع، عدم شناخت مردم از مزایای این پروژه بزرگ است و یکی 
دیگر از موانع موجود هم عدم شناخت دستگاه های اجرایی از اهمیت این پروژه است 
که باز هم نیاز به تبیین، آگاهی، آموزش و یا حتی استفاده از ظرفیت های قانونی در این 
ــتفاده از ظرفیت های دستگاه های نظارتی هم می تواند در این زمینه  موضوع دارد و اس

کمک کننده باشد.
ــود رادمنش در گفت وگو با خبرنگار ما پیرامون آخرین وضعیت پروژه فیبرنوری  محم
در استان کهگیلویه و بویراحمد، اظهار کرد: در استان کهگیلویه و بویراحمد از مجموع 
2۱ شهر استان، تاکنون برنامه اجرایی فیبر منازل و کسب و کارها در سه شهر یاسوج، 
ــت و گچساران آغاز شده است و مجری این پروژه شرکت مخابرات استان بوده  دهدش

است.
ــتعد  ــه داد: طبق آخرین آماری که دریافت کردیم حدود ۱2 هزار پورت مس وی، ادام
نصب فیبرنوری در سطح استان اجرا شده که 7998 پورت منصوبه و در صورت داشتن 
متقاضی آماده دایری هستند. یعنی 7998 خانوار شهری استان در حال حاضر امکان 

استفاده از بستر فیبرنوری را دارا می باشند.
مدیرکل ارتباطات و فناوری اطلاعات استان کهگیلویه وبویراحمد، تاکید کرد: در حال 
ــل در استان طبق توافقات صورت گرفته مجری پروژه فیبرنوری  حاضر اپراتور ایرانس

منازل و کسب وکارها هستند.
رادمنش، خاطرنشان کرد: یکی از مهمترین کارهایی که باید انجام دهیم تغییر ذائقه 
مردم در استفاده از شبکه ارتباطی است، یعنی در سالیان گذشته تا کنون به دلیل عدم 

توسعه در حوزه شبکه ارتباطی ثابت، بار شبکه ارتباطی سیار بسیار سنگین شده و این 
موضوع باعث افت کیفیت و متحمل شدن هزینه بالایی برای اپراتورها شده است و در 
مرحله اول باید زیرساخت های لازم برای توسعه شبکه ارتباطی ثابت را ایجاد کنیم که 

در حال حاضر اولویت حاکمیت و مجموعه وزارت ارتباطات است و در حال اجراست.
وی گفت: برای ادامه این رویه قطعا نیاز به حمایت کل مجموعه حاکمیت داریم و همه 
باید متحد شوند و این پروژه عظیم که زیرساخت توسعه بخش های مختلف کشور است 
ــنگینی هست اما چاره ای نداریم  را در زمانی کوتاه اجرا کنیم که قطعا کار بزرگ و س
ــبکه دنیا و هم گام با تکنولوژی روز دنیا در حوزه ارتباطی باید این  و برای اتصال به ش

شبکه ایجاد شود.
رادمنش خاطرنشان کرد: در همین راستا همزمان با اجرا و پس از اجرای پروژه نیز باید 
تبیین و تبلیغ کنیم و برای مردمی که سالیان سال از شبکه سیار استفاده می کردند 
تشریح کنیم که کیفیت استفاده از شبکه ثابت مبتنی بر فیبر قابل مقایسه نیست و در 
همین حین مشوق هایی در نظر بگیریم؛ بار تأمین مالی این مشوق ها به احتمال زیاد بر 
دوش دولت و مجموعه وزارت ارتباطات خواهد بود که وزیر و مسئولین مربوطه در وزارت 
ارتباطات این موضوعات را پیش بینی کرده اند و به همین منظور صندوقی در دولت 

برای توسعه و به نتیجه رساندن این پروژه ملی با تصویب مجلس تشکیل شده است.
ــبکه نیاز به آگاهی سازی در  ــناخت کافی مردم از این ش وی، افزود: با توجه به عدم ش
سطح جامعه وجود دارد و یکی از موانع، عدم شناخت مردم از مزایای این پروژه بزرگ 
ــت و یکی دیگر از موانع موجود عدم شناخت دستگاه های اجرایی از اهمیت این  هس
پروژه هست که بازهم نیاز به تبیین، آگاهی، آموزش و یا حتی استفاده از ظرفیت های 
قانونی در این موضوع داریم و استفاده از ظرفیت های دستگاه های نظارتی هم می تواند 
در این زمینه کمک کننده باشد زیرا وقتی شهرداری ها اطلاعات دقیقی از این پروژه 

نداشته باشند و اهمیت آن را درک نکنند قطعا مانع توسعه خواهند بود.
وی گف: علاوه بر تعامل و تفاهم و آگاهی بخشی به شهرداری های سراسر کشور، استفاده 
از ظرفیت های قانونی هم برای الزام این نهادها می تواند اثربخش باشد؛ اپراتورها یکی 
دیگر از موانع پروژه فیبرنوری هستند بدین معنا که یک اپراتوری که چند دهه شبکه 
ثابت را منحصرا در اختیار داشته و الان به لطف خداوند این انحصار در حال شکستن 
است، قطعا نگران می شود که البته نگرانی ندارد و قطعا در فضای رقابتی ما هم رشد 
علم و هم رشد توسعه را خوهیم داشت بنابراین لازم است که همه اپراتورها در کنار هم 
و با حمایت مجموعه حاکمیت در اجرای این پروژه ملی و حساس کمک کنند که قطعا 

منتهی به جلب رضایت مردم خواهد بود.
ــه وبویراحمد پیرامون میزان  ــتان کهگیلوی ــرکل ارتباطات و فناوری اطلاعات اس مدی
پیشرفت پروژه USO در این استان هم به ما گفت: در دولت سیزدهم حرکت سریعی 



14
02 

ماه
اد   

رد
��

 /م
95

ره 
ما

ش
w

w
w

.4
G

ne
w

s.
ir

26

گزارش
ماه

بهره مندی بیش از 24 هزار نفر در روستاهای استان مرکزی از خدمات فیبرنوری

برای تکمیل پوشش اینترنت پرسرعت روستاهای بالای بیست خانوار آغاز شد و بیش از 
۴۰۰۰ روستا در سطح کشور متصل شدند. در آغاز دولت در استان لیست 8۴ روستایی 
ــتمر و دریافت گزارشات  ــش تحویل گرفتیم. اما در حین کار و با پایش مس فاقد پوش
مردمی حدود 2۰۰ روستای بالای بیست خانوار را در استان شناسایی کردیم که فاقد 

پوشش یا فاقد پوشش مطلوب بودند.
وی ادامه داد: تا این لحظه ابلاغ اعتبار اجرای بیش از ۱6۰ روستا توسط وزارت ارتباطات 
انجام شده و از این تعداد 8۰ روستای بالای بیست خانوار برای اولین بار پوشش اینترنت 
پرسرعت خود را تجربه کردند. یعنی تا این لحظه از آغاز دولت 8۰ روستا متصل شدند 
و اولین پوشش آنها بود. 6۰ روستا هم با اجرای این پروژه های ارتباطی دارای پوشش 
مطلوبتری شدند. ۴۰ روستای باقی مانده هم که عموما پوشش دارند اما نیاز به افزایش 

کیفیت دارند در برنامه کاری ما قرار دارد.
ــه وزارت ارتباطات پروژه های  ــان کرد: به لطف خدا پروژه های مجموع وی خاطرنش
پویایی است و مدام در حال اجرا و یا بهره برداری هستیم و این اتفاق خوبی است که 
یک دستگاه اجرایی مانند وزارت ارتباطات با همکاری مجموعه اپراتورها به طور مداوم 
در حال حرکت است در همین جهت استان کهگیلویه و بویراحمد از شاخص میزان رشد 
دسترسی روستاها جزو پنج استان برتر کشور است و رشد دسترسی مردم روستاهای 
بالای بیست خانوار این استان در دولت سیزدهم بالا بوده و این نشان می دهد که پروژه 
های ارتباطی در این دولت به سرعت در حال اجرا هستند و به بهره برداری می رسند.

ــتیم که  ــته داش ــتان 5۰ و 6۰ درصدی طبق آمار گذش رادمنش، افزود: ما دو شهرس
ــی روستاهای این دو شهرستان به شبکه ملی اطلاعات خیلی پایین بود. این  دسترس
دوشهرستان هم در دولت سیزدهم و با اجرای سریع پروژه های ارتباطی به بالای 95 
ــتاهای بالای بیست خانوار استان از  ــیدند و در حال حاضر 93 درصد روس درصد رس
اینترنت پرسرعت بهره مند هستند همچنین در حوزه توسعه زیرساخت ارتباطی مبتنی 
بر فیبرنوری روستایی به دلیل شرایط خاص استان از نظر توپوگرافی منطقه، پراکندگی 
روستاها و همچنین کوهستانی بودن مناطق استان، ما دارای شبکه ارتباطی ناپایداری 

هستیم.

وی گفت: در ده سال گذشته کل میزان فیبرنوری روستایی که از محل اعتبارات ملی 
ــتان پیش بینی شده بود ۱77 کیلومتر بود که بیش از ۱۰۰  وزارت ارتباطات برای اس
کیلومتر آن در دولت سیزدهم اجرا و به بهره برداری رسید علاوه بر ۱77 کیلومتر ابلاغی 
از قبل ما ۱8۰ کیلومتر مسیر بحرانی به آن اضافه کردیم و 357 کیلومتر که تا این لحظه 
حدود 9۰ درصد این پروژه در دولت سیزدهم اجرا شده و بیش از ۱3۴ روستا با جمعیت 

77۴۴ خانوار روستایی از مزیت این شبکه ارتباطی روستایی بهره مند خواهند شد.
وی ادامه داد: یک اتفاق بی سابقه در استان در حوزه زیرساخت ارتباطی روستایی در 
ــیر روستایی طراحی کردیم و بخش  ــت و حدود ۱36۴ کیلومتر ما مس حال انجام اس
اعظمی از سایت های ارتباطی اپراتورها را که در روستاها در حال خدمت دهی هستند 
را در طرح اتصال به این شبکه عظیم ارتباطی قرار دادیم و با اجرای این پروژه بزرگ، 
تقریبا تمام روستاهای استان از ارتباط پایداری برخوردار خواهند شدند و ۱۰52 روستا 
با جمعیت حدود76297 خانوار روستایی استان از خدمات و مزایای این شبکه ارتباطی 
ــد. اجرای این پروژه، پایداری شبکه ارتباطی در روستاهای استان  بهره مند خواهند ش
را به دنبال خواهد داشت و با قطع یک سایت ما شاهد قطع ارتباط تعداد زیادی روستا 
نخواهیم بود علاوه بر این پهنای باندی که می توانیم به روستاها بدهیم نامحدود خواهد 
بود و مشکلی از این نظر نیز نخواهیم داشت. اعتبار اولین این میزان فیبرنوری روستایی 
حدود 5۰۰ میلیارد تومان هست که به دلیل محدودیت بودجه در وزارت ارتباطات پیگیر 

هستیم از منابع دیگری تأمین کنیم.
مدیرکل ارتباطات و فناوری اطلاعات استان کهگیلویه وبویراحمد، بیان کرد: استان ما 
ــور هست و بعد از استان های  ــتایی در رتبه چهارم کش از حیث میزان فیبرنوری روس
پنهاوری مثل سیستان، فارس و کرمان قرار دارد و این موضوع نشان دهنده توجه ویژه 
وزارت ارتباطات دولت سیزدهم به مناطق محروم تر و اعتقاد به مبانی تحقق شعار عدالت 
ارتباطی است.وی، در پایان اشاره کرد: امید داریم با حمایت وزارت ارتباطات از استان 
کهگیلویه وبویراحمد همچون گذشته و با همراهی و همکاری اپراتور مجری )ایرانسل( 
بتوانیم وعده دسترسی هشتاد درصدی خانوارهای شهری استان را تا پایان سال ۱۴۰3 

در استان محقق کنیم.

ــت  ــتان مرکزی، گفت: در فاز نخس معاون اداره کل ارتباطات و فناوری اطلاعات اس
ــتان کشیده شده  ــتایی در اس پروژه فیبرنوری بالغ بر 2۰۰ کیلومتر فیبرنوری روس
ــتان  ــتاهای اس و با تحقق ۱۰۰ درصدی این فاز، تعداد بالغ بر 2۴ هزار نفر در روس

ــامل ۴72  ــده اند. همچنین فاز دوم این پروژه ش ــده بهره مند ش از خدمات ایجاد ش
کیلومتر فیبرکشی هم اکنون درحال انجام می باشد که از این مقدار 9۰ کیلومتر آن تا 
پایان سال ۱۴۰2 به انجام خواهد رسید.سید علی علوی زاده در گفت وگو با خبرنگار 
پیرامون آخرین وضعیت توسعه ارتباطات در استان مرکزی گفت: در راستای تحقق 
برنامه ها و سیاست های کلان وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات، اداره کل ارتباطات 
ــایر مناطق کشور، مجموعه اقدامات  ــتان مرکزی همگام با س و فناوری اطلاعات اس
ــازی و  ــانده و گام های بلندی را در بهره مند س ارزنده و قابل توجهی را به انجام رس
توسعه زیرساخت های ارتباطی مناطق روستایی محروم و فاقد دسترسی به ارتباطات 
پایدار از یکسو و توسعه، ارتقاء و افزایش کیفیت ارتباطات در مناطق بهره مند شهری 
ــوی دیگر برداشته است، البته بخشی هایی از این عملیات گسترده  ــتایی ازس و روس

همچنان در حال انجام و در دست اقــدام می باشد.
طرح توسعه فیبرنوری روستایی

وی پیرامون توسعه و پیشبرد پروژه فیبرنوری در استان مرکزی گفت: در فاز نخست 
ــتایی کشیده شده و با تحقق ۱۰۰ درصدی  این پروژه 2۰۰ کیلومتر فیبرنوری روس
این فاز، تعداد بالغ بر 2۴ هزار نفر در روستاهای استان از خدمـــات ایجــاد شـــده 
بهــره مند گردیده اند.وی ادامه داد: فاز دوم این پروژه شامل ۴72 کیلومتر فیبرکشی 
هم اکنون درحال انجام می باشد که از این مقدار 9۰ کیلومتر آن تا پایان سال ۱۴۰2 
ــداد بالغ بر 89 هزار نفراز خدمات  ــید. )با انجام کامل این فاز تع به انجام خواهد رس

مربوطه بهره مند خواهند شد(.
پروژه های FTTH اراک و ساوه

ــتان مرکزی گفت: این پروژه مختص  ــهرهای اس وی پیرامون پروژه فیبرنوری در ش
شهرهای اراک و ساوه می باشد، به این شرح که در شهر ساوه )توسط اپراتور شاتل( 
ــد. در شهر  ــده و بالغ بر 3۰ کیلومتر و ۱5 هزار پورت آماده واگذاری می باش اجرا ش
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پوشش 28 درصدی در طرح دسترسی به اینترنت پرسرعت مبتنی بر فیبرنوری در استان البرز

مدیرکل ارتباطات و فناوری اطلاعات استان البرز از پوشش 28 درصدی خانوارهای 
استان البرز با تکمیل پوشش شهرهای جدید در استان خبر داد و گفت: این استان در 

دسترسی به شبکه ارتباطی و شبکه اینترنت نیز در رتبه نخست کشور قرار دارد.
ــف زاده، مدیرکل ارتباطات و فناوری اطلاعات استان البرز در گفت وگو با  مهدی یوس
ــریح اقدامات این اداره کل در طرح توسعه پروژه فیبر نوری بر  خبرنگار ما ضمن تش
اساس ابلاغ سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی از پیگیری جدی توسعه این 

پروژه در کلیه شهرستان های استان البرز خبر داد.
ــبکه دسترسی ارتباطات  ــعه ش ــریح این طرح ملی گفت: طرح ملی توس وی در تش
ــب و کارها )FTTH( در حال حاضر  ــرعت مبتنی بر فیبر نوری تا منازل و کس پرس
در اولویت طرحهای استانی در سراسر کشور قرار دارد و اداره کل ارتباطات و فناوری 
اطلاعات استان البرز برنامه خود را برای توسعه این طرح در ۱7 شهر و 5 شهرستان 

استان البرز آماده کرده است.
ــال گذشته اجرای طرح در شهرهای مشکین دشت،  ــف زاده گفت: تا انتهای س یوس
ــهر، ماهدشت و محمد شهر بر عهده شرکت ارتباطی ایرانسل قرار داشت که  کمالش
در ابلاغیه جدید علیرغم این شهرها شهرهای اشتهارد، هشتگرد قدیم و نظر آباد نیز 
به این شرکت واگذار گردیده است، همچنین شهر فردیس به شرکت ارتباطی رایتل، 
شهرهای چهارباغ، شهر جدید هشتگرد و شهرک ابریشم به شرکت فناپ تله کام و 
ــگامان توسعه ارتباط، نداگستر صبا،  ــهر کرج به پنج شرکت، ایرانسل، پیش کلان ش

ارتباطات مبین نت و گروه فناوری اطلاعات شاتل سپرده شده است.
یوسف زاده در ادامه گفت: البته پیش از این شرکتهای مخابرات استان البرز، شرکت 
ــاتل در برخی از شهرهای استان البرز  ــرکت فناپ تله کام و شرکت ش های وب، ش

ــهر کرج اقداماتی در حوزه توسعه فیبر نوری انجام داده بودند که سعی  بخصوص ش
شد در اجرای این طرح ملی، به اقدامات قبلی شرکتها، شرایط موجود آنها در شهرها 

و توان عملیاتی آنها توجه شود.
وی همچنین گفت: اجرای ۱۱ کیلومتر از پروژه توسعه فیبر در شهر کمالشهر توسط 
ــهر  ــل انجام پذیرفته و اجرای 82 کیلومتر از پروژه فیبر نوری در ش ــرکت ایرانس ش
کمالشهر و ۴2 کیلومتر در شهر ماهدشت و 32 کیلومتر در مشکین دشت در دست 

اقدامات فعلی این شرکت قرار دارد.
ــط شرکت فناپ و  ــتان چهارباغ توس وی از اجرای کامل پروژه فیبر نوری در شهرس
اختصاص 5۰۰۰ پورت در شهرک ابریشم و ارائه سرویس به شهروندان این شهرستان 
خبر داد و افزود: شهرستان های چهارباغ و مهستان )شهر جدید هشتگرد( به عنوان 
ــتان  ــرو در اجرای این پروژه بوده اند، همچنین این پروژه در شهرس ــهرهای پیش ش
فردیس نیز به شرکت رایتل ابلاغ گردیده است که در حال پیگیری است و در برخی 
مناطق از این شهر هم اکنون عملیات واگذاری پورت توسط این شرکت به مشترکین 

متقاضی دنبال میگردد.
وی افزود: تاکنون جلسات متعددی با شهرداران و اعضای شورای شهر شهرستان های 
ــتان البرز برگزار گردیده است و با حمایت های استاندار محترم و همچنین  تابعه اس
همکاری معاونت عمرانی استانداری البرز، فرمانداری ها و شهرداری های این استان 

به زودی ارائه سرویس به اکثر مردم شریف استان آغاز خواهد شد.
ــاره به ادامه مذاکرات با مسئولین سایر شهرستان های استان گفت: تا  وی ضمن اش
ــهر اقداماتی از مرحله مقدماتی گرفته تا تکمیلی  ــتان البرز در ۱۱ ش به امروز در اس
ــده و با زیرساخت های ایجاد شده 2۴5۱79 خانوار تحت پوشش فیبر نوری  انجام ش
ــان  ــب کارها را نش ــش 28 دصدی خانوار و کس قرار گرفته اند که این موضوع پوش
میدهد و البته همانطور که میدانید پوشش به منزله دریافت سرویس نهایی نیست و 
کاربران باید در این نواحی متقاضی دریافت سرویس و مودم باشند که از این بین تا 
ــترک ضمن درخواست از سرویس نهایی FTTH نیز بهره منـد  امروز ۱5595 مش

گردیــده اند و از اینترنت پرسرعت مبتنی بر فیبر نوری استفاده میکنند.
وی همچنین با اشاره به دسترسی 99 درصدی روستاهای بالای 2۰ خانوار استان به 
اینترنت و شبکه ملی اطلاعات به ما گفت: استان البرز در جایگاه اول کشور در پوشش 
ــتایی بصورت ثابت و سیار قرار دارد و تا پایان شهریورماه تنها روستای  اینترنت روس
باقیمانده نیز به پوشش اینترنت دست خواهد یافت که در حال حاضر در مرحله خرید 
تجهیزات قرار دارد و در حدود 2۱ روستا نیز از طریق طرح USO ارتقای سرویس و 

یا احداث سایت جدید به اینترنت با سرعت بیشتری دسترسی پیدا خواهند کرد.
یوسف زاده در انتها افزود: موضوع توسعه دسترسی مردم و کسب و کارها به اینترنت 
پرسرعت، زیرساخت توسعه سواد اطلاعاتی و اقتصاد دیجیتال در این استان است و 
ــعه ارتباطات به شکل جدی  ــاختی خود در توس این اداره کل علیرغم اقدامات زیرس
ــعه اقتصاد دیجیتال در استان البرز را هدف گذاری کرده و در این راستا از همه  توس
پتانسیل های وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات، استانداری و توان شرکتهای بخش 
خصوصی این بخش در این استان استفاده خواهد کرد، که برنامه های این بخش هم 
با جدیت و تلاش همه همکاران خانواده بزرگ ارتباطات و فناوری اطللاعات در استان 

البرز در حال پیگیریست.

ــازمان تنظیم به اپراتور مبنا صورت گرفته که جهت اجرا نیازمند  اراک نیزابلاغیه س
ــهرداری می باشد که در حال رفع مشکلات موجود در این  هماهنگی و همکاری ش

زمینه با شهرداری  اراک هستیم.
پروژه های FTTH  شرکت مخابرات منطقه مرکزی

ــرکت مخابرات منطقه  ــن پروژه ها به مجری گری ش ــت: عملیات اجرای ای وی گف
مرکزی، در ۱5 شهر استان آغاز شده و تا کنون بالغ بر 65 هزار پورت با هومپس 3۰۰ 

متر توسط اپراتور در این ۱5 شهر آماده واگذاری می باشد.

اتصال مناطق روستایی به شبکه ملی اطلاعات
ــتان مرکزی هم گفت: از  ــتانی در اس ــعه ارتباطات روس علوی زاده در خصوص توس
ابتدای دولت سیزدهم تاکنون تعداد ۱27 روستا به شبکه ملی اطلاعات متصل شده 
ــایت موجود - ۱8 ایجاد  ــرعت بهره مند گردیده اند.) ۱۰9 ارتقا س و از اینترنت پرس
ــب برنامه ریزی انجام شده، مقرر گردیده با اتصال 5۴  ــایت جدید(وی گفت: حس س
روستا تا پایان شش ماه نخست سال ۱۴۰2، تعداد ۱23۱2 نفر و تا پایان شش ماهه 
دوم سال ۱7۱۴9  نفر )89 روستا( به آمار روستائیان بهره مند از شبکه ملی اطلاعات 

افزوده شود.
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برخورداری همدانی ها از شبکه فیبرنوری تا آذرماه امسال

آغاز پروژه فیبرنوری منازل و کسب وکارها در استان سمنان

ــتان همدان، گفت: بر اساس قرارداد شرکت  مدیرکل ارتباطات و فناوری اطلاعات اس
فناپ، پیش بینی می شود تا آذرماه سال جاری امکان واگذاری فیبر از سوی اپراتور فناپ 
در تمام شهر همدان ممکن شود و شهرهای دیگر استان در برنامه سال آینده اجرای 
فیبر قرار دارد.عباس صادقی پوریانی در گفت وگو با خبرنگار ما پیرامون آخرین وضعیت 
پروژه فیبرنوری در استان همدان، اظهار کرد: در استان همدان شرکت مخابرات برای 32 
هزار مشترک پوشش دارد و 93۰ مشترک فعال فیبر وجود دارد و کارور فناپ تلکام نیز 
به عنوان اپراتور دوم برای اجرای فیبر برای منازل و کسب و کارها انتخاب شده است که 
این کارور هشت کیلومتر فیبرنوری در همدان اجرا کرده و از 2۰ تیرماه عملیات کاری 

خود را با سرعت بیشتری انجام داده است.
صادقی، ادامه داد: بر اساس قرارداد فناپ، پیش بینی می شود تا آذرماه سال جاری امکان 
واگذاری فیبر از سوی اپراتور فناپ نیز در تمام شهر همدان ممکن شود و شهرهای دیگر 
 USO استان در برنامه سال آینده اجرای فیبر است.وی پیرامون آخرین اقدامات پروژه
به ما، گفت: استان همدان دارای 892 روستای متصل به شبکه دولت به صورت پهن 
باند )شامل نسل 3 یا ۴ همراه و  ADSL( است که حدود 95 درصد روستاهای بالای 
2۰ خانوار استان را شامل می  شود و اگر ارتباطات را محدود به ارتباط سیار کنیم 82۱ 
روستا دارای ارتباط پهن باند سیار هستند که 89 درصد از روستاهای بالای 2۰ خانوار را 

شامل می شود . بنابراین استان از تکلیف برنامه ششم بسیار جلوتر است.
صادقی پوریانی، تاکید کرد: علاوه بر 2۱ پروژه ابلاغ شده قبلی در دولت سیزدهم، در 
سال جاری 28 پروژه USO  روستایی پهن باند سیار تا کنون ابلاغ شده و پیگیری برای 
حداقل 3۰ روستای دیگر ادامه دارد. برنامه وزارتخانه برخورداری همه روستاها بالای 2۰ 

خانوار در سال جاری یا نیمه اول سال آینده است.

مدیرکل ارتباطات و فناوری اطلاعات استان سمنان، گفت: توسعه زیرساخت شبکه بر 
ــتر فیبرنوری یکی از طرح های بزرگ و اساسی وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات  بس
است که در حال حاضر توافق اولیه برای شروع پروژه فیبرنوری منازل و کسب و کارها 

در شهر سمنان به طول ۱۴۰ کیلومتر آغاز شده است.
مهندس سید یاسر حسن پور در گفت وگو با خبرنگار ما پیرامون آخرین وضعیت پروژه 
فیبرنوری در استان سمنان، اظهار کرد: قبل از ابلاغیه دولت جهت توسعه فیبرنوری در 
استان ها، استان سمنان در اشغال پورت یا دایری مقام اول کشور را داشت و از 8۰ تا 9۰ 
هزار پورت دایری برخوردار بود و بعد از ابلاغیه جدید دولت، اجرای پروژه فیبرنوری در 

این استان به اپراتور ایرانسل سپرده شده است.
وی ادامه داد: در همین راستا تفاهم نامه ای بین استانداری سمنان و شرکت ایرانسل به 
امضا رسید که این شرکت پروژه فیبرنوری در شهر سمنان را پیش ببرد و در حال حاضر 
طراحی پروژه در این شهر انجام شده است و بقیه شهرهای استان در آینده نزدیک شاهد 

اجرای پروژه خواهند بود.
مدیرکل ارتباطات و فناوری اطلاعات استان سمنان، ادامه داد: بر اساس ابلاغیه جدید 
دولت اجرای پروژه فیبرنوری در استان سمنان بر عهده ایرانسل گذاشته شده است اما 
ذکر این نکته ضروری است که قبل از این ابلاغیه تمامی اپراتورها اقدامات با ارزشی را 

در این زمینه انجام داده اند.
حسن پور، تاکید کرد: زیرساخت های استان سمنان در خصوص اجرای پروژه فیبرنوری 
بسیار دقیق و گسترده است و در این زمینه پیشرو است و مذاکراتی انجام شده است که 

کلیه کارخانجات نیز به این فناوری مجهز شوند.
مدیرکل ارتباطات و فناوری اطلاعات استان سمنان، خاطرنشان کرد: جهت توسعه هر 
ــریع تر این طرح در سطح استان همکاری و همراهی دستگاه های اجرایی اعم  چه س
از فرمانداری ها، شهرداری و سایر نهادهای دخیل در جهت تسریع در عملیات اجرایی 
ضروری است و با پیگیری های انجام شده، فرمانداری ها و شهرداری ها کمک می کنند 

تا اجرای پروژه فیبرنوری که نیازمند حفر کانال و هماهنگی است در شهرها هرچه زودتر 
اجرایی شود تا شاهد باشیم نهضت اتصال مردم به فیبرنوری اتفاق بیفتد، و زیرساخت 

دسترسی مردم به اینترنت پرسرعت فراهم شود.
وی، پیرامون میزان پیشرفت پروژه USO در این استان هم به ما گفت: 95 درصد از 
روستاهای استان سمنان از شبکه ملی اطلاعات برخوردار هستند و به عبارت دیگر از 
3۰8 روستای این استان، تقریبا 3۰۰ روستا به شبکه ارتباطی متصل هستند و انشالله تا 

پایان پاییز به پوشش صد درصدی در این استان خواهیم رسید.
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لزوم ایجاد رگولاتوری امنیت اقتصاد دیجیتال در ایران همانند اتحادیه اروپا

فرزانه احمدی منش

ــیاری از دزدی ها منشاء نبود احراز  ــناس امنیت سایبری، تاکید کرد: بس یک کارش
هویت دیجیتال دارد و چون زیرساخت های اقتصادی کشور بر این مبنا تجهیز نشده 
است و مرجعی برای آن وجود ندارد، در سال های آتی و پس از استقرار نسبی هوش 
ــیب دیدگان اجتماعی  ــی، دادگاه های اقتصادی و جرایم رایانه ای مملو از آس مصنوع

هستند که راهکاری از سوی دولت و نهادهای مسئول برای آنها دیده نشده است .
ــناس امنیت سایبری در گفت وگو با خبرنگار ما پیرامون  دکتر هاشم حبیبی، کارش
ــترش فناوری های نوین  ــوری امنیت اقتصاد دیجیتال« گفت: با گس »ایجاد رگولات
ــه در عرصه دیجیتال، ارائه  ــاخت های فناوران اقتصادی در عصر حاضر و ایجاد زیرس
سرویس و خدمات مالی و پولی به آحاد مردم، از اساس امری اجتناب ناپذیر و رو به 

گسترش است.
وی ادامه داد: یک نگاه در این خصوص اقتصاد آزاد دیجیتال، اما مبتنی بر رگولاتوری 
است که نمونه آن در کشورهای توسعه یافته نهادینه و مستقر شده است . در کشور 
ــت و لذا در حوزه دیجیتال نیز قاعده کار برمبنای اقتصاد آزاد  ما نیز اقتصاد آزاد اس
دیجیتال می باشد، اما به منظور پیشگیری از هرج و مرج و ایجاد قوانین و مقررات در 
حوزه اقتصاد دیجیتال نیاز است تا حاکمیت و دولت برای سیاست گذاری ورود کند.

ــه هیچ فعالیت  ــرفته ک ــورهای غربی و پیش ــان کرد: برخلاف کش حبیبی خاطرنش
ــده ای قابل انجام نمی باشد، متاسفانه در کشورهایی که  اقتصادی غیراحراز هویت ش
ــیاری از  ــاع از حقوق اقتصاد دیجیتال آحاد جامعه وجود ندارد، بس ــی برای دف قانون
شرکت های نرم افزاری، اشخاص، شرکت های سرویس دهنده خدمات و ... بدون مجوز 

و یک شبه راه اندازی شده و به ارائه خدمات اقتصادی می پردازند. 
وی ادامه داد: یکی از نشانه های این موضوع وجود شاکیان بسیار در مراجع قانونی از 
قبیل دادگاه و پلیس فتا می باشد که اموال خود را در فضای مجازی از دست داده اند، و 
برای شکایت مراجعه کرده اند؛ در حالی که با راه اندازی مرکز رگولاتوری امنیت اقتصاد 
ــد EDPR به جای GDPR می توان  ــال، همانند اتحادیه اروپا و با ترم جدی دیجیت
اجناس تقلبی، اجناس بی کیفیت و قاچاق و بسیاری از موارد از جمله کلاهبرداری های 

پیش پا افتاده در کشور را رصد و شناسایی کرد.
حبیبی خاطرنشان کرد: بسیاری از دزدی ها و کلاهبرداری ها در فضای مجازی ناشی 
از نبود سیستم احراز هویت دیجیتال می باشد و چون زیرساخت های اقتصادی کشور 
بر این مبنا تجهیز نشده است و مرجعی برای آن وجود ندارد، در سال های آتی و پس 
از استقرار نسبی هوش مصنوعی، دادگاه های اقتصادی و جرایم رایانه ای مملو از آسیب 
دیدگان اقتصاد دیجیتال هستند که راهکاری از سوی دولت و نهادهای مسئول برای 

آنها دیده نشده است .
ــط  NSA، آلمانی ها  ــنود تلفن آنجلا مرکل در آلمان توس وی تاکید کرد: پس از ش
ــهروندان خود، اقدام به ایجاد  ــرای حمایت و محافظت از اعضای هیات حاکم و ش ب
ــوده و همچنین اتحادیه اروپا نیز  ــاخت های رگولاتوری دیجیتال در آلمان نم زیرس
ــای خارج از اتحادیه باید به تایید  ــت که بکارگیری نرم افزاره قوانینی وضع کرده اس

کارگروه هایی متشکل از متخصصان حوزه امنیت سایبری برسد.
ــور ما با توجه به اینکه حوزه اقتصاد  ــایبری گفت: در کش ــناس امنیت س این کارش
ــد و دولت نیز در این حوزه فعال شده است و از  ــرفت می باش دیجیتال در حال پیش
ــا مرکز تنظیم مقررات امنیت  ــت ت فعالیت های این حوزه حمایت می کند، نیاز اس
ــرکت ها و  ــردرگمی ش ــود و با وضع قوانین و مقررات از س اقتصاد دیجیتال ایجاد ش

کسب وکارها در این حوزه پیشگیری نماید. 
ــازمان هایی که در پیشرفت اقتصاد دیجیتال  وی ادامه داد: به عنوان مثال یکی از س
تاثیر بسزایی دارد سازمان امور مالیاتی می باشد که تمامی کسب وکارها با این سازمان 
ارتباط خواهند داشت. این سازمان در حال حاضر تلاش می کند تا با ایجاد شفافیت 
ــبت به محاسبه دقیق مالیات ها اقدام کرده و از فرار مالیاتی جلوگیری  اقتصادی، نس
کند. در خصوص امور مالیاتی  در فضای مجازی، به نظر می رسد دولت باید با نگاه به 
آسیب ها و راه های رفته در شبکه بانکی در سال های گذشته، رگولاتوری EDPR  را 
که بر اساس قانون نیز مهلت آن از ابتدای اجرای قانون سامانه مودیان شش ماه است، 
ــکیل داده و از آسیب ها و سرقت های مشابه شبکه بانکی تا قبل از نظارت بانکی  تش
مرکزی و با همکاری پلیس فتا و مرکز افتا و دستگاه های ناظر، جلوگیری کرده و برای 

آن چاره ای اندیشیده شود.
ــت: مرکز تنظیم مقررات اقتصاد دیجیتال و زیرمجموعه های امنیت اقتصاد  وی گف
ــهروندان ایجاد شود تا از  ــاختار مدافع حقوق ش دیجیتال آن، باید به عنوان یک س
ــهروندان در فضای  ــهروند در حوزه اقتصاد دیجیتال محافظت کرده و ش حقوق ش
ــند که  ــایبری با اطمینان و آرامش به فعالیت اقتصادی بپردازند و مطمئن باش س
ــد و پایش مرکز تنظیم مقررات اقتصاد دیجیتال  ــر فعالیتی در این حوزه در رص ه
ــتقیم با وزارت خانه های  اقتصاد و دارایی و  ــد. این مرکز نیز در تعامل مس می باش
ــور  ــات و فناوری اطلاعات و مرکز راهبردی افتا و دیگر نهادهای قانونی کش ارتباط
اقتصاد دیجیتال در کشور را تحت نظر داشته و قوانین و مقررات لازم را وضع، ابلاغ 
ــر فرد یا نهادی هم که بخواهد در این عرصه فعالیتی انجام  ــارت می کند، و ه و نظ

دهد سردرگم نخواهد شد.

نیاز اس��ت تا مرک��ز تنظیم 
مق��ررات امنی��ت اقتص��اد 
دیجیت��ال ایجاد ش��ود و با 
وض��ع قوانی��ن و مق��ررات 
از سردرگمی ش��رکت ها و 
کس��ب وکارها در این حوزه 

پیشگیری نماید. 
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برپایی پنل تخصصی »گفتمان سازی و تعامل بین دولت و بخش خصوصی 
در حوزه تحولات هوشمند« در حاشیه نمایشگاه و کنفرانس بین المللی شهر هوشمند ایران 

ــازی و تعامل بین دولت و بخش خصوصی در حوزه تحولات هوشمند  پنل گفتمان س
با برنامه ریزی کارگروه اینترنت اشیا ذیل کمیسیون کسب و کارهای دانش بنیان اتاق 
بازرگانی ایران در حاشیه چهارمین نمایشگاه و کنفرانس بین المللی شهر هوشمند در 

مصلی تهران، برگزار شد.
ــهاب  ــیا اتاق ایران، ش ــتگار، عضو کارگروه اینترنت اش این پنل با مدیریت فرامرز رس
جوانمردی، نایب رئیس کمیسیون کسب و کارهای دانش بنیان اتاق ایران، سعید محمودی، 
عضو هیات مدیره سندیکای شناسایی و مکان یابی رادیویی به عنوان نمایندگان بخش 
خصوصی و همچنین حمیدرضا هادی پوراز شورای عالی فناوری اطلاعات و معاونت دولت 
و مجلس وزارت ارتباطات و فناوری در دومین روز نمایشگاه و کنفرانس بین المللی شهر 

هوشمند ایران برگزار شد.
پنل گفتمان سازی و تعامل بین دولت و بخش خصوصی در حوزه تحولات هوشمند، به 
منظور جلب حمایت های حاکمیتی از بخش خصوصی در توسعه زیرساخت های اینترنت 
اشیا و هوشمندسازی و همچنین تبیین نقش عوامل دخیل بر حوزه تحولات هوشمند 
با هدف عارضه یابی قوانین و بخشنامه ها و بررسی ابعاد قانونی و کارآمدی دستورالعمل ها 

و آئین نامه های اجرایی، برنامه ریزی شده بود.
در این نشست نماینده بخش دولت ضمن تشریح زیرساخت ها و تبیین سیاست های 
ــه هماهنگی در بخش های مختلف  ــمند لازم نظام حکمرانی در حوزه تحولات هوش
تصمیم گیری و اجرایی حول سیاست های واحد را مشروط به هماهنگی بین بخش های 

حاکمیت و تشکل های تخصصی دانستند.

ــتورالعمل ها و آئین نامه های اجرایی را به  بخش خصوصی، ابعاد قانونی و کارآمدی دس
ــیده و استفاده از نظرات تشکل های تخصصی در تصمیم سازی را خواستار  چالش کش

شدند.
شهاب جوانمردی در این نشست اشاره کرد: از آنجایی که کشور ما دارای منابع طبیعی 
بسیاری مانند نفت و گاز بوده و سال هاست که با استخراج و فروش آن درآمدهای بسیار 
کسب کرده و به منابع مالی عظیم دسترسی دارد، لذا همه قدرت را از آن خود می داند 
و ایفای نقش اصلی خود را که همان شنیدن و خدمت کردن خالصانه به مردم باشد را 
فراموش کرده و همیشه از موضع قدرت و از بالا به بخش خصوصی نگاه می کند؛ این نگاه 
از بالا و دسترسی به این منابع عظیم درآمدی، راه را برای شنیدن صحبت ها و نظرات 
بخش خصوصی بسته است و دولت به طور ناخودآگاه از گفتمان با بخش خصوصی و 

مردم دور شده و تمایلی به این کار ندارد، لذا می گوید حرف، حرف من است!
ــاره کرد که یک کشور منجمله  وی در بخش دوم صحبت های خود به این موضوع اش
ــیدگی دارد، اما از آنجایی که هیچ  ــور ما مسائل بسیار زیادی برای پردازش و رس کش
اولویت بندی نیست، بنابراین توان و تخصص بخش خصوصی هم بادی به هر جهت است 
به این معنا که اگر ما )بخش خصوصی( بدانیم که اهداف استراتژیک و اولویت دار دولت 
چه چیزی است ما نیز با دولت در آن راستا همکاری و هم فکری کرده و منابع، توان و 
ــخص نبودن این اولویت ها کار را دشوار و  دانش خود را در آن راه صرف می کنیم، مش
پیچیده کرده است. بخش خصوصی از تعیین و انتشار این سند که مبین اولویت هاست 

استقبال می کند.

 
همچنین نمایندگان بخش خصوصی ضمن اشاره به ایجاد موانع کسب و کار به دلیل 
تصویب آیین نامه ها و بخشنامه های مربوطه بدون اعمال نظرات کارشناسی نمایندگان 

 
ــته های بخش خصوصی و  ــعید محمودی بیان کرد: اینکه نظرات و خواس در ادامه س
ــکل های تخصصی در عمده تصمیم گیری ها نادیده گرفته می شود واضح و مبرهن  تش
ــعار ملی سال جاری و قوانین موجود مبنی بر اهمیت تشکیل و حضور  ــت. پیرو ش اس
ــوزه ای به ویژه حوزه های  ــم زمانی که در ح ــکل های تخصصی، ما نیز انتظار داری تش
ــود، قبل از آن از نمایندگان  ــتورالعملی مصوب ش تخصصی، می خواهد قانون و یا دس
ــده  ــکل های تخصصی دعوت به عمل بیاید و نظرات تجمیع ش بخش خصوصی و تش
کارشناسان آن تشکل ها در تهیه و تنظیم مصوبات به طور صحیح و قابل ملاحظه در 

نظر گرفته شود.
وی اشاره کرد: به نظر می آید تنها راه برای به نتیجه رسیدن و جلوگیری از اتلاف منابع 
که مثال هایش در دهه های اخیر نیز بی شمار است، مداخله واقعی بخش خصوصی در 
ــازی ها و تصمیم گیری ها و استفاده از نظرات تخصصی آنهاست، در غیر این  تصمیم س
صورت هم اتلاف منابع را خواهیم داشت، هم سرخوردگی متخصصان بخش خصوصی، 
هم زمین ماندن پروژه های ملی را شاهد خواهیم بود و هم روزبه روز بر شمار مهاجرت 
افراد نخبه و ماهر از کشور به کشورهای حاشیه و دیگر نقاط جهان، افزوده خواهد شد.
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ــت: اینکه در تصمیمات  ــت اذعان داش همچنین حمیدرضا هادی پور در این نشس
ــات اجرایی، نواقصی وجود دارد قابل نفی  ــرای صحیح و دقیق قوانین و مصوب و اج
ــت و حتما وجود دارد و ما نیز آن را قبول داریم؛ اما آنچه که دولت به دنبال  نیس
ــت. صحبت های نمایندگان  ــت، رسیدن به رشد و بالندگی کشوراس تحقق آن اس
بخش خصوصی صحبت های درستی است و انتقادهای واردی هستند؛ اما باید نیمه 

پر لیوان را هم ببینیم و از اقدامات و حمایت های انجام شده نیز صحبت کنیم.
ــی و اجرایی،  ــتگاه های دولت ــه داد: می توان گفت در اکثر دس ــن ادام وی همچنی
ــده که  جایگاهی برای حضور نمایندگان بخش خصوصی در نظر گرفته و ایجاد ش
نمایندگان بخش خصوصی بتوانند نظرات صنف و یا تشکل خود را منعکس نمایند 
ــت، اما یکی از ایرادات وارد به  ــیار اس و این مهم تحقق یافته و نمونه های آن نیز بس
ــگام حضور نمایندگان این بخش در  ــت که اکثر مواقع هن بخش خصوصی این اس
ــنهادی واضحی که در آن راهکارهای عملیاتی و  ــات و نشست ها، بسته پیش جلس
ــود و ارائه نمی دهند که این خود  ــه راه مشخصی بیان شده باشد دیده نمی ش نقش

نیز جای بحث دارد.
ــائل کشور برای  ــریح این مهم که نقش بخش خصوصی در مس وی به منظور تش
ــرح کرد و بیان  ــوده، مثال هایی از اقدامات دولت را مط ــواره پررنگ ب ــت هم دول
داشت که این اقدامات لازم و خوب بوده ولی قطعا کافی نیست و باید این اتحاد 
ــود و  ــری و همکاری بین دولت و بخش خصوصی بیش ازپیش پررنگ ش و هم فک
ادامه دار باشد تا همه مردم کشور از تصمیمات اتخاذ شده منتفع شوند و رضایت 

داشته باشند.

 در انتهای پنل نتیجه گیری شد
واگذاری کرسی در جایگاه تصمیم سازی و ارائه نظرات کارشناسی در تصویب آیین نامه 
ــیا، به  ــازی و اینترنت اش ــب و کار هوشمندس و بخش نامه های مربوط به فضای کس
ــکل های تخصصی به عنوان نمایندگان بخش خصوصی عمده چالش های فضای  تش

کسب و کار را رفع خواهد نمود.
شایان ذکر است بخش خصوصی برای ارائه بسته پیشنهادی خود به دولت در جهت 
استفاده از نظرات تشکل های تخصصی در تصمیم سازی پیش قدم خواهد شد. فعالان 
حوزه هوشمندسازی و اینترنت اشیا معتقد هستند که در سال مهار تورم و رشد تولید، 
می بایست تمام تلاش خود را برای حفظ منافع ملی معطوف دارند و از هیچ کمکی 
در جهت شکوفایی اقتصادی و رشد تولید که ضامن توسعه و ارزآوری ایران عزیزمان 

می شود، مضایقه نخواهد نمود.
ــهر هوشمند ایران و  ــگاه ش ــتاد برگزاری نمایش همچنین با وجود اینکه از طرف س
همچنین از سوی تشکل های تخصصی اتاق بازرگانی، نمایندگان محترم بخش دولتی 
ــتند و در این پنل  ــمی به عمل آمد؛ ولی برخی از این عزیزان غیبت داش دعوت رس
ــه و ناراحتی دارد، خود نیز از  ــور پیدا نکردند. ضمن اینکه این موضوع جای گل حض
ــته های بخش خصوصی از جانب برخی از  مصادیق کم اهمیتی به موضوعات و خواس
دستگاه های دولتی است. امیدواریم این تعاملات در آینده نزدیک و به صورت ادامه دار 

بیشتر و پررنگ تر از گذشته شوند.

  گفتگو با اعضای کارگروه
ــتمی موجود در فضای کسب و کار ایران به ویژه حوزه های مرتبط با  چالش های سیس

فاوا
در انتهای پنل تخصصی گفتمان سازی و تعامل بین دولت و بخش خصوصی در حوزه 
تحولات هوشمند در حاشیه چهارمین نمایشگاه و کنفرانس بین المللی شهر هوشمند، 
به منظور ارائه نظام پیشنهادی بخش خصوصی به جهت استفاده از نظرات تشکل های 
تخصصی در تصمیم سازی و تبیین جایگاه بخش خصوصی در توسعه کشور و تحلیل 

موانع کسب و کار، با اعضای کارگروه اینترنت اشیاء اتاق ایران گفت و گو شد.

  هم راستا نبودن اهداف و منافع  به دلیل نبود تفکر سیستمی یکپارچه
میثم صالحی، عضو هیات مدیره سندیکای شرکت های شناسایی و مکان یابی رادیویی 
و مسئول کارگروه اینترنت اشیاء کمیسیون کسب و کارهای دانش بنیان اتاق بازرگانی 
ایران، در حاشیه پنل به تشریح چالش های سیستمی موجود در فضای کسب و کار در 

ایران به ویژه حوزه های مرتبط با ICT پرداخت.
ــل اختلاف نظر و ناهماهنگی های در بخش های مختلف اجرایی را منحصر به  وی عام
تصمیمات نهادهای تصمیم گیر ندانست و گفت: اصولا حوزه هایی که گستره وسیعی 
ــا ICT و به طور کل حیطه تکنولوژی که در اغلب  ــد از قبیل حوزه های مرتبط ب دارن
ــعه دهندگان و  ــا هم حاکمیت، هم ارائه کنندگان خدمات و محصولات، هم توس آن ه
ــتند، باعث بروز  ــهروندان و... در بخش هایی از آن درگیر و مرتبط با موضوع هس هم ش

اختلاف نظرهایی می شوند که هر کدام از منظر خود قابل بحث و بررسی است.
یکی از این اختلافات بر سر امنیتی بودن داده هاست!

صالحی در ادامه به موارد ذیل اشاره کرد:
حاکمیت موضع خود را دارد و سخت گیری هایی را انجام می دهد، ارائه کنندگان خدمات 
و محصولات نیز بر اساس توانمندی و فلسفه وجودی کسب وکارشان طبیعتا به دنبال 
ارائه خدمات و محصولات و نیز کسب منافع خود هستند؛ مردم هم نگران سوءاستفاده 

از این اطلاعات و نقض حریم شخصی خود هستند و غیره.
گاهی موضوع امنیتی بودن اطلاعات از سوی حاکمیت، مانع فعالیت این قبیل کسب 
و کارها می شود و آن ها را دچار سردرگمی می کند؛ در حالی که داده ها نیز خود دارای 
طبقه بندی هستند و اگر از ابتدا این طبقه بندی شفاف و مشخص شود و خطوط قرمز از 
خطوط رنگی دیگر متمایز گردد، بسیاری از این مسائل به خودی خود حل می شوند و 
نیازی نیست هزینه های زمانی و ریالی و اتلاف منابع بابت این قبیل موضوعات از جانب 

این گروه ها پرداخت شود و هر کسی می داند تا چه حد و تا کجا می تواند پیش برود.
ــت که هر طرف به خصوص بخش حاکمیتی که قانون گذار و متولی  ــکل اینجاس مش
زیرساخت است، ابتدا تصمیمات خود را با نگاه سازمانی مختص به خود اتخاذ می کنند و 
بر اساس آن ها اقدامات خود را پیش می برند، بعد که اصطلاحا کارشان به یکدیگر میفتد 
و سر راه یکدیگر سبز می شوند دچار تضاد منافع شده و تازه به فکر چانه زنی و گفت وگو 

و شفاف سازی در باب اختلاف نظرها میفتند.
متاسفانه هر بار هم شاهد بروز این گونه مسائل و مشکلات تکراری در موضوعات مختلف 

واگذاری کرس��ی در جایگاه تصمیم سازی 
و ارائ��ه نظ��رات کارشناس��ی در تصویب 
آیین نامه و بخش نامه های مربوط به فضای 
کس��ب و کار هوشمندس��ازی و اینترنت 
اش��یا، به تش��کل های تخصصی به عنوان 
نمایندگان بخش خصوصی عمده چالش های 

فضای کسب و کار را رفع خواهد نمود.
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در کشور هستیم. سرمنشأ این مشکلات نبود تفکر سیستمی یکپارچه و هم راستا نبودن 
اهداف و منافع است.

ــتمی دارند و راه حل منطقی و  ــکلات جنبه سیس ــاره کردم این مش همان طور که اش
اثربخش برای جلوگیری از بروز مجدد آن ها »سیستمی فکر کردن« و »ارائه راه حل های 

سیستمی« است.
به چه معنا؟ به این معنا که اگر از ابتدا اهداف سیستم با یک نگاه عمیق تبیین و بر اساس 
آن ها قبل از هر اقدام و تصمیمی، اجزای آن سیستم مشخص و نقش و ارتباط و تعامل 
هریک از اجزا با یکدیگر تعریف گردند، پس از آن کافی است هر کسی فقط نقش خود را 
به درستی ایفا کند، به این شکل چون منافع واحد است بنابراین، موفقیت سیستم یعنی 
موفقیت همه و عدم موفقیت سیستم نیز به معنای این است که می بایست بازبینی، 
عیب یابی، اصلاح و اجرای مجدد سیستم انجام گیرد و این چرخه با دقت و البته چابک 

ادامه پیدا کند تا موانع برطرف شوند.
به عبارت دیگر می توان گفت ما در سیستم، شکست و تضاد منافع نداریم از این جهت، 
دیگر چیزی به نام موفق نشدن معنایی نخواهد داشت و در نهایت موفقیت از آن کل 
ــتم خواهد شد و در سایه آن، به دلیل اینکه منافع و تعارضات همه اجزا دیده و  سیس

تامین شده است بنابراین، همه اجزای آن سیستم راضی و خشنود خواهند بود.
ــاز و تصمیم گیر به مقوله تفکر سیستمی و به کارگیری این  امیدوارم بزرگان تصمیم س
مهارت در عمل، بیشتر بها بدهند و آن را بسیار جدی تر در سازمان های خود دنبال کنند 
و آموزش دهند، چرا که رویکرد سیستمی داشتن و سیستمی فکر کردن یعنی در نهایت 

به موفقیت رسیدن و انتفاع بلندمدت و مؤثر برای مردم و کشور.
بی تردید این راهکار عمده ای از مشکلات ریز و درشت کشور را در کنار دیگر راهکارهای 
عملیاتی حل می کند به شرط آنکه برای نهادینه شدن این نوع از طرز فکر در جامعه، 
ــازی شود تا در بلندمدت اثرات مثبت آن  برنامه ریزی جدی صورت گیرد و فرهنگ س

شامل حال ما گردد.
مطمئنا این تحول زمان بر خواهد بود پس چه بهتر که از همین امروز شروع کنیم. خیلی 
اهمیت دارد که آموزش این مهارت تفکر سیستمی در مدارس و دانشگاه ها ارائه شود و از 
آنجا شروع گردد تا در سیرت و جوهره کودکان و نوجوانان و جوانان کشورمان به شکلی 

اصولی ایجاد، تقویت و نهادینه گردد.

  بها دادن به بخش خصوصی باید بیشترین اهمیت را داشته باشد
محمدرضا کاویانی، نایب رئیس هیات مدیره سندیکای شرکت های شناسایی و مکان یابی 
ــیون کسب و کارهای دانش بنیان اتاق  ــیاء کمیس رادیویی و عضو کارگروه اینترنت اش
ــتفاده از نظرات تشکل های تخصصی در تصمیم سازی  بازرگانی ایران هم چگونگی اس
برای نهادهای متولی را بسیار ساده برشمرد و گفت: قبل از هر چیز در ابتدا لازم است 
به اهمیت جایگاه بخش خصوصی بپردازیم؛ علی رغم این که تمامی مسئولین تراز اول 
کشور همواره اذعان دارند که در حوزه های تخصصی، حتما همه مسئولان موظف اند از 
نظرات فعالین اقتصادی استفاده کنند؛ اما متاسفانه شاهد هستیم که این مهم به درستی 

اتفاق نمیفتد.

کاویانی در ادامه موارد ذیل را برشمرد:
کار دولت نظارت، تقویت و توانمندسازی بخش خصوصی است و لذا بخش خصوصی 
به واسطه حمایت های دولت قادر خواهد بود گستره  فعالیت های خود را توسعه دهد. 
حمایت های دولت، در دو بعُد مادی و معنوی کمک خواهد کرد تا بخش خصوصی رشد 
کرده و اقتصادی پویا شکل گیرد. نمونه های موفق این امر در کشورهای مختلف هست، 
در کشورهایی مثل چین و مالزی دولت در جایگاه حمایتی و نظارتی به خوبی ایفای 
نقش کرده و توانسته زیرساخت های خوبی را درست کند، کسب و کارها در آنجا هم 

چابک شده اند و هم بدون مشکل می توانند فعالیت های خود را توسعه دهند.
ــات به عنوان عمده  ــدور مجوزها، بیمه و مالی ــا هنوز موضوعاتی مثل ص ــور م در کش
چالش های فضای کسب و کار به حساب می آیند. البته مشکلات دیگری هم وجود دارد 
مثل سوءاستفاده برخی افراد در جایگاه های بالا و وجود رانت در سیستم اقتصادی کشور، 
این ها همه موانعی هستند که باعث می شود بخش خصوصی نتواند آن بلوغ کافی را به 

دست آورد. به همین دلیل لازم است به این موضوعات پرداخته شود.
البته قابل ذکر است در سال های اخیر اقداماتی در رفع این چالش ها صورت گرفته؛ اما 
ــت. در واقع دولت باید در جایگاه تسهیل گری، حمایتی و نظارتی  همچنان کافی نیس
ــانه فعالین اقتصادی را به عنوان بازیگران اصلی  نقش آفرینی نماید و نظرات کارشناس
فضای کسب و کار، در تصمیمات خود لحاظ کند. همان طور که مقام معظم رهبری و 
رئیس جمهور نیز از ابتدای سال به این مهم اشاره کرده اند که بخش خصوصی را باید در 

همه کارها مورد مشورت خود قرار دهیم.
اگر بخواهیم به منظور ارتباط دولت با بخش خصوصی نظامی را پیشنهاد دهیم راهکار 
بسیار ساده است، البته از منظری دیگر در بعُد اجرایی می تواند سخت هم باشد، به این 
ــتور از بالا تمامی سازمان ها و نهادهای  ــت با یک ابلاغیه و دس جهت که تنها کافی اس
ــال که به عنوان  ــکل های تخصصی و اصناف فع ــر را موظف نمایند، تا تش تصمیم گی
نمایندگان بخش خصوصی محسوب می شوند، در هر حوزه شناسایی کرده و در امور 

تخصصی و فناورانه از نظرات آن ها استفاده نمایند.
ــر زمینه تخصصی برای  ــازمان و نهاد تصمیم گیر، در ه ــر اگر در هر س ــوی دیگ از س
نمایندگان بخش خصوصی در جایگاه تصمیم سازی کرسی در نظر گرفته شود؛ حضور 
نمایندگان بخش خصوصی در حوزه های مختلف در جلسات تصمیم سازی می تواند از 

بروز اختلاف نظرها و چالش های فضای کار جلوگیری نماید.
به عنوان مثال در بحث خودروهای متصل که جزء موضوعات اصلی پیگیری شده در 
کارگروه اینترنت اشیاء کمیسیون کسب و کارهای دانش بنیان اتاق بازرگانی ایران بود؛ 
بدون حضور بخش خصوصی، از سوی نهادهای تصمیم گیر مصوباتی تعیین و ابلاغ شده 
ــاز از سوی دیگر به عنوان  ــو و خودروس بود که در آن اپراتورهای تلفن همراه از یک س
بازیگران این چرخه پیش بینی شده بودند و نقشی برای شرکت های بخش خصوصی 
دیده نشده بود. در صورتی که جایگاه شرکت های فناور به عنوان ارائه دهندگان نرم افزار 

و سخت افزار به هیچ عنوان قابل انکار نیست.
ــود که وجود شرکت های فناور بخش خصوصی نادیده گرفته  نباید شرایطی ایجاد ش
شود و مثلا اپراتورهای تلفن همراه از ابتدا شرکت های جدیدی ایجاد کنند برای گرفتن 

از س��وی دیگر اگر در هر س��ازمان و نهاد 
تصمیم گی��ر، در هر زمینه تخصصی برای 
نماین��دگان بخ��ش خصوص��ی در جایگاه 
تصمیم سازی کرسی در نظر گرفته شود؛ 
حض��ور نماین��دگان بخ��ش خصوصی در 
حوزه های مختلف در جلسات تصمیم سازی 
می تواند از بروز اختلاف نظرها و چالش های 

فضای کار جلوگیری نماید.
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ــالت اپراتور چیز دیگری است و باید بستر و  جای بخش خصوصی، در صورتی که رس
زیرساخت را فراهم کند. 

ــازی و تعامل بین دولت و بخش  ــده بخش دولت در پنل تخصصی »گفتمان س نماین
ــمند« اذعان داشتند از ایرادات بخش خصوصی این  خصوصی در حوزه تحولات هوش

است که هیچ گاه طرحی نداشته و ارائه نکرده است!
ما این سؤال را از ایشان داریم، کجا از بخش خصوصی یا حداقل از ما به عنوان سندیکای 
 ،)IoT( شناسایی و مکان یابی رادیویی در خصوص مباحثی تخصصی مثل اینترنت اشیا
رادیو شناسه )RFID(، ردیابی )GPS(، نقشه برداری ماهواره ای )GIS(، هوش مصنوعی 

)AI( یا طرحی خواسته شده و بی جواب بوده ایم؟
ــرح RFID را ارائه کردیم؛ اما به آن  ــا در زمان دولت قبل در بحث زنجیره تامین ط م
ــبنم صورت گرفت که به  ــد و تصمیم گیری با انتخاب طرح هایی مثل ش توجهی نش

شکست هم منجر شد.
تشکل ها به عنوان نمایندگان بخش خصوصی همواره طرح  برای ارائه خواهند داشت؛ اما 
باید ضمانتی برای اجرایی شدن و توجه به آن ها وجود داشته باشد تا بخش خصوصی 

نیز بتواند نظرات خود را ارائه کند.
باید به بخش خصوصی بها داده شود و حداقل اقدام این است که به تشکل های تخصصی 
به نمایندگی از بخش خصوصی در جایگاه تصمیم سازی کرسی اهدا شود و به عنوان 
طرف مشورت قرار گیرند. البته در بحث اجرایی ضوابطی وجود دارد و باید تلاش شود 
ــد و شرکت هایی که مستحق هستند پروژه ای را در سطح خودشان  عدالت برقرار باش
ــرکتی با رانت و قدرت، بخش خصوصی را از  ــوند نه این که ش انجام دهند، پذیرفته ش

چرخه اقتصادی حذف نماید.

  نگاه های بخش�ی و دستگاهی، میان دس�تگاه های اجرایی و خدمات رسان کنار 
گذاشته شود

داوود ادیب، رئیس اتحادیه صادرکنندگان صنعت مخابرات ایران و عضو کارگروه اینترنت 
اشیا کمیسیون کسب و کارهای اتاق ایران هم با اشاره به لزوم استفاده از نظرات بخش 
خصوصی و تشکل های تخصصی در مسیر توسعه کشور در تمامی عرصه ها و از جمله 
صنعت ICT گفت: یکی از موارد مهمی که از سال های گذشته مد نظر حاکمیت بوده 
ــت ولیکن اقدامات مؤثری در این خصوص انجام نشده است، اصلاح ساختار تولید  اس
ملی با حذف ضوابط اجرائی زائد و غیرضروری در راه اندازی کسب و کارها و همچنین 
سهولت کسب و کار است. بدیهی است که برای حصول این موضوع می بایست بر اساس 

شاخص های استاندارد سهولت کسب و کار اقدامات اساسی انجام داد.
داوود ادیب به سرفصل های ذیل اشاره کرد:

جهت حصول نتیجه می توان سالانه چند شاخص از ۱۰ شاخص دوئینگ بیزینس بانک 
جهانی و یا به عبارتی شاخص های سهولت کسب و کار، را هدف گذاری نموده و آن ها 
را بهبود دهیم، طبیعتا در صورت بهبود این شاخص ها، با توجه به این که بانک جهانی 
هر سال سهولت کسب و کار کشورها را ارزیابی مجدد می نماید می توان رشد مثبت و یا 
منفی را در این شاخص ها مشاهده و  بر اساس آن برنامه های راهبردی کشور را در این 

خصوص، ارزیابی مجدد نمود.
با بررسی جایگاه ایران در رتبه بندی بانک جهانی نکته مهمی که به چشم می خورد این 
است که در سال های گذشته و علی رغم انتظاراتی که از برنامه های دولت مورد انتظار بود، 

بهبود قابل توجهی در شاخص های مرتبط با سهولت کسب و کار نداشته ایم. 
وضعیت نامناسب رتبه های کشورمان در شاخص های ده گانه نشان می دهد که تحولات 
ساختاری مناسب و مد نظر نهادهای تصمیم گیر کشور در خصوص بهبود این شاخص ها 
بدون تحقق و ضعیف بوده و نیازمند این هستیم که تغییرات نهادی و رویکردهای جدی 
در سطوح مختلف در این خصوص در لایه های مختلف برنامه هفتم با نظرات تشکل ها 
ــه ای و  در حد یک نظرخواهی که مورد  و فعالان اقتصادی، به صورت جدی و نه کلیش

استفاده قرار نگیرد،  مورد توجه واقعی و اعمال در برنامه قرار گیرد.
در این راستا ضروری است که نگاه های بخشی و دستگاهی، میان دستگاه های اجرایی و 
خدمات رسان در سطح دولت، قوه مقننه، قوه قضاییه و سایر نهادها کنار گذاشته شود و 
با  استفاده از الگوهای موفق در کشورهای توسعه یافته، پیاده سازی کامل و جامع دولت 

ــتراک گذاشتن اطلاعات و ارائه خدمات  الکترونیک در مفهوم واقعی، همراهی و به اش
در قالب پنجره واحد و تحقق حکمرانی داده و  در نهایت حکمرانی بر داده که اخیرا در 
دستور کار دولت می باشد با جدیت بیشتری دنبال شود و تمامی این شاخص ها از طریق 

یک درگاه واحد نظارت و کنترل و پایش گردد.
ــتگاه های اجرایی و حتی  ــطح دس به علاوه ایجاد یک نظام هماهنگ کننده ملی در س
فرا قوه ای، مورد نیاز می باشد تا همراهی و هم راستایی مناسب میان تشکل ها، فعالان 
ــب و کار پیگیری شود تا کشور  ــازمان های ذی ربط در جهت بهبود کس اقتصادی، س
شاهد، تقویت تلاش های صورت گرفته در مسیر بهبود رتبه در این شاخص و رونق تولید 
ــورمان و از جمله صنعت ICT به عنوان صنعتی که دارای  در تمامی عرصه های کش

ارزش افزوده بالایی است، باشد.

با بررسی جایگاه ایران در رتبه بندی بانک 
جهان��ی نکته مهمی که به چش��م می خورد 
این اس��ت ک��ه در س��ال های گذش��ته و 
علی رغم انتظاراتی که از برنامه های دولت 
م��ورد انتظار بود، بهب��ود قابل توجهی در 
شاخص های مرتبط با سهولت کسب و کار 

نداشته ایم. 
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بررسی نقش خط مشی گذاری هوشمند در کارآمدسازی نظام تصمیم گیری و قانون گذاری کشور

مرکز پژوهش های مجلس: سیاستگذاری فناوری اطلاعاتی در کشور نیازمند تجدیدنظر است

ــی به بررسی نقش خط مشی گذاری هوشمند  مرکز پژوهش های مجلس در گزارش
ــت:  ــور پرداخته و معتقد اس ــازی نظام تصمیم گیری و قانونگذاری کش در کارآمدس
خط مشی گذاری هوشمند تلاشی برای ارتقای نظام تصمیم گیری و خط مشی گذاری 
ــت که در آن توجه ویژه ای به ارتباط میان بخش های سه گانه خط مشی )طراحی،  اس
پیاده سازی و ارزیابی( و استفاده مستمر از اثرات برنامه ها و اقدامات در حین اجرا به منظور 

بازبینی و تصحیح فرایند اجرا، وجود دارد. 
ــلامی در گزارشی با  ــورای اس دفتر مطالعات حکمرانی مرکز پژوهش های مجلس ش
ــی گذاری هوشمند، رویکردی نوین برای کارآمدسازی نظام تصمیم  عنوان »خط مش
ــور« اظهار داشت از ضروریات مهم در نظام حکمرانی کشور،  گیری و قانونگذاری کش
هوشمندسازی نظام تصمیم گیری و قانونگذاری کشور است. خط مشی گذاری هوشمند 
تلاشی برای ارتقای نظام تصمیم گیری و خط مشی گذاری است که در آن توجه ویژه ای 
به ارتباط میان بخش های سه گانه خط مشی )طراحی، پیاده سازی و ارزیابی( و استفاده 
مستمر از اثرات برنامه ها و اقدامات در حین اجرا به منظور بازبینی و تصحیح فرایند اجرا، 

وجود دارد.
این گزارش عنوان کرده با پیشرفت دانش در حوزه های حکمرانی، خط مشی  گذاری و 

ــو و همچنین تجارب مثبت و منفی دولت های گوناگون در  مدیریت دولتی از یک س
ــوی دیگر، نیاز به ارتقا و تحول عملکرد دولت ها امری  ــال های مختلف از س طول س
ــت. خط مشی گذاری هوشمند از  ــهروندان اس لازم و ضروری و جزء مطالبات مهم ش
رویکردهای مهمی است که در سال اخیر به منظور ارتقای قابلیت ها و توانمندی های 
ــازی نظام حکمرانی و اداری مطرح  دولت به منظور اجرای مؤثر برنامه ها و کارآمدس
ــده است تا عملکرد دولت ارتقا یابد و خدمات عمومی با کیفیت بهتری در اختیار  ش

شهروندان قرار گیرد.
در بخشی از این گزارش آمده است خط مشی گذاری هوشمند به دنبال یکپارچه سازی و 
نگاه جامع به سه مرحله طراحی و تدوین برنامه ها،  پیاده سازی و اجرای برنامه ها و نظارت 
و ارزیابی برنامه هاست. شکل گیری چرخه بازخورد در این سه مرحله باعث می شود که 
نوعی نظام خود تصحیح شونده خودکار ایجاد شود که به صورت مستمر و پیوسته خود را 
ارتقا دهد تا برای مسائل جدیدی که اتفاق می افتد، ظرفیت و قابلیت لازم را برای واکنش 

و حل آنها و ارائه سازوکارها و راهکارهای مناسب داشته باشد.
ــی گذاری هوشمند مدنظر قرار می گیرد،  از موارد مهم دیگری که در موضوع خط مش
ارزیابی هوشمند است. ارزیابی هوشمند شامل مجموعه قواعدی است که استفاده از آنها 
می تواند موجب افزایش کیفیت نتایج ارزیابی و همچنین افزایش میزان استفاده از این 
نتایج برای بهبود برنامه ها شود. در ارزیابی هوشمند این نکته مدنظر قرار می گیرد که 
فقط یافته های ارزیابی نیستند که می توانند تأثیرگذار باشند؛ بلکه تصمیم برای ارزیابی، 
انتخاب روش و اینکه چگونه نتایج منتشر می شوند می تواند اثرات بسیاری داشته باشد. 
گاهی بی توجهی به این جزئیات موجب می شود تا یک ارزیابی به جای آنکه موجب بهبود 

شود، منجر به ایجاد مشکل شود.
این گزارش پیشنهاد کرده نظام حکمرانی و قانونگذاری کشور می تواند از این رویکرد 
نوین مطرح شده در عرصه خط مشی گذاری و تصمیم گیری به منظور اصلاح فرایندها و 
رویه های موجود بهره گیرد. از مباحث مهمی که هم دولت و هم مجلس شورای اسلامی 
ــت که یافته های این گزارش  ــازی اس جزء برنامه های خود مطرح کرده اند، هوشمندس
کمک شایانی به این عرصه خواهد کرد. در این راستا گزارش مرکز پژوهش ها برخی از 
پیشنهادها و توصیه های سیاستی و کاربردی براساس یافته های ناظر به هوشمندسازی 

خط مشی  را ارائه کرده است.

ــابقه سیاستگذاری  ــت که س ــی تاکید کرده اس مرکز پژوهش های مجلس در گزارش
فناوری های اطلاعاتی در کشور، از جمله راهی که مرکز ملی فضای مجازی تاکنون طی 

کرده، نیازمند مطالعه و ارزیابی و تجدیدنظر است.
مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی در گزارشی به موضوع توسعه فناوری های 

اطلاعاتی در جهت دموکراسی مستقیم پرداخته است.
ــی مستقیم به عنوان  ــت: در این گزارش دموکراس ــی از این گزارش آمده اس در بخش
ــنهاد نهایی فناوری های اطلاعات برای حکمرانی مطرح شده است و فیسبوک،  پیش
گوگل و بلاکچین به عنوان سه پلتفرم در راستای دموکراسی مستقیم بررسی شده اند.

این فناوری های اطلاعاتی در عین حال که به شکلی مویرگی همه عرصه های زندگی 
را سلطه پذیر کرده اند، علیه نفوذ دولت عمل کرده و از حدود دولت های رسمی کاسته 
ــترده تر کرده اند، اما از مسئولیت  اند. به بیان دیگر ابعاد قدرت )به معنای عام( را گس

پذیری آن کاسته اند.«
در این گزارش به بررسی نظریات صاحبنظران درباره »دولت به عنوان پیشران و جهت 
گسترش فناوری های اطلاعاتی« و »گسترش فناوری های اطلاعاتی در جهت استقلال 

زندگی از دولت« پرداخته شده است.
در بخش نتیجه گیری و ارائه توصیه های سیاستی مرکز پژوهش های مجلس تاکید 

کرده است:
امروز مسیر توسعه از طریق اطلاعات برای سیاست، اقتصاد و فرهنگ به پیشنهاد پلتفرم 
ــت و در جهان بازی های آنلاین، دنیاهای  ــیده است. پلتفرم پیشنهادی جامع اس رس
مجازی موازی )مثل متاورس شرکت فیسبوک یا همان متا،( سرویس های ارائه ویدئو 
براساس درخواست )Video on Demand(، اینترنت اشیا، سیستم های کاریابی و 
سازمان های توزیعی کار و مانند آن درحال بازتولید خود از طریق فناوری های مختلف 
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تولید 18 هزار و 800 برنامه و بازی ایرانی در یک سال

است.
ــت مداخله می کنند که دولتها صراحتاً از لزوم حکمرانی  نه فقط پلتفرم ها در سیاس
ــیوه کارشان سخن می گویند. یکی از مثالهای  ــبه به فرم پلتفرم در ش پلتفرمی و تش
ــاختار حقوقی - سیاسی شهر فناوری نئوم  ــنهادی است که برای س جالب توجه پیش
ــتان سعودی مطرح شده است. حکومت سعودی وعده داده ساختار حقوقی این  عربس
شهر از ساختار حقوقی کشور اصلی عربستان جدا باشد به نحوی که یک نظام حقوقی 

خودمختار که سرمایه گذارانش تعیین می کنند آن را اداره خواهد کرد.
درحقیقت پرسشی که به وجود میآید این است که اگر امروز مجموعه اطلاعات و توان 
پردازشی که در بخش خصوصی وجود دارد قابل مقایسه با دولت نیست آنگاه چه چیزی 
برای دولت می ماند؟ آیا دولت دیگر صلاحیت و ابزارهای کافی جهت برعهده گرفتن 
مسئولیت جامعه را دارد؟ آیا هنوز چیزی برای دولت باقی مانده که اطلاعات نمی تواند 
همه آن را به دست بیاورد و در خود هضم کند؟ این پرسش اصلی است که پیش روی 

حکمرانی در عصر اطلاعات قرار دارد.
ــات کمک نکنند. نمی توانیم  ــترش اطلاع نمی توانیم به دولتها توصیه کنیم به گس
همچنین به آنها به سادگی بگوییم در برابر نفوذ الگوی پلتفرمی به سیاست مقاومت 
ــعه زیرساخت شبکه و اینترنت  ــد هرچقدر دولت در زمینه توس کنند. به نظر می رس
ــرمایه گذاری کند بیشتر به پلتفرمی شدن جامعه کمک کرده است. پلتفرم شیوه  س

جدیدی از جمع شدن ما دور یکدیگر و وحدت یافتن ماست.
ــان در گزارش حقیقت صرفاً از طریق کارکردشان  امروز ارزش علوم به جای توانایی ش
سنجیده می شود؛ این اتفاق وابسته به فاصله ظاهراً امنی است که موقعیت پلتفرمی از 
جریان اتفاقها برای دولت ایجاد و فراهم کرده بنابراین دولت مسئولیتی در قبال حقیقت 
برعهده ندارد، دولت صرفاً یک پلتفرم است. حقیقت هرچه باشد صرفاً و نهایتاً کالایی 

است که باید تولید شود و به سلامت به دست مصرف کننده اش برسد.
امروز این تصادفی نیست که تلاش برای حق رأی و به دست گرفتن سرنوشت به تلاش 
برای اتصال به شبکه تبدیل شده است. این تغییر ذائقه سیاسی را نمی توانیم دست کم 
بگیریم، همچنین کاملا رویاپردازانه و ناشی از نشناختن ماهیت دولت است که بخواهیم 
ــی مستقیم یا دموکراسی پلتفرمی همه پیشنهادهای  تحت عناوینی مانند دموکراس

فناوری را بپذیریم و دولت را کاملا به یک پلتفرم تبدیل کنیم.
پیدایش پیشنهاد پلتفرم و فراگیری آن به خوبی نشان می دهد که سپردن انتخاب مسیر 
رشد فناوری های اطلاعاتی به خود آنها به کجا می رسد. اما اگر پلتفرم در مرکز سیستم 
اطلاعاتی بنشیند معنایش این است که دیگر این مرکز قصد ندارد لااقل در معنای سنتی 

کلمه مسئولیت سیاسی پیرامون را برعهده بگیرد.
دموکراسی مستقیم امروز عمدتاً در معنای دموکراسی پلتفرمی پیشنهادی معنادار به 

شمار می آید. پلتفرم ها در جهت اضمحلال دولت حرکت می کنند و فناوری های شان 
را توسعه می دهند. مسئله این نیست که پلتفرم ها واقعاً به این هدف برسند، بلکه بیشتر 
این جهت کلی حرکت آنهاست. حرکت آنها در این راستا گاهی کاملا آگاهانه و عامدانه 

و گاهی نیمه آگاهانه است.
اما این کشمکش میان دو سرمنشأ مشابه قدرت در جامعه و دو پادشاه به شیوه سنتی 
نیست، بلکه میان دو ایده است: ایده ضرورت دولت به عنوان تکیه گاه آگاهانه جامعه از 
سویی، و تکیه بر پلتفرم که نقاط سیاسی مبهم یا حتی پنهانی دارد و مسئولیت کاملا 

محدودی در قبال جامعه می پذیرد از سویی دیگر.
ــخیص این جهت بنیادین نمی توانیم در قبال مجموعه اتفاقی که امروز در  بدون تش
عرصه فناوری اطلاعات درحال رخ دادن است توضیحی داشته باشیم و موضعی بگیریم، 
مگر آنکه ساده انگارانه مجموعه اتفاقها را به فعل و انفعالات پراکنده و جزیی ابزارها و 

بازارهایشان فرو بکاهیم.
با این وصف مهمترین کار دولت امروز بازاندیشیدن به آن است که بیش از پلتفرم ها 
و غیر از پلتفرم ها چرا هنوز باید و چگونه هنوز می تواند به معنای واقعی مرکز باشد، 
سرنوشت کل را برعهده بگیرد و به کار ویژه اش بپردازد. این مسیر تنها به شرطی پیموده 
می شود که نوعی بیداری، آگاهی و استقامت در دولت پدید آید که او را از پیروی صرف 

از پیشنهادهای فناوری های اطلاعاتی باز دارد و موفق به ارزیابی آنها کند.
در نهایت باید گفت:

ــت و البته نیاز به سیاست و  ــعه ای سیاسی اس ــعه فناوری های اطلاعاتی توس • توس
ــآمد روزگار سپرد و برخورد پسینی  ــتگذار )دولت( دارد؛ نمی توان آن را به پیش سیاس
ــاس آن  ــت، ضرورتی که »مرکز ملی فضای مجازی« در ایران براس و انفعالی با آن داش

تأسیس شده است، اما هنوز مقصود از آن حاصل نشده است.
• مواجهه با فناوری های اطلاعاتی نیاز به »سیاست توسعه و تولید« دارد، درحالی که 

عمده سیاستگذاری ما در این حیطه »سیاستگذاری کنترل و مصرف« است.
• فناوری های اطلاعاتی پدیداری دربرگیرنده همه زندگی و متعاقباً تعیین کننده ماهیت 
دولت و ابزارهایی برای رسیدن به مقاصد خویش هستند. سیاستگذاری در این حیطه 
باید امری بنیادین تلقی شود و به جای واسپاری به متخصصان حیطه فناوری اطلاعات 
یا دستگاه های امنیتی، از مجموعه سرمایه سیاستگذاری در کشور، اعم از اندیشمندان 
سیاسی، جامعه شناسان و اهل فرهنگ استفاده کند. طبیعتاً رسیدن به سیاستی برای 
توسعه فناوری های اطلاعاتی، ابتدا نیازمند تقویت و تعمیق گفتگوهای علمی و عمومی 
درباره طرح و جهت این فناوری ها است.بر این اساس، سابقه سیاستگذاری فناوری های 
اطلاعاتی در کشور، از جمله راهی که مرکز ملی فضای مجازی تاکنون طی کرده است، 

نیازمند مطالعه و ارزیابی و تجدیدنظر است.

پلتفرم فروشگاه بازی های اندرویدی ایرانی اعلام  کرد که سال گذشته ۱8 هزار و 8۰۰ بازی 
و برنامه ایرانی توسعه داده شده اند.یک پلتفرم ایرانی که بستری برای دسترسی به برنامه ها 
و بازی های اندرویدی است، گزارشی درباره رفتار کاربران و دستاورد توسعه دهندگان در 
سال ۱۴۰۱ منتشر کرده است.»کافه بازار« نخستین فروشگاه ایرانی برای ارائه برنامه ها و 
بازی های اندرویدی است که بیش از ۱2 سال از توسعه آن می گذرد. این اطلاعات با استفاده 
از داده های سایت »بینش بازار« )مراجع اطلاع رسانی و تولید گزارش های داده محور بازار( 
به دست آمده است.تعداد نصب برنامه و بازی از بازار در سال ۱۴۰۱ به ۱.8 میلیارد نصب 
رسیده و 63۰ میلیون به روز رسانی انجام شده است. بیشترین نصب به ترتیب مربوط به 

دسته بندی ابزارها، شبکه های اجتماعی، سرگرمی، آموزش و امور مالی است.
  همراه بانک 22 بانک کشور در پلتفرم ایرانی

در سال ۱۴۰۱ تعداد ۱8 هزار و 8۰۰ برنامه و بازی ایرانی تولید شده است. یکی از اتفاقاتی 
که در رفتار کاربران رخ داده، نصب همراه بانک های رسمی از طریق کافه بازار است. در سال 
۱۴۰۱ بیش از ۴5 میلیون برنامه همراه بانکی توسط کاربران نصب شده است. تا پایان سال 

۱۴۰۱ تعداد 22 بانک پرمخاطب، همراه بانک های خود را در بازار منتشر کرده اند.
  حذف بازی های دارای مشکل

یکی از کارهای دیگری که از سال گذشته آغاز شد تا کاربران ایرانی بتوانند با اطمینان 

ــتری برنامه های موردنظرشان را دانلود کنند، مربوط به بازنگری برنامه ها است.  بیش
ــیاری از برنامه ها و  ــد، بس ــا انجام بازنگری های جامعی که در پلتفرم بازار انجام ش ب
بازی هایی که در فرآیند به روزرسانی، رفع خطاها و توجه به هشدارهای امنیتی بازار، 
از رعایت معیارها ناتوان بودند با هشدار یا حذف رو به رو شدند. از طریق این روش 33 
هزار برنامه و بازی تا رفع مشکل ریسک های بالقوه امنیتی یا عدم رعایت ضوابط بازار 
حذف یا تعلیق شدند. 9۰۰ رهانش به دلیل ریسک های امنیتی و عدم رعایت ضوابط 
بازار، اجازه انتشار نیافتند.آنتی ویروس های مورد استفاده بازار جهت اسکن برنامه ها و 
ــار به روزرسانی، حداکثر سه روز پس از انتشار در بازار هم به  بازی ها به محض انتش

روزرسانی و استفاده می شوند.
  اسکن با 10 آنتی ویروس جهانی پیش از نصب

یکی از مشکلات کاربران موبایلی، وجود ویروس در برخی برنامه ها و بازی هایی است که 
در گوشی خود نصب می کنند. این پلتفرم بومی برای رفع این مشکل، از پاییز ۱۴۰۱ کافه 
بازار فرایندی را ایجاد کرد تا قبل از نصب بازی یا برنامه موردنظر کاربران، ۱۰ آنتی ویروس 
جهانی آن را بررسی کنند تا کاربران پس از اطمینان از امن بودن آن را روی گوشی خود 
نصب کنند. در شش ماهه دوم سال ۱۴۰۱، ماهانه 2۰۰ میلیون نصب پس از اسکن با 

آنتی ویروس ها انجام شده است.
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بــازار

سامسونگ از نسل جدید گوشی های هوشمند تاشو رونمایی کرد

تلاش اپل برای حفظ تولید 8۵ میلیونی آیفون
اپل از تولیدکنندگان قراردادی خواست امسال حدود 85 میلیون دستگاه آیفون ۱5 تولید 

کنند که تقریبا با میزان تولید سال گذشته، برابر است.
به گزارش بلومبرگ، اپل با وجود التهاب در اقتصاد جهانی و کاهش پیش بینی شده فروش 
بازار تلفن هوشمند، قصد دارد میزان عرضه آیفون به بازار را بدون تغییر نگه دارد. احتمالا 
مجموع درآمد اپل افزایش پیدا می کند زیرا این شرکت به دنبال افزایش قیمت مدل های 

»پرو« است.
اقبال اپل که ارزشمندترین شرکت جهان است، در اقتصاد جهانی منعکس می شود زیرا 
پیشران کسب و کار هزاران شرکت تولیدکننده و اشتغال زایی برای میلیون ها نفر از آمریکا 
و چین تا ویتنام و هند است. ارزش سهام اپل، امسال حدود 5۰ درصد رشد کرده و ارزش 

بازار این شرکت را به سه تریلیون دلار رسانده است.
اپل و رقیبانش با افت شدید تقاضا برای محصولات الکترونیکی از تلفن هوشمند گرفته تا 
رایانه، دست و پنجه نرم می کنند زیرا مصرف کنندگان و شرکت ها، در مواجه با افزایش 
قیمت ها و ابهامات اقتصادی، از هزینه خودداری می کنند. در آمریکا، پیش بینی می شود 
ــت جاری خود، نرخ بهره را برای مقابله با تورم، افزایش می دهد. از  فدرال رزرو در نشس
سوی دیگر، اقتصاد چین که دومین اقتصاد بزرگ جهان است، در سه ماهه دوم امسال 

ضعیف شد.
برنامه تولید اپل به دلیل تاثیر گسترده ای که دارد، دقت زیر ذره بین قرار دارد. از سامسونگ 
ــکان که در زمره بزرگترین شرکتهای جهان  ــرکت TSMC تا فاکس الکترونیکس تا ش
هستند، به کسب و کار آیفون برای رشد و حاشیه سود خود، وابسته هستند. اپل اعلام کرد 
انتشار آمار عرضه را در سال 2۰۱8 متوقف خواهد کرد تا توجه سرمایه گذاران را به کسب 

و کارهای قابل پیش بینی تری مانند اپ استور معطوف کند.
این شرکت امسال پیش بینی میزان عرضه مدل رده پایین گوشی خود را به دلیل چالش 
تولید، حدود دو میلیون دستگاه کاهش داده اما به سفارش تولید مدل های رده بالاتر گران 

قیمت اضافه کرده است.
به گفته منابع آگاه، همچنین یک وقفه جزئی در تامین صفحه نمایش گوشی جدید وجود 

دارد که به زودی برطرف خواهد شد و تاثیر چندانی روی تولید نخواهد داشت.
وب سایت دیجی تایمز پیش تر گزارش کرده بود حجم اولیه تولید آیفون های جدید، ممکن 

است 83 تا 85 میلیون دستگاه باشد. پیش بینی اپل از تولید 85 میلیون دستگاه آیفون، 
کمتر از هدف اولیه عرضه 9۰ میلیون دستگاه از سوی اپل در دو سال گذشته است. اما این 
شرکت به دلیل کمبود تراشه در سال 2۰2۱ و قرنطینه های کرونا در چین در سال 2۰22، 

نتوانست به اهداف مذکور دست پیدا کند.
موفقیت نسبتا پایدار اپل برخلاف شرایط چندین شرکت سازنده تلفن هوشمند است که 
دستگاه های اندرویدی می سازند. طبق آمار شرکت تحقیقاتی کانترپوینت، فروش تلفن 
برای هشت فصل متوالی کاهش یافته است. برندهای اندرویدی چینی ویوو و شیائومی هر 

دو با بیش از ۱۰ درصد کاهش روبرو شده اند.
این شرکت پیش بینی کرده است فروش اپل در سه ماهه اخیر، دو درصد کاهش پیدا کرده 
اما سهم بازارش به دلیل تداوم رشد تقاضا برای گوشی های 6۰۰ دلاری یا بیشتر، به ۱7 

درصد رسیده است.

ــرکت محصولات الکترونیک سامسونگ در یک رویداد مجلل در سئول پایتخت کره  ش
جنوبی از دو گوشی هوشمند تاشوی جدید خود رونمایی کرد. گوشی های تاشو عرضه شده 

از قیمت تقریبا بالایی برخوردارند و آنها را می توان در برخی کشورها پیش خرید کرد.
به گزارش یورونیوز، نمایشگرهای دو مدل »گلکسی زد فلیپ 5« و »گلکسی زد فولد 5« 
بزرگتر از صفحه نمایش گوشی های تاشو قبلی هستند و دوربین های پیشرفته تر با کیفیت 
تصاویر بهتری دارند. به گفته سامسونگ آنها همچنین امکانات بیشتری برای کار، چت 
متنی و ویدیویی و همچنین فیلم و بازی دارند.به لحاظ ظاهری گوشی های هوشمند جدید 
سامسونگ نسبت به نسخه های تاشوی قبلی کمی براق تر و سبک تر هستند، اما به گونه ای 
ــده اند که بادوام تر و در مقابل ضربه مقاوم تر باشند.این گوشی ها را می توان از  طراحی ش

هم اکنون پیش سفارش کرد، با این حال قیمتی که برای این گوشی ها گذاشته شده است 
به نسبت بالا به نظر می رسد. این قیمت ها از نرخ پایه ۱۱99 یورو برای مدل »گلکسی زد 
فلیپ 5« و ۱899 یورو برای »گلکسی زد فولد 5« شروع می شود.»تی ام رو«، مدیرعامل 
موبایل سامسونگ الکترونیکس، در بیانیه ای گفت که گوشی های هوشمند تاشو »سطحی 
از تجربه  را ارائه می دهند که مردم می خواهند و نمی توانند آن را در هیچ دستگاه دیگری 
تجربه کنند.«سامسونگ، غول فناوری کره جنوبی که تولید کننده اصلی تراشه های حافظه 
کامپیوتری نیز محسوب می شود، پیشگام عرضه گوشی های تاشو به حساب می آید. این 

شرکت نسل اول دستگاه های الکترونیکی تاشو را در سال 2۰۱9 به بازار فرستاد.
در صنعت تلفن های همراه این خوش بینی وجود دارد که بازار جهانی گوشی های تاشو با 
سرعت بیشتری رشد کند. این در حالی است که سایر فروشندگان گوشی های تاشو مانند 

گوگل، موتورولا و هواوی نیز رقیب سامسونگ محسوب می شوند.
ــازار فناوری، میزان فروش  ــاس گزارش پایگاه کانترپوینت، یک مرکز تحقیقاتی ب بر اس
ــیده است. این رقم  ــال 2۰23 به ۱9 میلیون دستگاه رس ــو در س تلفن های همراه تاش
افزایشی ۴5 درصدی را نسبت به سال 2۰22 نشان می دهد که عمدتاً ناشی از افزایش 
تقاضای مصرف کنندگان در کشور چین است.کانترپوینت در گزارشی که اخیرا منتشر 
کرد پیش بینی کرد در صورتیکه اپل نیز در نهایت یک آیفون تاشو را به بازار عرضه کند، 
میزان فروش کلی تلفن های هوشمند تاشو می تواند تا سال 2۰27 از ۱۰۰ میلیون دستگاه 
فراتر رود.اپل که رقابت تنگاتنگی با سامسونگ برای کسب رتبه نخست فروش جهانی 
گوشی های هوشمند دارد، هنوز هیچ برنامه ای را برای تولید تلفن های همراه تاشو تایید 

نکرده است.
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چالش اپل در فرایند تولید آیفون 1۵

تقلید جنجالی آیفون از شیائومی؛ اولین گوشی جهانی با لنز ترکیبی

سیستم موقعیت یابی چین جایگزین جی پی اس آمریکایی می شود

اپل به زودی سری آیفون ۱5 را عرضه می کند، اما به نظر می رسد عرضه نسخه های پیشرفته تر 
این سری با چالش هایی در تولید پنل های نمایشگر روبرو می شوند.ظاهرا  این شرکت فناوری 
با چالش هایی برای تولید آیفون ۱5 پرو و پرومکس روبرو خواهد شد. به نظر می رسد اپل 
عرضه سری ۱5 را به تاخیر می اندازد و گزارش های جدید نیز سناریوهای مشابهی را ذکر 
کرده اند زیرا با چالش هایی در تولید پنل های نمایشگر برای مدل های رده بالای پرو روبرو 
است.این در حالی است که قبلا شایعه شده بود با کمک یک فرایند جدید تولید، مدل های 
آیفون ۱5 پرو با لبه هایی بسیار نازک در اطراف نمایشگر عرضه می شوند. اما فاکسکان تولید 
کننده تجهیزات اپل، در یکی از مراحل تولید، چالش هایی را در نمایشــگر ها رصد کرد. در 
مراحل مذکور هزاران دستگاه اپل ساخته می شود و به کشف هرگونه مشکل در محصول 
کمک می کند.به گفته یک منبع آگاه نمایشگرهای ساخت شرکت کره ای پس از مرحله 
جدید  LIPOدر فرایند تولید )قالب گیری با فشار تزریق پایین( در تست اطمینان موفق 
نشدند.فرایندLIPO  سبب می شود نمایشگر قبل از سرهم بندی موبایل به قاب فلزی جوش 
بخورد. به نظر می رسد این اختلال روی تولید آیفون ۱5 پرومکس تاثیر بیشتری داشته باشد 

بنابراین احتمالا میزان کمبود آن در بازار کمتر از آیفون ۱5 پرو خواهد بود.

ــت استفاده  ــش میلیارد نفر در جهان از GPS که متعلق به دولت آمریکاس بیش از ش
می کنند، اما حالا چین قصد دارد این سیستم را به چالش بکشد و موقعیت یاب خودش را 
به جهان معرفی کند. سیستم موقعیت یاب جهانی GPS در ابتدا به عنوان یک ابزار نظامی 
ــک و عملیات پهپادی طراحی شد اما با گذشت  برای انجام وظایفی مانند هدایت موش

زمان این فناوری در زندگی غیرنظامیان ضرورت پیدا کرد.با این حال ایالات متحده تنها 
کشوری نیست که سیستم ناوبری جهانی مبتنی بر ماهواره دارد. روسیه و اتحادیه اروپا نیز 
چنین سیستمی دارند و چین نیز با موقعیت یاب »بیدو« قصد دارد به جمع آنها بپیوندد.

یک دیپلمات سابق آمریکایی می گوید چین سال ها پیش به اهمیت داشتن یک سیستم 
ــک هایی که در  ناوبری بین المللی پی برد.او افزود: »چینی ها یک بار توانایی ردیابی موش
نزدیکی جزیره تایوان شلیک کرده  بودند از دست داد و همین مسئله برایشان زنگ خطری 
شد تا سیستم ناوبری خودشان را ایجاد کنند. این سیستم پوشش و دقت مورد نظرشان 
را تضمین می کند و به هیچ کشور دیگری نیز وابسته نیست.«کارشناسان آمریکایی بر این 
باورند که سیستم موقعیت یابی جهانی چین از اهداف نظامی فراتر رفته است، همانطور که 

در مورد سیستم آمریکایی اتفاق افتاد.
آنها می گویند سیستم جدید توسعه عظیم اقتصادی چین را تقویت می کند، می تواند 
سالانه ده ها میلیارد دلار برای این کشور درآمد داشته باشد و همچنین نفوذ پکن را در 
سطح جهانی افزایش دهد.سئول می گوید که پکن صادرات بسیاری از اشکال زیرساخت 

فناوری را با داده های ارائه  شده توسط سیستم موقعیت یابی چینی مرتبط کرده است.

ــی جهانی با لنز  ــاگر حوزه تکنولوژی فاش کرد که اپل برای تولید اولین »گوش یک افش
ترکیبی« قصد دارد به تقلید از گوشی های کمپانی شیائومی آیفون ۱5 را با لنز ترکیبی 

پلاستیک و شیشه طراحی و روانه بازار کند.
ادعای حساب کاربری RGcloudS در توییتر، مبنی بر استفاده اپل از لنز ترکیبی شیشه و 

پلاستیک با گشودگی دیافراگم f/۱.7 در گوشی های سری آیفون ۱5 خبرساز شد.
در صورت حقیقی بودن این خبر، آیفون ۱5 اولین »گوشی جهانی« با لنز ترکیبی خواهد 
بود. چراکه شرکت هایی نظیر شیائومی اگرچه پیش از این، چنین لنزی در گوشی هایشان 

استفاده کرده اند اما آن دستگاه ها صرفا در چین فروخته می شوند.
طبق اطلاعات دریافتی از این افشاگر حوزه تکنولوژی، لنز ترکیبی اپل یک المان شیشه ای 
و 6 المان پلاستیکی دارد. این در حالیست که دوربین عریض آیفون ۱۴ از لنزی با هفت 

المان پلاستیکی بهره می برد.
 ۱.7/f ــت دوربین اصلی آیفون ۱5 به لنزی با گشودگی دیافراگم طبق این خبر قرار اس
ــت و نور بیشتری به سمت  ــود که کمی بزرگ تر از دیافراگم آیفون ۱۴ پرو اس مجهز ش

حسگر می فرستد.
در آیفون ۱5 و ۱5 پلاس که قرار است از دوربین ۴8 مگاپیکسلی استفاده شود، هرچه 
نور جذب شده افزایش یابد، کیفیت نهایی و جزئیات تصویر بیشتر می شود، خصوصا در 

محیط هایی که شرایط نوری ایده آلی ندارند. جذب نور بیشتر باعث بالا رفتن سرعت شاتر 
و ایجاد عمق و میدان بهتر نیز می شود.
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تعهد هفت شرکت فناوری آمریکا برای تضمین ایمنی محصولات هوش مصنوعی

احتمال تجهیز آیفون بعدی اپل به فناوری باتری جدید

صدراعظم آلمان: شبکه های اجتماعی نفرین ایجاد می کنند؛ کتاب خواندن بهتر است!

اولاف شولتس، صدراعظم آلمان،  معتقد است که رسانه های اجتماعی کاربران را با نظراتی 
که از قبل شکل گرفته اند تایید می کنند و همین امر باعث ایجاد نفرین می شود، در همین 

حال کتاب ها دیدگاه های متفاوتی را فراتر از تجربیات افراد ارائه می دهند.
به گزارش یورونیوز، به گفته اولاف شولتس، صدراعظم آلمان،  رسانه های اجتماعی افراد را با 
نظراتی که از قبل شکل گرفته اند تایید می کنند و این موضوع باعث ایجاد نفرین می شود.

این سیاستمدار گفت: »این، نفرین رسانه های اجتماعی است: اینکه در حباب هایی که 
دورمان ایجاد کرده ایم، بنشینیم. در این حباب ها چیزهایی به ما پیشنهاد می شود که قبلا 
هم مطابق با آن فکر می کردیم.«به گفته او این وضعیت خاص، »جدید و ناشناخته« است. 
شولتس ادامه داد که این همان مساله ای است که او را به مطالعه و خواندن کتاب سوق 
داده است. صدراعظم آلمان همچنین اضافه کرد که کتاب ها دیدگاه های متفاوتی را فراتر از 
تجربیات افراد ارائه می دهند.او گفت: »این نکته مهمی در مورد ادبیات است. این که به شما 
این امکان را می دهد که تجربیاتی که خودتان ندارید و اغلب نمی خواهید هم داشته باشید 
را به اشتراک بگذارید.«به اعتقاد شولتس، برای گفتگو هایی که با شهروندان به عنوان یک 
سیاستمدار دارد، کتاب ها »مکمل شگفت انگیزی« هستند. او گفت: »همه این گفتگوها به 
من، به عنوان یک سیاستمدار، بینش و دیدگاه های متفاوتی از شهروندانی که بسیار متفاوت 
از من زندگی می کنند، می دهد. کتاب ها یک جز ادبی به تجربیات من اضافه می کنند و من 
نمی خواهم این فرصت را از دست بدهم.«صدراعظم آلمان ادامه داد: »من عاشق خواندن 
هستم. گاهی زیاد و گاهی کم، گاهی اوقات رمان و بیشتر ادبیات غیرداستانی. این موارد 
متناوب است و تغییر می کند.« به عنوان مثال او در دوران ریاست شاخه جوانان حزب، 
»داستان علمی-تخیلی« می خوانده است. شولتس گفت که تمایلی به خواندن کتاب به 
حالت درازکش ندارد:  »اگر می خواهید تمرکز کنید، بهتر است حالت نشسته داشته باشید. 
بنابراین، من روی صندلی، کنار پنجره، در ماشین و هواپیما کتاب می خوانم. من عادت 

داشتم روی زمین می نشستم، به دیوار تکیه می دادم و مطالعه می کردم.«

گزارش تازه ای حاکی از آن است که آیفون ۱5 آتی اپل ممکن است طراحی باتری انباشته  
جدیدی داشته باشد که معمولا در خودروهای الکتریکی به کار می رود.

به گزارش ایندیپندنت، به گفته یک افشاکننده مجرب که با نام کاربری آرجی کلاودز در 
توییتر فعالیت دارد، ممکن است اجزای باتری  مدل های جدید گوشی هایی که پیش بینی 
می شود سپتامبر آینده عرضه شوند، روی هم قرار گیرند.این طراحی به بسته بندی محکم تر 
اجزای باتری منجر می شود که احتمالا چگالی انرژی بیشتری برای آیفون های جدید ارائه 
می کند.گزارش پیش تری از »آی تی هوم« ، نشان داده بود که این امر باعث می شود عمر 
باتری آیفون های نسل بعدی تا ۱5 درصد افزایش یابد. بسیاری از کارشناسان می گویند 
بسته  باتری در گوشی ها یکی از زمینه هایی است که اپل در آن فرصتی برای نوآوری بیشتر 
دارد.هرچند دوربین و صفحه نمایش گوشی های آیفون در طول این سال ها بهتر شده اند، 
در زمینه عمر باتری مدل ها پیشرفت چندانی حاصل نشده است.پیشرفت کنونی که در 
ــود، به اندازه مدل پیشین، یعنی آیفون ۱3، چشمگیر  عمر باتری آیفون ۱۴ دیده می ش
نیست.با این حال، این افشاکننده مذبور اشاره کرد که طراحی فناوری باتری جدید برای 
ــانگر آن است که احتمال دارد تا هنگام عرضه عمومی،  آیفون ۱5 »محدود« مانده و نش
کامل اجرا نشده باشد.تاکنون شایعات زیادی در مورد ارتقای طراحی آیفون ۱5 منتشر 
شده است.به ادعای برخی افشاگران، در آیفون جدید ممکن است برای نخستین بار، ورودی 
ــی« حذف  شود و اپل ممکن است دکمه های  پورت »لایتنینگ« به نفع »یواس بی ـ ـس
مکانیکی ]کم و زیاد کردن[ صدا و روشن و خاموش روی گوشی را حذف کند و به جای آن ها 

دکمه های »حالت جامد« )سالید-استیت( بگذارد.به گفته افشاکننده ای به نام مینگ چی 
کو، شایعات حاکی از آن است که آیفون ۱5 برای پشتیبانی هدست های واقعیت مجازی 
ــه ای جدید باشد که به این گوشی امکان  ــت حاوی تراش ویژن پرو آینده اپل، ممکن اس
می دهد در »فضایی رقابتی تر« کار کند.شایعه اخیر، افزون بر چندین ویژگی دیگر است که 
اپل در نشست جهانی توسعه دهندگان خود در ماه گذشته در مورد آیفون آینده اش اعلام 
کرد.این غول فناوری در این نشست اعلام کرد که ارتقای آیفون ۱5 شامل طیفی گسترده 
از ابزارهای جدید، از جمله ابزاری برای یادداشت برداری روزانه و به روزرسانی »ایردراپ«، 
تا رونویسی زنده پیام  صوتی و حالت نیمه خاموش جدید برای تبدیل آیفون به نمایشگری 

هوشمند  است.

آمازون، گوگل، متا، مایکروسافت و »اوپن ایِ آی« سازنده »چَت جی پی تی« و چند شرکت  
ــعه فناوری هوش مصنوعی پیشرو هستند، توافق کرده اند که با  نوپای دیگر که در توس
ــی دولت آمریکا، مجموعه ای از اقدامات ایمنی را در رابطه با هوش مصنوعی  نقش آفرین

رعایت کنند.
ــفید اعلام کرد که تعهدات داوطلبانه هفت شرکت  ــیتدپرس، کاخ س به گزارش آسوش
آمریکایی مبنی بر اطمینان از ایمن بودن محصولات هوش مصنوعی آنها پیش از این که 

منتشر و توزیع شوند را تضمین کرده است.
افزایش سرمایه گذاری تجاری در ابزارهای »هوش مصنوعی مولد« که می توانند متن های 
متقاعدکننده ای شبیه انسان بنویسند و تصاویر، صدا، و ویدیوهای جدید تولید کنند، نگرانی 
در مورد توانایی آنها در فریب دادن مردم و انتشار اطلاعات نادرست، همینطور خطرات 

دیگر را به همراه داشته است.
ــازنده  ــفید در بیانیه ای اعلام کرد، چهار غول فناوری، به همراه »اوپن ایِ آی« س کاخ س
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سوء استفاده جاسوسان سازمان های اطلاعاتی غربی از هوش مصنوعی

با جولان هوش مصنوعی، پزشکان نگران از دست دادن شغلشان شده اند!

متا نحوه تصمیم گیری هوش مصنوعی برای آنچه کاربران می بینند را فاش کرد

ــده اند که آزمایش های امنیتی  ــرکت  نوپای دیگر متعهد ش »چَت جی پی تی« و چند ش
»بخش هایی توسط کارشناسان مستقل انجام شود« تا از خطرات عمده ای مانند امنیت 

زیستی و امنیت سایبری محافظت کنند.
این شرکت ها همچنین متعهد به استفاده از روش هایی برای گزارش آسیب پذیری ها به 
سیستم های خود و استفاده از واترمارک دیجیتال برای کمک به تمایز بین تصاویر واقعی و 

تصاویر تولید شده توسط هوش مصنوعی به نام دیپ فیک هستند.
کاخ سفید گفت، آنها همچنین به طور عمومی نقص ها و خطرات موجود در فناوری خود 

را از جمله تأثیرات آن بر عدالت و تبعیض گزارش خواهند داد.

رئیس آژانس اطلاعاتی بریتانیا موسوم به ام  آی6 می گوید که جاسوسان بریتانیایی از هوش 
مصنوعی برای ممانعت از عرضه تسلیحات به روسیه استفاده می کنند.به گزارش یورونیوز، 
رئیس آژانس اطلاعاتی بریتانیا در یک سخنرانی تاکید کرد که سازمان های اطلاعاتی غربی 
ــان را روی ردیابی استفاده بدخواهانه از هوش مصنوعی توسط کشورهای  باید تمرکزش
متخاصم قرار دهند.رئیس ام  آی6 گفته است که کارکنانش در آژانس اطلاعات خارجی 
بریتانیا »با ترکیب مهارت های خود با هوش مصنوعی در حال شناسایی و مختل کردن 
عرضه تسلیحات به روسیه علیه اوکراین هستند.«او که قبلاً هشدار داده بود غرب در حال 
ــت تاکید کرد هوش مصنوعی  عقب افتادن از رقبای خود در رقابت هوش مصنوعی اس
ــود و گفت که استفاده از »عامل انسانی« در  قرار نیست جایگزین جاسوسان انسانی ش
عصر تکنولوژی همچنان حیاتی است.رئیس سازمان اطلاعاتی بریتانیا پیش از این نیز در 
سخنرانی نوامبر 2۰2۱ با تاکید بر استفاده از هوش مصنوعی گفته بود چین »بزرگترین 
اولویت« آژانس است و بریتانیا و متحدانش »باید در مقابل فعالیت روسیه که با سیستم 

مبتنی بر قوانین بین المللی مغایرت دارد بایستند و از آن جلوگیری کنند«.

ــه کاربران چه چیزهایی را در  ــا« فاش کرد که هوش مصنوعی تصمیم می گیرد ک »مت
فیدهای اینستاگرام و فیسبوک خود مشاهده کنند.

به گزارش ایندیپندنت، این شرکت در یک یادداشت طولانی وبلاگی که هدف آن تا حدی 
ــخ به انتقادها در خصوص عملکرد برنامه های کاربردی آن بود، ]روند کار[ ابزارهای  پاس
هوش مصنوعی را توضیح داد که در تصمیم گیری درباره انواع محتوایی که در این برنامه ها 
نشان داده می شوند، به کار می روند.نیک کلگ، معاون سابق نخست وزیر بریتانیا و مدیر امور 
بین المللی متا، گفت که متا از هوش مصنوعی استفاده می کند تا اطمینان حاصل کند 
که محتوای موجود در فیدها و »پست هایی که می بینید، به احتمال بیشتری برای شما 
مرتبط و جالب باشند«.او همچنین گفت که متا روش های جدیدی را برای افراد اضافه 
می کند تا این سیستم ها را کنترل کنند و به افراد امکان می دهد تا آنچه در این برنامه های 
کاربردی نشان داده می شوند، کنترل کنند.متا گفت تصمیم گرفته تا در قالب »بخشی از 
مشی اخلاقی گشوده تر، شفافیت و مسئولیت پذیری در پاسخگویی« اطلاعات بیشتری در 
مورد هوش مصنوعی ارائه کند، و نیز با توجه به این واقعیت که این فناوری، هم در حال 
رشد است و هم بحث برانگیزتر می شود.کلگ نوشت: »با پیشرفت های سریع فناوری های 
ــت که افراد هم از امکانات آن  ــدنی اس قدرتمندی مانند هوش مصنوعی مولد، درک ش

هیجان زده باشند و هم نگران خطرات آن. ما بر این باوریم که بهترین راه برای پاسخ به این 
نگرانی ها، صراحت و صداقت و بی پرده بودن است.«

نسخه کامل یادداشت وبلاگی توضیحی، شامل 22 »کارت سیستم« است که قصد دارد 
کارکرد ابزارهایی که در فیس بوک و اینستاگرام برای رتبه بندی محتوا استفاده می شود، 

توضیح دهد. این کدها را می توان در سایت شفافیت متا یافت.

هزینه های سرسام آور مراقبت های درمانی در کشورهای غربی، سیستم درمانی را مختل 
کرده، تا جایی که با پیشرفت فناوری هوش مصنوعی و جایگزینی آن در بخش خدمات 
ــانی، برخی پیشنهاد داده اند برای کاهش هزینه، از این فناوری در بیمارستان ها هم  انس

استفاده شود.
هزینه های سرسام آور مراقبت های درمانی در آمریکا و بحران مکرر درNHS  )سرویس 
ــلامت همگانی انگلستان(، سیستم خدمات درمانی را با مشکلات بزرگی روبرو کرده  س
است؛ از طرفی رویکردهای قدیمی مراقبت درمانی، در این سیستم بسیار ضعیف شده اند 

اما استفاده از رویکردهای نوین نیز دشوار و پرهزینه خواهد بود.
حال با پیشرفت فناوری هوش مصنوعی و ورود آن در اغلب صنایع و مشاغل به عنوان 
ــاغل  ــانی که به کاهش هزینه ها و کیفیت خدمات در برخی از مش جایگزین نیروی انس
نیز کمک بزرگی کرده، برخی پیشنهاد داده اند تا از این فناوری برای کاهش هزینه ها در 

سیستم خدمات درمانی استفاده شود.
اما این ایده که رایانه های هوشمند می توانند به سادگی جایگزین انسان در پزشکی شوند، 
ــای واقعی به خوبی کار نمی کند زیرا با  ــت. هوش مصنوعی در دنی تصوری وهم آلود اس
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مشارکت 400 شرکت در کره جنوبی برای افزایش استفاده صنعتی از هوش مصنوعی

افزایش زمان حضور کاربران در شبکه های اجتماعی

پیچیدگی های زندگی انسانی سازگار نیست.
اگرچه این ایده وهم آلود باعث نگرانی پزشکان و کادر خدمات درمانی درخصوص از دست 

دادن شغلشان شده، اما قطعا دست کم در حال حاضر این ایده اجرایی نخواهد شد.
پروفسور میهائیلا ون درسار که در دانشگاه کمبریج مشغول آزمایش و تلاش در توسعه و 
خصوصی سازی هوش مصنوعی در علم پزشکی است می گوید: »مردم اغلب فکر می کنند 
قابلیت های اصلی هوش مصنوعی در حوزه مراقبت های درمانی در تجزیه و تحلیل تصاویر 
مانند اسکن MRI، یا یافتن ترکیبات دارویی جدید نهفته است. اما قابلیت های زیادی فراتر 

از این ها وجود دارد.«
وی درخصوص شخصی سازی درمانی به وسیله هوش مصنوعی عنوان کرد: »ما به جای 
تجویز یک درمان برای همه اشخاص، در تلاشم تا راهی بیابیم که درمان ها را سفارشی 
ــبک زندگیِ منحصر به فرد بیمار را منعکس  ــکی و س کنیم، به  نحوی که پروفایل پزش

کند.«
او معتقد است این اتفاق به درمان مؤثرتر بیماری های رایجی مثل بیماری قلبی و سرطان 

یا بیماری های نادر مانند فیبروز کیستیک کمک خواهد کرد.
ــود دانش و ادغام روش های تخصصی به  ــای هوش مصنوعی می توانند در بهب فناوری ه

پزشکان، پرستاران و سایر متخصصان سلامت یاری برسانند.
هوش مصنوعی نمی تواند جایگزین انسان های حرفه ای شود، اما می تواند با شخصی سازی و 

بهینه کردن عملیات در روش درمان بیماری هایی مانند سرطان تغییر بنیادین ایجاد کند.

در واقع استفاده از هوش مصنوعی برای توانمندسازی انسان هاست، نه جایگزینی آن ها. 
هدف نباید ساخت عوامل مستقلی باشد که می توانند انسان ها را تقلید و جایگزین کنند، 
بلکه باید توسعه یادگیری ماشینی باشد که به انسان ها اجازه می دهد توانایی های شناختی 

و درون نگر خود را بهبود بخشند و در تصمیم گیری و یادگیری بهتر عمل کنند.

نتایج یک تحقیق نشان می دهد که برزیلی ها بیشترین حضور در شبکه های اجتماعی 
ــاعت و ۴9 دقیقه در روز را صرف شبکه های اجتماعی  ــط سه س را دارند و به طور متوس

می کنند، اما این عدد در ژاپن کمتر از یک ساعت است. این رقم در یک سال اخیر 3.7 
درصد افزایش یافته است.به گزارش کپیوس، شمار کاربران شبکه های اجتماعی به پنج 

میلیارد و ۱9۰ میلیون کاربر اینترنت یا 6۴.5 درصد جمعیت جهان نزدیک می شود.
براساس این گزارش، تفاوت عمده به موقعیت منطقه ای و جغرافیایی مربوط می شود. برای 
مثال در آفریقای مرکزی از هر ۱۱ نفر یک نفر از شبکه های اجتماعی استفاده می کند. 
اما در هند، پرجمعیت ترین کشور جهان از هر سه نفر، یک نفر به شبکه های اجتماعی 

دسترسی دارد.
این گزارش می گوید که زمان حضور کاربران در شبکه های اجتماعی نیز دو دقیقه افزایش 

یافته و به دو ساعت و 26 دقیقه رسیده است.
در این بین برزیلی ها بیشترین حضور در شبکه های اجتماعی را دارند و به طور متوسط سه 

ساعت و ۴9 دقیقه در روز را صرف شبکه های اجتماعی می کنند.
این عدد در ژاپن کمتر از یک ساعت است.

ــامل متا )واتس آپ،  ــبکه اجتماعی ش ــط حضور کاربران در هفت ش این گزارش متوس
اینستاگرام و فیس بوک( توییتر، مسنجر و تلگرام را بررسی کرده است.

وزارت صنعت کره جنوبی اعلام کرد که چند شرکت بزرگ این کشور از جمله شرکت 
خودروسازی هیوندای موتور با شرکت های کوچک تر دست به دست هم داده اند تا به دنبال 

راه هایی برای به حداکثر رساندن استفاده از هوش مصنوعی در صنایع کلیدی باشند.
به گزارش یورونیوز، وزارت صنعت کره جنوبی اعلام کرد که چند شرکت بزرگ این کشور 
از جمله شرکت خودروسازی هیوندای موتور با شرکت های کوچک تر دست به دست هم 
داده اند تا به دنبال راه هایی برای به حداکثر رساندن استفاده از هوش مصنوعی در صنایع 

کلیدی باشند.
بر اساس بیانیه این وزارتخانه، در مجموع 2۰ شرکت بزرگ کره جنوبی فعال در بخش های 
عمده از جمله خودرو، فولاد، باتری و ماشین آلات و شرکتهای رباتیک، به همراه حدود 
۴۰۰ شرکت کوچکتر ائتلاف جدیدی را تحت عنوان »اتحاد صنـعت هوش مصنوعــی« 
راه اندازی کردند تا پروژه های مشترکی را برای تسهیل استفاده از آخرین فناوری های هوش 

مصنوعی ایجاد کنند.
آنها قصد دارند ۴۰ پروژه را به کمک فناوریهای هوش مصنوعی از جمله در موضوع بهینه 
سازی دفع زباله های تولیدی و صنعتی به اجرا بگذارند و همزمان قوانین و مقرراتی را که 

برای بهبود شرایط تجاری باید اصلاح شوند، پیشنهاد کنند.
ــرکت ها برای کمک به  ــور نیز اعلام کرد که دولت از این ش معاون وزیر صنعت این کش
ــت رقابت پذیری آنها از طریق فناوری های مبتنی بر هوش مصنوعی حمایت فعال  تقوی

خواهد کرد.
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Tehran, Moscow discuss telecom cooperation

Iran, Japan ready to launch joint center for sci-tech parks

The head of Tehran University’s science and technology 
park and the Japanese ambassador to Iran announced 
readiness to launch a center for science and technology 
parks.
“We are interested in signing a sister city agreement 
between Tehran University’s science and technology park 
and one of science and technology parks in Tokyo,” said 
Ali Asadi, the head of Tehran University’s science and 
technology park, in a meeting in Tehran with Kazutoshi 
Aikawa, the Japanese envoy.
Aikawa said he had been greatly impressed by technological 
achievements of Iranian companies and the supportive 
plans of Tehran University’s science and technology park 

to develop an ecosystem of innovation.
The Vice Presidency for Science and Technology supports 
the establishment of innovation houses in other countries 
to develop the export of knowledge-based products.
Exporting technological products of Iranian knowledge-
based companies is one of the important and key programs 
of the vice presidency for science and technology, and in 
this regard over the past years, with the support of the Vice 
Presidency for Science and Technology, the Iranian houses 
of innovation have been set up in several countries to 
develop the global market for knowledge-based products.
These centers have already been set up in countries such as 
Russia, Turkey, China, Syria, Kenya, Armenia, and Iraq.
By supporting innovative ideas, and holding technological 
and innovative events, the centers will be a platform for the 
development and promotion of Iranian knowledge-based 
companies, startups, and creative industries.
The centers are mainly formed with the investment and 
support of the private sector to provide the necessary 
infrastructure for their exports through innovation houses.
In order to provide technological solutions to national 
challenges, a strategic technology development 
headquarters was formed and 362,000 technological 
projects and 154 commercialization projects were 
supported, in addition to the inauguration of 23 national 
mega projects.
The national budget bill for the current Iranian calendar 
year 1402, which started on March 21, has earmarked about 
37 trillion rials (74$ million) for science and technology.
The bill increased the budget by 35 percent compared to 
the current year’s budget.

Iran and Russia discussed avenues for increased cooperation 
in various fields of telecommunication.
The head of Russian telecoms regulator agency 
Roskomnadzor met Iranian telecoms minister Issa Zarepour, 
discussing issues related to the internet, according to a 
statement by the Iranian telecommunication ministry.
The two sides exchanged views on the protection of 
children on the internet, a field where Iran has experiences 
to share with Russia.
Lipov and Zarepour also discussed avenues for increased 
cooperation on the two countries’ stances in the 
International Telecommunication Union.
The two sides had also discussed cooperation between 
Iran and Russia on frequency spectrums, a field where the 
two countries can share capacities to boost the quality and 
speed of internet services.
During the meeting, the Russian official announced 
readiness to develop communications infrastructure in 
Iran.








